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هر تحليلگري كه در سال هاي 
گذشته وضعيت اقتصاد ايران 
را زيرنظر داشته، بدون ترديد 
از بالا بودن تورم به عنوان يكي 
از عوامل مهم و تاثيرگذار در 
دشواري هاي اقتصادي سخن 
مي گويد و از اين رو ترديدي 
وج��ود ندارد ك��ه بايد دولت 
براي كاهش اين نرخ برنامه هاي ويژه اي را در دس��تور 
كار قرار دهد. يك��ي از اصلي ترين چالش ها در اقتصاد 
ايران به بزرگ ب��ودن دولت بازمي گردد. تصدي گري 
دولت در بس��ياري از حوزه هاي اقتصادي باعث شده 
كه عملا بخش هاي مستقل فضاي كافي براي فعاليت 
پيدا نكنند و از س��وي ديگر وقتي ب��راي تامين منابع 
مالي دولت مشكل به وجود مي آيد شاهد آن هستيم 
كه اقتصاد با مشكل مواجه مي شود. وقتي با مشكلاتي 
چون محدود شدن درآمدهاي نفتي مواجه مي شويم 
و از سوي ديگر در تمام سال هاي گذشته، فكري دقيق 
براي دريافت ماليات عادلانه و دقيق نكرده ايم، شرايط 
ما را به س��مت كسري بودجه مي برد و همين موضوع 
مي تواند به افزايش تورم منجر ش��ود. از اين رو تلاش 
براي كوچك س��ازي و چابك س��ازي دولت و توجه به 
ظرفيت هاي بخش خصوصي مي تواند گامي مهم در 
مسير كاهش تورم باشد. به اين ترتيب در شرايطي كه 
از دولت انتظار مي رود كه تورم را كاهش دهد، از طرفي 
خود به عنوان عامل تورم شناخته مي شود و اين بزرگ 
بودن اقتصاد دولتي خود مانعي مهم بر س��ر راه بهبود 
ش��رايط در اقتصاد ايران اس��ت. از طرف ديگر دولتي 
بودن اقتصاد، باعث افزايش سنگيني سايه سياست بر 
اقتصاد نيز شده است. مسائلي چون كاهش تحريم ها، 
بهبود سطح روابط با ديگر كشورها چه در منطقه و چه 
در جهان، بازگش��ت ثبات به شاخص هاي اقتصادي و 
البته پيش بيني پذير كردن آينده جزو مسائلي هستند 
كه به ذهنيت جامعه درباره آينده اقتصاد نگاه مثبتي 
مي دهند و همين موضوع مي تواند انتظارات تورمي را 
كاهش دهد. همانطور كه م��ا اخيرا هم دوباره ديديم، 
بعضا خبرهاي منفي و مثب��ت مي توانند در بازارهاي 
ما تاثيرگذار باش��ند و از اين رو هرچه ثبات در فضاي 
اقتصادي كش��ور افزايش پيدا كند، ب��ه كاهش تورم 
منجر خواهد شد. عامل اصلي تورم، توليد پول بيش از 
توليد كالا و خدمات در اقتصاد يك كشور است؛ از اين 
رو وقتي توليد رونق پيدا كند، مي توان بخشي از تورم 
را نيز با استفاده از ظرفيت هاي آن مديريت كرد. توليد 
اما به رشد سرمايه گذاري نياز دارد و عملكرد ما در دهه 
گذشته در اين حوزه مثبت نبوده است. كوچك سازي 
دول��ت و مي��دان دادن به بخش خصوص��ي واقعي و 
همچنين تخصصي كردن اقتصاد و كنار زدن سياست، 
موضوعاتي است كه بايد به شكل جدي در دستور كار 

قرار گيرد تا ما شاهد كاهش تورم باشيم. 

ماجراي مفقود ش��دن 48 
تخته ف��رش نفي��س كاخ 
سعدآباد اين روزها به يكي 
از خبره��اي داغ تبدي��ل 
ش��ده اس��ت، اينكه بعد از 
گذشت چند سال ماجراي 
مفقود ش��دن اين فرش ها 
به س��رخط خبرها رسيده 
هم خود جاي سوال دارد. اينكه به گفته برخي اين 
فرش ها طي سال هاي 92 تا 95 مفقود شده اند يك 
بحث اس��ت و اينكه ميراث فرهنگي در جوابيه اي 
اعلام كرده س��اختماني ك��ه فرش ه��ا در آن قرار 
داش��ته زيرنظر رياس��ت جمهوري بوده و ربطي به 
ميراث فرهنگي نداشته و محافظت از آن ساختمان 
نيز جزو وظايف س��ازمان ميراث فرهنگي نيس��ت. 
اين اولين بار نيس��ت كه مس��وولان براي قبول بار 
مس��ووليتي اتفاقي كه رخ داده راهكار پاسكاري را 
در پيش مي گيرند و هر كدام سعي دارند مسووليت 
اي��ن اتفاق را به گردن ديگ��ري بيندازند. همانطور 
ك��ه در مورد اختلاس ه��اي ميلي��اردي اين اتفاق 
رخ داد همانط��ور كه در م��ورد فيش هاي حقوقي 
نجومي و املاك نجومي و... چنين اتفاقاتي رخ داد 
و هيچ كس مس��ووليت هيچ كدام از اين جريان ها 
را ب��ه عهده نگرفت. ح��الا هم 48 قطع��ه فرش به 
ارزش 127 ميليارد تومان مفقود ش��ده است. نه از 
ي��ك خانه يا يك اداره از س��اختمان حافظيه مركز 
ديپلماسي – سياسي رياست جمهوري، نزديك كاخ 
موزه سعد آباد. يعني مفقود شدن از جايي كه قطعا 
حفاظت مي ش��ود، حالا چه توسط ميراث فرهنگي 
و چه توسط نهاد رياس��ت جمهوري. چطور ممكن 
اس��ت چنين اتفاقي طي اين سال ها رخ داده باشد 
اما هيچ كس از آن سخني به ميان نياورد. اين خبر 
چرا و چگونه به يك باره سر از خبرگزاري ها و فضاي 
مجازي در مي آورد و در اين بين هم هر مس��وولي 
كه مورد سوال قرار مي گيرد بدون اينكه توضيحي 
در اين رابطه بدهد، يا ش��انه از بار مسووليت خالي 
مي كند يا اصلا اطلاع درست و دقيقي در اين رابطه 
ندارد. چه كس��ي بايد پيگير و پاسخگو باشد؟ چرا 
وقتي پاي چنين اتفاقاتي به ميان مي آيد هيچ كدام 
از مسوولان خود را موظف به پاسخگويي نمي دانند. 
جالب اينجاست كه رد پاي انتشار اين خبر به سال 
99 ب��از مي گردد، در آن زمان ام��ا اين خبر تنها در 
دستگاه قضايي مورد بررسي قرار گرفت و رسانه اي 
نشد. اما حالا با آنچه در بيانيه منتشر شده از سوي 
دفتر حسن روحاني به آن اشاره شده است، انتشار 
خبري كه سه سال از زمان رسيدگي به آن مي گذرد، 
در ش��رايط كنوني تنها مي تواند يك دليل داش��ته 
باشد آن هم انحراف اذهان از آنچه اكنون در جامعه 
ادامه در صفحه 8 رخ مي دهد.  

پس از رش��د خوبي كه بازار 
ب��ورس از آب��ان 14۰1 آغاز 
كرد در نيمه دوم ارديبهشت 
14۰2 ب��ازار با ي��ك اصلاح 
سريع و سنگين مواجه شد. 
اصلاحي ك��ه بعضا منجر به 
كاه��ش ۳۰ درصدي ارزش 
ب��ازار برخ��ي از ش��ركت ها 
گرديد. اين اصلاح س��نگين و سريع باعث شد برخي 
از صاحب نظران بازار سرمايه نسبت به سياست هاي 
س��ازمان انتقاداتي را مطرح كنند. همان طور كه مي 
دانيم ذات بازار س��رمايه هم��راه با تغييرات قيمت ها 
است. به راستي نوس��انات قيمتي است كه موجبات 
پويايي ب��ازار را فراهم مي كند. قطع��ا در پي هر روند 
صعودي، يك روند نزولي )اصلاح��ي( وجود دارد. اما 
انتقاد برخي از كارشناسان به علت سياست هايي است 
كه سازمان در زمان اصلاح بازار اتخاذ كرده است. آنها 
معتقدند در ش��رايط كنوني، س��ازمان بايد در عرضه 
اوليه ها محت��اط عمل كند و لازم نيس��ت به صورت 
هفتگي و با فاصله زماني كم اقدام به عرضه جديد در 
بازار کند. در نقد اين ديدگاه با دو رويكرد كوتاه مدت 
و بلندمدت مواجه مي ش��ويم. از منظر كوتاه مدت در 
شرايط پس از اصلاح س��نگين، بايد به بازار اجازه داد 
تا ريكاوري شود. به عبارتي بايد اجازه داد تا كف هاي 
قيمتي )حمايتي( توسط فعالان و معامله گران تثبيت 
شود تا ترس از اصلاح بيشتر در بازار ايجاد نشود تا بازار 
بتواند در قيمت هاي جديد به تعادل برسد. در اين بين 
هر گونه دس��تكاري در چيدمان بازار )از جمله عرضه 
اوليه( مي تواند باعث طولاني تر ش��دن رسيدن بازار 
به تعادل ش��ود. اين ديدگاه در كوتاه مدت قابل دفاع 
است اما نكته اصلي اين اس��ت كه بازار بورس، بازاري 
بلندمدت است. هر چند هر معامله گري علاقه دارد در 
بازه زماني كوتاه تري سود بيشتري به دست آورد ليكن 
بايد به اين نكته نيز توجه کرد كه بازار بورس محلي براي 
تامين نقدينگي لازم براي شركت هاست تا بهتر بتوانند 
طرح هاي توسعه اي خود را ارتقا بدهند. يك بورس كارا 
در وهله اول بايد شرايط را براي رشد شركت هاي فعال 
در بازار فراهم كند. يك شركت كارآمد و پويا با ورود به 
عرصه بازار بورس مي تواند صورت هاي مالي و به تبع 
آن نسبت هاي مالي خود را بهبود ببخشد و به واسطه 
بهبود صورت هاي مالي روند دريافت اعتبارات بانكي 
را تس��هيل  كند. همچنين ش��ركت مي تواند از طرق 
مختلف سرمايه لازم براي توسعه خود را فراهم كند و 
روند فروش محصولاتش و به تبع آن سودآوري خود 
را ارتقا بدهد. در نتيجه شركت مي تواند سود بيشتري 
را ميان سهامداران خود تقسيم كند. بنابراين تبديل 
شدن يك شركت سهامي خاص به يك شركت سهامي 
عام فعال در بورس، هم براي شركت و هم سهامداران 
ادامه در صفحه 3 منفعت دارد.  

در بره��ه اي از زم��ان ب��ازار 
سرمايه قرار داريم كه تمامي 
ب��ازار ني��از به ي��ك نيروي 
محرك را فرياد مي زنند كه 
آن چيزي جز نقدينگي و نياز 

مبرم به ورود آن نيست.
هرچن��د در بلندم��دت در 
بسياري از بازار ديدگاه نهايي 
رشد و صعود اس��ت اما به غير از دلايل و عوامل اصلي 
كليد رسيدن تمامي بازار ها براي تحقق بخشيدن به 
اين دي��دگاه وجود نقدينگي اس��ت. مورد جالبي كه 
مي توان در اين بين مدنظر داشت اين است که در حال 
حاضر اكثر بازارهاي فعال داخل كشور نبود اين موضوع 
خصوصا در يك ماه اخير را فرياد مي زنند كه يك ركود 
در جريان و در تمامي آنها شاهد نوسانات بسيار كوچك 
و مقطعي هستيم. حال ما در زمان حاضر با ميزان پولي 
پارك ش��ده رو به رو هستيم كه تشنه پيداكردن يك 
فرصت مناسب براي جابه جايي هس��تند كه بازارها 
بسته به اتفاقات، اخبار و تصميمات مختلف مي توانند 
جاذب اين پول باشند و خبر خوشايندي كه مي توان 
براي اين اتفاق داش��ت همزمان شدن فصل مجامع و 
اين اتفاق اس��ت كه به راحتي نمادها با اندك ارتقای 
شرايط خود و نشان دادن خود به بازار تحريك كننده 
اين پول ها باشند كه هرچند تصميم پرريسك براي 
واكنش به اين اتفاق ورود زودهنگام پس از مخابره اين 
اتفاق مساعد است كه البته با قبول ميزان ريسك اين 
اتفاق مي توانيم شاهد بازدهي های قابل توجهي هم 
باش��يم و تصميم و اقدام كم ريسك هم مي تواند پس 
از انتشار اين دست موارد هم سو شدن پس از حركت 
پول هاي سرگردان است كه تا سرمايه گذاران بتوانند با 
يك ريسك بسيار كم يك سبد مساعد را براي دست كم 
يك فصل آينده معاملاتي چيدمان كنند.  در قسمت 
ديگر يكي از مواردي كه شايد كم تر به آن توجه شده 
كه مدنظر داش��تن آن مي توان��د اندكي نگاه تصميم 
در س��رمايه گذاري را دقيق تر و سريع تر نمايد نگاهي 
به بازار كاموديتي ها مي باش��د كه مدت زماني درگير 
افت قيمتي بودند و به اين دليل كه بسياري از صنايع 
كشور و صنايعي كه در بورس حضور دارند از اين قاعده 
مستثني نيستند كاموديتي محور بودن آنها است كه 
صرفا در اكثر تولي��دات خود مواد اوليه ديگر صنايع را 
تولي��د مي نمايند كه البته پ��س از اين افت هاي اخير 
مي تواند نس��بت به ديدگاهي كه براي بهتر شدن آنها 
مدنظر است بسياري از صنايع بورسي را پس از مدتي 
كم توجهي درصدر معاملات بازار رش��د دهد.  در يك 
مورد ديگر همانند تأثيرگذاري اندك يك نامه توسط 
رييس مجلس نشان مي دهد كه اندك تصميمي براي 
بهب��ود جريانات نقدي و تأثيرگذاري در سود س��ازي 
هرصنعت به خوبي مي تواند بازار سرمايه را براي ورود 
ادامه در صفحه 8 پول آماده به ورود توانمند سازد.   
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مذاكراتفشردهبرايشركت
دركنسرسيومشمال-جنوبباايران

رمزگشاييازسفرسلطان
عمانبهايران

مصائببرآمدهازتحريم
درصنعتنفت

س��فر س��لطان عمان 
به ايران ب��ا چه هدفي 
م  مي گي��رد؟  نج��ا ا
س��لطان  پيام ه��اي 
عمان حول محور چه 
موضوعاتي است؟ اين 
پرسش و پرسش هايي 
از اين دس��ت، پس از 
تحولات اخير در حوزه سياست خارجي ايران 
بس��يار كليدي به نظر مي رس��ند. اهميت اين 
تحولات زماني برجس��ته تر مي شود كه ايران 
به دليل نوس��انات ارزي نيازمند اخبار خوش 
در حوزه ديپلماسي اس��ت تا انتظارات تورمي 
كاهش يافت��ه و ثبات بيش��تري در بازارهاي 
ايران شكل بگيرد. در وهله نخست از سرگيري 
روابط ايران و عربس��تان با ميانجي گري چين، 
در مرحله بعد انتش��ار اخباري درباره احتمال 
انجام مذاك��رات ميان ايران و امري��كا و نهايتا 
تبادل برخي زندانيان ميان ايران و كشورهاي 
غربي، فضايي را ايجاد كرده كه برخي از بستر 
آن احتمال احياي برجام را برداشت مي كنند. 
معتقدم هر كدام از اي��ن كليدواژه ها را بايد در 
قلمروي خاص خود تحليل و ارزيابي كرد؛ ابتدا 
آزادس��ازي زندانيان اي��ران و بلژيك به نظرم 
مقدمه اي اس��ت كه مي تواند در ادامه استمرار 
بيش��تري پيدا كند. مي ت��وان پيش بيني كرد 
كه زندانيان بيش��تري مي��ان دو طرف ايران و 
غرب جابه جا ش��وند. اما سفر سلطان عمان به 
ايران جدا از آنكه در راس��تاي مسائل برجامي 
تفسيرپذير است، در راستاي مسائل منطقه اي 
هم معنا و مفهوم دارد. تصور من آن اس��ت كه 
سلطان عمان در كنار همه برنامه هاي تدارك 
ديده شده، تلاش مي كند پروسه بهبود روابط 
ايران با كش��ورهاي عربي را تس��ريع ببخشد. 
فراموش نكنيد، س��لطان عمان قبل از س��فر 
به ايران، راهي قاهره ش��ده و با مقامات مصري 
دي��دار گفت وگو كرده بود؛ بنابراين اين س��فر 
مي تواند در راستاي مسائل منطقه اي هم باشد. 
ممكن است ايران و مصر در مسير احياي روابط 
حركت گام بردارند و تبادل سفير را در دستور 
كار ق��رار بدهند. البته احتم��ال انتقال پيام از 
س��وي كش��ورهاي غربي در جريان اين سفر 
هم ممكن اس��ت، بنابراين اين سفر يك سفر 
چند وجهي اس��ت كه در آن موضوعاتي چون 
تبادل زندانيان ايران و غرب، موضوع مس��ائل 
منطقه اي و از س��ر گيري روابط ايران و مصر و 
نهايتا احياي برجام مي تواند طرح شود. بدون 
ترديد بهبود رواب��ط منطقه اي ايران، قطعه اي 
مهم از ي��ك پازل بزرگ تر اس��ت ك��ه بهبود 
مناس��بات جهاني اس��ت. بارها تاكيد كرده ام 
كه رابطه ايران با عربس��تان و ساير كشورهاي 
عربي بيشتر از آنكه راهبردي باشد، ديپلماتيك 
اس��ت. روابط ايران و كشورهاي حاشيه خليج 
فارس زماني راهبردي مي ش��ود كه تحريم ها 
پاي��ان يابند، ايران باي��د ب��ه fatf بپيوندد تا 
ش��بكه هاي مالي و بانكي به س��وي او گشوده 
شود. تا قبل از اين گشايش ها، نمي توان توقع 
داشت كه ش��اخص هاي اقتصادي بين المللي 
ايران از طريق روابط با عربس��تان يا هر كشور 
ديگري در حاش��يه خليج ف��ارس بهبود يابد. 
ايران همان طور كه در حوزه مسائل منطقه اي 
انعطاف از خود نش��ان داده در حوزه مس��ائل 
بين المللي هم بايد اين انعطاف را نشان بدهد 
تا بتواند زمينه احياي برجام را فراهم س��ازد. 
اقتص��اد اي��ران نيازمند جذب س��رمايه هاي 
خارجي اس��ت و اين س��رمايه ها زماني جذب 
مي ش��وند كه تحريم ها پايان ياب��د و ايران به 
شبكه اقتصاد بين المللي بپيوندد. در اين ميان 
گ��زارش آژانس بين المللي هم قرار اس��ت در 
آينده نزديك ارايه ش��ود؛ اين گزارش بس��يار 
مهم است و در صورتي كه با رويكرد مثبت ارايه 
شود، مي تواند گشايش هاي خوبي ايجاد كند. 
البته مطالبي كه اخيرا آسوشيتدپرس منتشر 
كرده و حاش��يه هايي براي اي��ران در خصوص 
سايت نطنز ايجاد شده، چشم انداز پيش رو را 
بسيار حساس تر كرده است. ايران در اين برهه 
نيازمند اتخاذ تصميمات سياسي جدي است 
تا بتواند از اين مرحله عبور كند و اقتصاد خود 
را كمي بهبود ببخشد. در حال حاضر قدم هاي 
مثبت خوبي برداش��ته شده اس��ت، در حوزه 
مس��ائل منطقه اي، روابط مثبتي شكل گرفته 
است. زمينه مذاكره دو جانبه با امريكا در حال 
فراهم شدن اس��ت، آزادي زندانيان به عنوان 
يك اهرم رسانه اي قوي در حال اجراست؛ و در 
ادامه در صورتي كه انعطاف و تدابير لازم اتخاذ 
ش��وند، مي توان گام نهايي كه احياي برجام و 

لغو تحريم هاست را برداشت. 

پ��س از س��فر دي��روز 
دبيركل اوپك به ايران، 
موض��وع چش��م انداز 
حض��ور اي��ران در بازار 
مهم تري��ن  و  نف��ت 
چالش هاي پيش روي 
صنعت نفت ايران يك بار 
ديگر مطرح شده است. 
ايران موس��س اوپك و يكي از مهم ترين اعضاي 
اين س��ازمان مهم اقتصادي اس��ت؛ اما به دليل 
چالش هايي كه با آن مواجه بوده، نتوانسته است، 
سهم و جايگاه واقعي خود را در بازارهاي انرژي 
جهاني به دست بياورد. اما بايد ديد چالش هاي 
صنعت نفت و گاز ايران چيست و چطور مي توان 

از اين چالش ها عبور كرد؟
1( مهم ترين چالش پيش روي صنعت نفت و گاز 
ايران، بدون هيچ ترديدي، تحريم هاي اقتصادي 
است. تحريم هايي كه اجازه نمي دهد ايران نفت 
و فرآورده هاي انرژي خود را به مش��تريان مورد 
نظرش به قيمت واقعي بفروش��د و مهم تر از آن 
بتواند وجوه ناش��ي از صادرات انرژي خود را به 
كشور وارد كند. بنابراين تحريم هاي اقتصادي 
و عدم پيوستن به كنوانس��يون fatf مهم ترين 
موانع رشد صنايع نفت و گاز كشور است. حل اين 
مشكلات هم از مسير اوپك نمي گذرد. راهكار حل 
مشكلات ايران از مسير مذاكره و احياي برجام 
مي گذرد. تحريم ها باعث شده ايران ناچار شود، 
نفت خود را با تخفيف هاي بسيار زيادي به ساير 
كشورها بفروشد، تاسف آور اينكه، پول ناشي از 
فروش نفت را هم نمي تواند به دلار دريافت كند. 
يا ناچار است كالاهاي بي كيفيت چيني دريافت 
كند يا اينكه در برخي موارد هم با ارزهاي داخلي 
كشورها معامله كند. اين روند براي ايران خسارت 
محض است. در يك نمونه از مشكلات اين حوزه 
در عراق مشخص شد، ايران زياني 4۰درصدي به 

دليل دريافت درهم متحمل شده است.
2( مشكل مهم ديگر ايران در اين بخش نيازهاي 
كشور به سرمايه گذاري در زيرساخت هاي نفت 
و گاز است؛ بر اساس اعلام وزير نفت ايران بيش 
از 25۰ميليارد دلار تنها در حوزه نفتي نياز دارد. 
تمام كشورها اين نيازها را از طريق شركت هاي 
ب��زرگ بين المللي تامين مي كنن��د. همانطور 
كه اين ش��ركت ها در كويت، عربستان، امارات 
و... اي��ن س��رمايه گذاري ها را انج��ام مي دهند. 
شركت هاي بزرگ نفتي تجهيزات و سرمايه هاي 
مورد نياز اين كشورها را تامين مي كنند و سپس 
از انرژي س��ود خود را برداش��ت مي كنند. ايران 
اما در اين زمينه دچار مش��كل اس��ت. به دليل 
تحريم هاي اقتصادي، ش��ركت ها و كارتل هاي 
ب��زرگ بين المللي نمي توانند وارد ب��ازار انرژي 
ايران شوند، از سوي ديگر طي سال هاي مستمر، 
بهس��ازي لازم در صنايع انرژي اي��ران صورت 
نگرفته است. به طوري  كه نرخ استهلاك از نرخ 
سرمايه گذاري پيشي گرفته است. اين روند باعث 
ش��ده، ايران نتواند از ظرفيت هاي خود استفاده 

لازم را داشته باشد.
۳( ذخاير ايران پاسخگوي هر نوع سرمايه گذاري 
خارجي اس��ت. ذخاي��ر نفت و گاز ايران ش��ايد 
در جهان بالاترين ظرفيت ها را داش��ته باش��د. 
شركت هاي بين المللي مي توانند سرمايه گذاري 
در ايران را آغاز كنند و بعد از منابع حاصل شده، 
برداشت هاي لازم را صورت دهند. از سوي ديگر 
ش��ركت هاي بزرگ بين الملل��ي، علاقه زيادي 
دارند تا در ايران سرمايه گذاري كنند. اما به دليل 
تحريم ها اين مسير مسدود شده است. برخي اين 
پرسش ها را مطرح مي كنند كه تا كجا مي توان 
شرايط تحريمي را تحمل كرد؟ واقع آن است كه 
ايرانيان تا به امروز هم بسيار تحمل كرده اند، اما 
به هر حال براي رشد به سرمايه گذاري،  توسعه 
ارتباط��ات، پايان دادن به تحريم ها نياز اس��ت. 
صنايع نفت و گاز ايران به سرمايه گذاري نياز دارد 
تا صنعت نويني مطابق شرايط روز شكل بگيرد.

4( ايران جايگاه رفيعي در اپك داد اما اين جايگاه 
به دليل تحريم ها خدش��ه دار ش��ده اس��ت. در 
سال 95 هم كه برجام امضا شد، بسياري اعلام 
مي كردند، احياي صناي��ع نفت و گاز ايران پس 
از پايان تحريم ها زمان زيادي نياز دارد؛ اما ايران 
ظرف 6ماه توانس��ت به 4ميليون بش��كه توليد 
نفت برس��د. اين اعداد و ارقام نش��ان مي دهد، 
ظرفيت ه��اي زيادي در ايران وج��ود دارد و اگر 
مشكلات بين المللي پايان يابد، ايران مي تواند به 
سرعت زمينه احياي توليد نفت را فراهم سازد. 
فقط بايد احياي برجام در دستور كار قرار بگيرد و 
ظرفيت هاي كشور احصا شود. در مرحله بعد هم 
مي بايست زمينه مشاركت و حضور شركت هاي 
بزرگ بين المللي در ايران فراهم ش��ود تا بتوان 

اقدام به نوسازي صنايع كرد. 

علي بيگدلي نرسي قربان

يادداشت-2 يادداشت-1 »تعادل« از وضعيت متلاطم بازار سرمايه 
گزارش مي دهد

 بورس 
درگير سياست

شاخص كل بورس اولين روزكاري هفته را با سرخ پوشي 
آغاز كرد و به واسطه اين موضوع بسياري از تحليلگران 
عقي��ده دارند كه بازدهي معام��لات در دومين هفته 
خرداد ماه منفي خواهد بود. شاخص كل بورس تهران 
در اولي��ن روزكاري هفته ابتدا با صف هاي س��نگين 
فروش مواجه ش��د اما در ميانه راه برخي از صف ها در 
بازار كمتر شد و در نهايت بازدهي شاخص كل بورس 

منفي بسته شد.
در هفته اخير اخبار سياسي باعث شد كه وضعيت بازار 
سرمايه تغيير كند و به گفته كارشناسان اين هفته نيز به 
واسطه اخبار سياسي، بازار سرمايه تا حدودي متعادل 
روبه پايين خواهد بود. اميرعبداللهيان، وزير امور خارجه 
روز پنجشنبه هفته اخير با بيان اينكه بر اين اعتقاديم 
كه برجام خوب يا بد، داراي نقاط ضعف و قوت، امروز 
اين سند بين المللي است كه در برابر ما قرار دارد و ما در 
عرصه ديپلماسي براي لغو تحريم ها اين سند و مسير 
را در پيش رو داريم، گفت: ما به وظيفه خود براي لغو 
تحريم ها از مسير مذاكره و ديپلماسي با رعايت خطوط 
قرمز كشورمان ادامه مي دهيم. پيشرفت هاي خوبي 
در اين زمينه حاصل شده است و اميدواريم به نقطه و 
نتايج روشني برسيم كه بتوانيم آن را در اختيار افكار 

عمومي قرار دهيم.
همانطور كه پيش از اين هم گفته شد برجام مي تواند 
روي اقتصاد كشور و بازار سرمايه تاثير بسزايي داشته 
باشد. برجام دو روي دارد نخست توافق و روي دوم نيز 
عدم توافق و در نهايت بدتر شدن شرايط. با توافق در 
برجام رفته رفته شرايط اقتصادي كشور بهتر خواهد 
شد؛ اكنون قيمت دلار بازار آزاد بيش از 5۰ هزارتومان 
اس��ت، بخش عمده اي از شركت ها نمي توانند مسير 
صادراتي درستي داشته باش��ند و مبادلات بانكي به 
سخت ترين حالت ممكن انجام مي شود، اين سه نمونه 
تنها معايب عدم توافق در برجام است. قيمت دلار تمام 
معيشت و زندگي مردم را تحت تاثير قرار داده است؛ 
براي توضيح اين موضوع مي توان مثالي ساده داشت، 
براي نمونه قيمت مرغ وابسته به دلار است هر روزي كه 
قيمت دلار افزايش پيدا مي كند مرغ نيز گران مي شود.

 نكته قابل توجه اينجاست كه مس��وولان عقيده دارند 
همبستگي بين دلار و اقتصاد كشور وجود ندارد؛ اما در 
اصل اينطور نيست و به نوعي اين روزها در كشور همه چيز 
به قيمت دلار وابسته اس��ت. از سوي ديگر تورم نيز هر 
روز افزايش پيدا مي كند و با حق��وق و درآمد اين روزها 
صفحه 4 را بخوانيد نمي توان يك زندگي را چرخاند.  

 شوراي رقابت به خواست خودروسازان خصوصي 
تن مي دهد؟

قيمتگذاري
مونتاژيها

درايستگاهشورا
تع�ادل| از آنجا كه قيمت گ��ذاري تكليفي خودرو 
بر اس��اس دلار 28 هزار توماني محاسبه شده، برخي 
مونتاژكاران تأكيد داش��تند كه اجراي اين قيمت ها 
به ضرر آنها تمام مي ش��ود. براي جلوگي��ري از زيان 
خودروسازان و به دنبال آن پيشگيري از تضعيف بازار 

خودروهاي مونتاژي، قرار شد شوراي عالي رقابت بار 
ديگر قيمت ها را مورد بررسي قرار داده و نهايتا تا روز 
پنجشنبه، قيمت نهايي خودروهاي مونتاژي را اعلام 
كند. بنابراين اصلاح قيمت هاي خودروهاي مونتاژي 
صفحه 7 را بخوانيد باتوجه به ...  

هرچند در هفته هاي گذشته، بخشي از تلاطم هاي 
ثبت شده در بازار ارز و طلا كاهش يافته و بازار آرامشي 
نسبي را تجربه مي كند اما به نظر مي رسد كه هنوز براي 
تاثيرگذاري اين عوامل بر روي نرخ نهايي تورم، راهي 
طولاني باقي مانده اس��ت. در واقع دولت در حالي به 
عنوان بازيگر اصلي در اقتصاد ايران به سراغ كاهش يا 

مهار تورم رفته كه خود عاملي مهم در به وجود آمدن 
اين آمارها به شمار مي رود. يكي از اصلي ترين مسائلي 
كه از نظر بس��ياري از كارشناس��ان اقتصادي، باعث 
ايجاد تورم بزرگ در اقتصاد ايران است، كسري بودجه 
سالانه دولت است. در واقع دولت هزينه هايي دارد كه 
صفحه 2 را بخوانيد بسياري از ... 

دولت از راهكارهاي چندگانه ايست دادن به قيمت ها مي گويد

مديريتنرخارز
مقدمهمهارتورم؟



هرچند در هفته هاي گذشته، بخشي از تلاطم هاي ثبت 
شده در بازار ارز و طلا كاهش يافته و بازار آرامشي نسبي را 
تجربه مي كند اما به نظر مي رسد كه هنوز براي تاثيرگذاري 
اين عوامل بر روي نرخ نهايي تورم، راهي طولاني باقي مانده 
است. در واقع دولت در حالي به عنوان بازيگر اصلي در اقتصاد 
ايران به سراغ كاهش يا مهار تورم رفته كه خود عاملي مهم 

در به وجود آمدن اين آمارها به شمار مي رود.
يكي از اصلي ترين مسائلي كه از نظر بسياري از كارشناسان 
اقتصادي، باعث ايجاد تورم بزرگ در اقتصاد ايران اس��ت، 
كسري بودجه سالانه دولت است. در واقع دولت هزينه هايي 
دارد كه بس��ياري از آنها را نمي توان كنار گذاشت اما براي 
اين هزينه ها درآمد كافي به دست نمي آورد و به اين ترتيب، 
مجبور مي شود به سراغ گزينه هايي برود كه به افزايش پايه 
پولي و رشد نقدينگي و در نهايت تورم تازه منجر مي شود. 
هرچند در دولت سيزدهم آمار رسمي از استقراض مستقيم 
يا غير مستقيم از بانك مركزي يا صندوق توسعه ملي مطرح 
نشده اما با توجه به اينكه معاون سازمان برنامه و بودجه از 
كسري حدودا 800 هزار ميليارد توماني بودجه 1401 خبر 
داده است، معلوم نيست كه منابع مورد نياز براي اين كسري 

چطور تامين شده است.
البته اين خبر با واكنش عجيب مجلس مواجه شده است. 
در حالي كه دول��ت خود اعلام كرده ك��ه عملكردش به 
كسري بودجه منجر شده، يكي از اعضاي كميسيون برنامه 
و بودجه اين موضوع را رد كرده و معتقد است كه آمار ارايه 
شده از سوي س��ازمان برنامه درست نيست. نايب رييس 
كميسيون برنامه و بودجه مجلس شوراي اسلامي با بيان 
اينكه موضوع كس��ري بودجه ۷۹4 هزار ميليارد توماني 
سال 1401 درست نيست، گفت: بودجه سال 1401 يكي 
از بهترين بودجه ها به لحاظ كسري بودجه بود به طوري 
كه ميزان كس��ري بودجه عمومي در سال گذشته حدود 

صفر بوده است.
محسن زنگنه در واكنش به صحبت هاي اخير ممبيني 
معاون سازمان برنامه و بودجه مبني بر كسري بودجه ۷۹4 
هزار ميليارد توماني سال گذشته اظهار كرد: اينكه كسري 
بودجه سال گذشته به ميزان ۷۹4 هزار ميليارد تومان بوده، 
درست نيس��ت. وي توضيح داد: كسري بودجه به معناي 
اختلاف بين درآمد، منابع و مص��ارف يا منابع و مصارف 
عملياتي يا منابع و مصارف كل بودجه اس��ت لذا در وهله 
اول دانستن اين نكته مهم است كه كسري بودجه معناي 
خاص خود را دارد و نمي توان تعريف جديدي به آن اضافه 
كرد. اين نماينده مجلس شوراي اسلامي با تاكيد بر لزوم 
ساختار بودجه تصريح كرد: ايجاد تعهدات براي دولت يكي 
از مسائلي است كه همواره در اصلاح ساختار بودجه وجود 
داشته است بدان معنا كه مثلا در تعاوني جهاد كشاورزي 
گندم و محصول كشاورز را مي خرد و تعهد ايجاد مي كند يا 
اينكه انجام يك كار عمراني باعث ايجاد تعهد براي دولت 
مي ش��ود؛ هيچ وقت تعهدات ايجاد شده در سقف بودجه 
نمي آيد. حال اينكه ممكن است يك دستگاهي دو برابر 
بودجه خود، تعهدات ايجاد كرده باش��د و اين موضوع هم 
هيچ جا درج نمي شود لذا انضباط بخشي و ايجاد تعهدات 
س��الانه دولت يكي از مواردي است كه در اصلاح ساختار 
بودجه بر آن تاكيد مي شود بدان معنا كه دولت مي تواند تا 
يك سقفي ايجاد كند برخي معتقدند كه بايد آن سقف در 

قانون بودجه سالانه لحاظ شود.
زنگنه ادامه داد: بر اين اساس موضوع كسري بودجه ۷۹4 
هزار ميلياردي سال گذشته درست نيست، اين رقم جمع 
بين تعهدات ايجاد شده براي دولت به علاوه كسري بودجه 

است كه نفس جمع كردن آن درست نيست. نايب رييس 
كميسيون برنامه و بودجه با تاكيد بر اينكه سال 1401 يكي 
از بهترين سال هاست به جهت ميزان كسري بودجه و از 
افتخارات دولت و مجلس شوراي اسلامي بود، اظهار كرد: 
در سال 1401 تراز تقريبا صفر بودجه را داشتيم البته در 
تراز عملياتي كسري وجود داشت؛ تراز عملياتي به معناي 
اختلاف درآمد و هزينه دولت است درآمدهاي دولت شامل 
ماليات، حقوق گمركي و امثال آن مي شود و هزينه ها هم 
شامل حقوق، دستمزد و هزينه هاي جاري است. با توجه به 
اينكه ميزان حقوق و دستمزد و هزينه هاي جاري بالاست، 
هيچ وقت ماليات و حقوق گمركي يعني همان درآمد دولت 
نمي تواند هزينه ها را پوشش دهد به همين دليل ما از فروش 
نفت بخشي از هزينه هاي دولت را جبران مي كنيم و هر سال 

هم كسري تراز عملياتي هم وجود دارد.
وي اضافه كرد: با اين وجود بودجه كسري بودجه عمومي 
سال گذشته با در نظر گرفتن مجوز رهبري براي اختصاص 
10 درصد از سهم صندوق توسعه ملي به دولت حدود صفر 
بود البته ذكر اين نكته ضروري اس��ت كه كسري بودجه 
عمومي و نه تراز عملياتي صفر بوده اس��ت. نايب رييس 
كميسيون برنامه و بودجه در مورد موضوع كسري حدود 
1۹0 ه��زار ميليارد توماني هدفمندي يارانه ها در س��ال 
گذشته اظهار كرد: در تبصره 14 منابع و مصارف وجود دارد 
كه در سقف بودجه نمي آيد. البته آن چيزي كه در تلفيق و 
مجلس شوراي اسلامي مصوب كرديم كسري نداشت اما 
به دليل افزايش ميزان يارانه ها به ۳00 تا 400 هزار تومان 
در ارديبهشت ماه سال گذشته كس��ري در تبصره 14 به 
وجود آمد. همچنين ترميم حقوق ها در سال گذشته هم 
حدود ۶0 هزار ميليارد تومان هزينه در پي داشت. زنگنه در 
پايان و در جمع بندي اظهار كرد: تعهدات عمومي دولت 
در سقف بودجه نمي آيد پس نمي توان آن را جزو كسري 
محاسبه كرد همچنين كسري تراز تبصره 14 مربوط به 
منابع و مصارف هدفمندي هم در بودجه لحاظ نمي شود 

لذا با در نظر گرفتن اين موضوع تراز بودجه عمومي سال 
1401 منفي نبوده و بودجه سال گذشته يكي از بهترين 

بودجه ها بوده است.
حالا با اين واكنش عجيب مجلس بايد ديد كه آيا دولت باز 
هم پاي آمار خود مي ماند يا رقم جديدي از كسري مطرح 
خواهد شد. جداي از آن اما همچنان مهار تورم اولويت مهم 
دولت است و آن طور كه سخنگوي دولت گفته، برنامه اين 
است كه با استفاده از راهكار هاي متنوع تورم كاهش پيدا 
كند و در اين بين مصوبه دولت در خصوص نرخ تس��عير 
ارز به عنوان يكي از مقدمات اين طرح در نظر گرفته شده 
اس��ت. علي بهادري جهرمي با بيان اينكه اجراي قانون و 
رفتار قانونمند از افتخارات اين دولت است، اظهار كرد: نرخ 
سامانه معاملات الكترونيكي )اي تي اس( نتيجه مطالعات 
ارزي انجام شده در سامانه نيما است و اين عبارت مغايرتي 
از جهت محاس��بات با بند )ص( تبصره )1( قانون بودجه 

سال 1401 ندارد.
وي تصريح كرد: علاوه بر اين، اظهارنظر هيات تطبيق 
مجلس، به اس��تناد قانون بودجه 1401 بعد از اتمام 
سال، عملًا بلاوجه است چراكه مصوبه مزبور اجرا شده 
است و نمي توان معاملاتي را كه بر مبناي مصوبه قانوني 
انجام شده، ابطال كرد. دبير هيات دولت ادامه داد: در 
قانون بودجه امسال نيز بر خلاف بودجه سال گذشته 
تأكيدي بر نرخ س��امانه معاملات الكترونيكي نشده 
است و مصوبه مجلس در اين مورد به لحظ ايراد هيات 
عالي نظارت مجمع تش��خيص مصلحت نظام حذف 
شده است. لذا از اين جهت هم اظهارنظر هيات تطبيق 
مستند قانوني ندارد. س��خنگوي دولت با بيان اينكه 
مهار تورم ماموريت و برنامه اصلي دولت است و انجام 
اين ماموريت بدون كنترل و مهار نرخ ارز امكان پذير 
نخواهد بود، گفت: طبيعتاً عبارت »ش��ناور مديريت 
ش��ده« كه در قانون احكام برنامه دايمي برنامه هاي 
توس��عه ذكر شده اس��ت، بار معنايي و حقوقي دارد و 

به معناي رهاشدگي بازار ارز نيست؛ مصوبه دولت هم 
در همين راستا و براي مديريت بازار ارز بوده است.

به��ادري با بي��ان اين موض��وع كه نرخ تس��عير يك نرخ 
حسابداري است و در سال هاي گذشته هم از سوي بانك 
مركزي تعيين مي شده است، گفت: دولت و بانك مركزي 
بارها اع��لام كرده اند كه قيمت هاي جعلي و س��اختگي 
كانال ه��اي تلگرامي و بازار غير رس��مي را به رس��ميت 
نمي شناسد؛ دلالان نبايد براي بازار ارز نرخ سازي كنند و 
اين نرخ مبناي محاسبه رسمي قرار گيرد. وي گفت: برنامه 
دولت به ويژه درسال مهار تورم و مقابله با جنگ اقتصادي 
دشمن، پيشگيري و خنثي نمودن توطئه هاي دشمنان 
با ثبات بخش��ي به بازار و پيش بيني پذير نمودن آن براي 
فعالان اقتصادي است. در اين ماموريت مهم انتظار از ساير 
دستگاه ها و رسانه ها اين است كه با دولت در جهت مديريت 
صحيح بازار ارز همكاري نمايند. سخنگوي دولت با اشاره 
به اينكه در تصميمات ارزي بايد جوانب مختلف موضوع 
سنجيده شود، گفت: مصوبه دولت كه مبتني بر قانون بوده 
است، زمينه ورود ارزهاي صادراتي به چرخه اقتصاد در عين 
توجه به تعيين نرخ منطقي براي فعالان اقتصادي و ايجاد 
انگيزه براي توليدكنندگان را فراهم مي كند. رهاشدگي 
بازار ارز علاوه براين كه برخلاف قانون است، موجب مي شود 
ارزهاي صادراتي به چرخه اقتصاد بازنگردد و به تورم دامن 
بزند. بهادري جهرمي تصريح كرد: مصوبه دولت درباره نرخ 
تسعير ارز جهت محاسبه خوراك و محصولات شركت هاي 
پالايش نفت و پتروشيمي در چارچوب قانون تنظيم شده و 

مغايرتي با قوانين مصوب مجلس ندارد.
به اين ترتيب در حالي كه مش��خص نيست كه در نهايت 
عملكرد بودج��ه 1401 چطور ب��وده، دولت از طرح هاي 
جديد خود براي مقابله با تورم خبر مي دهد و بايد ديد كه در 
اين فضا آيا سرانجام راهي براي كاهش تورم وجود خواهد 
داشت يا اين شاخص مهم اقتصادي به مقاومت در كانال 

بالاي 45 درصد ادامه مي دهد. 
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ریيس ستادكل نيروهاي مسلح: 
افزايش ازدواج و جمعيت

نيازمند حل مشكلات معيشتي است
رييس ستادكل نيروهاي مسلح با بيان اينكه ميزان مواليد 
سال 1401 نسبت به سال قبل حدوداً 100 هزار نفر كاهش 
داشته است، گفت: اين آمار نشان مي دهد جنگ فرهنگي 
و تركيبي دشمن با توجه به اقدامات ما هنوز غلبه دارد و به 
ثبات نرسيده ايم پس بايد اقداماتي جهادي كنيم تا در آينده 
شاهد رش��د قابل توجه جمعيت باشيم. سرلشكر محمد 
باقري در همايش فرماندهان عالي نيروهاي مسلح اظهار 
كرد: مسير جواني جمعيت كاملًا شفاف و مشخص است و 
اميدوارم كه برنامه ها در اين مسير با تمام توان اجرا و موانع 
موجود برطرف شود. خوشبختانه در دولت جديد نيز جلسه 
شوراي عالي جواني جمعيت به صورت منظم برگزار مي شود. 
پيشرفت و توسعه مستلزم ايجاد قدرت است و »جمعيت« 
يكي از اركان اصلي قدرت محسوب مي شود. وي افزود: در 
مباحث نظري زياد بودن جمعيتي كه به طور ناموزون نسبت 
به امكانات موجود توسعه كمّي پيدا كرده است و از لحاظ، 
كيفي نيز امكان ارتقاي آن نيست، به عنوان سربار مطرح 
مي شود كه به هيچ عنوان با امكانات و ويژگي هاي سرزمين 
پرمنابع ما هم خواني ندارد. طبق مطالعاتي كه انجام شده 
است، سرزمين ارزشمند ما حداقل دو برابر جمعيت فعلي 
امكان حمايت از مردم و ايجاد زندگي آبرومند براي مردم را 
دارد؛ پس اگر منابع درست مديريت شود، امكان داشتن اين 
جمعيت با همه ويژگي هاي كيفي فراهم خواهد بود. رييس 
ستاد كل نيروهاي مسلح يادآور شد: در دوران دفاع مقدس 
حدود 5 ميليون و ۲00 هزار نفر از جمعيت جوان كشور وارد 
جبهه حق عليه باطل شدند و براي ايران اسلامي جانفشاني 
كردند. از اين تعداد، ۲ ميليون و ۲00 هزار نفر بسيجي، ۲ 
ميليون و ۳00 هزار نفر سرباز و حدود ۷00 هزار نفر از پايوران 
نيروهاي مسلح و جهاد سازندگي بودند كه از جمعيت جوان 
كشورمان محسوب مي شدند. باقري اظهار كرد: جمعيت 
ما در دوران دفاع مقدس نسبت به جمعيت دشمن مهاجم 
سه برابر بود و رشد جمعيت ما در اين دوران بدون احتساب 
مهاجرين، سه و نيم درصد بود؛ اما امروز متأسفانه به حدود 
هفت دهم درصد رسيده است؛ يعني به يك چهارم تقليل 
يافته است؛ فرصت جبران اين نقيصه، كوتاه است و لذا همه 
بايد پاي كار بيايند. جواني جمعيت براي نيروهاي مسلح، 
امري حياتي و قابل توجه است. وي ادامه داد: امروزه باورهاي 
فرهنگي اشتباهي در جوانان و نوجوانان ما ايجاد شده است 
كه دير ازدواج مي كنند يا وقتي هم ازدواج مي كنند، تمايلي 
به فرزندآوري ندارن��د يا تك فرزندي را انتخاب مي كنند؛ 
اين باور بايستي اصلاح شود. باقري مشكلات معيشتي را 
يكي از موانع در مسير جواني جمعيت دانست و گفت: لازم 
است به دنبال اصلاح و مرتفع شدن مشكلات در اين زمينه 
باشيم و انتظار داريم كه مراكز علمي و فرهنگي نيروهاي 
مس��لح و ساير مركز دولتي براي ريش��ه يابي اساسي اين 
مسائل، راه حل دقيق و قابل اجرا ارايه دهند و در اين زمينه 
گام هاي جدي بردارند. رييس ستاد كل نيروهاي مسلح با 
بيان اينكه مجموعه هاي نيروهاي مسلح درخصوص طرح 
جواني جمعيت اقدامات قابل توجهي انجام داده اند، افزود: 
از سازمان بسيج مستضعفين نيز انتظار مي رود كه بر اساس 
آنچه در قانون آمده است، با سازمان هاي دولتي درخصوص 
جوان��ي جمعيت و فراگير كردن تصميم��ات اين قانون، 
تفاهم نامه همكاري منعقد كنند تا بسيج بتواند وظيفه و 

رويكرد الهي خود را در اين موضوع انجام دهد.

درگيري بين نيروهاي مرزباني 
ايران و طالبان

در پي درگيري بي��ن نيروهاي مرزباني اي��ران و طالبان 
افغانس��تان، از س��اعت 1۲:۲0 دقيقه ديروز پل ابريشم 
توسط نيروهاي مرزباني جمهوري اسلامي ايران با توقف 
يك دس��تگاه كاميون بر روي اين پل مسدود شده است. 
از حدود س��اعت 11 صبح ديروز )ش��نبه( بين نيروهاي 
مرزباني جمهوري اس��لامي ايران با نيروهاي طالبان در 
محل پاسگاه ساسولي شهرس��تان هيرمند درگيري رخ 
داده و در حال حاضر نيز درگيري بين طرفين ادامه دارد. 
در پي اين درگيري از س��اعت 1۲:۲0 دقيقه پل ابريش��م 
توسط نيروهاي مرزباني جمهوري اسلامي ايران با توقف 
يك دستگاه كاميون بر روي اين پل مسدود گرديده است. 
پل ابريشم تنها راه ارتباطي ش��هر زرنج افغانستان با مرز 
ميلك ايران است. نيمي از اين پل قلمرو ايران و نيمي از آن 
قلمرو افغانستان به شمار مي آيد. پل بزرگ ابريشم بر روي 
رودخانه هيرمند در مجاورت روس��تاي ميلك قرار دارد و 
اين پل از گذرگاه هاي مهم مرزي ايران و افغانستان است. 
همچنين مركز اطلاع رساني مرزباني سيستان و بلوچستان 
در اطلاعيه اي اعلام كرد: پيش از ظهر امروز مرزبانان جان 
بركف هنگ مرزي زابل با افراد مس��لح ناشناس كه قصد 
ورود به خاك جمهوري اسلامي ايران را داشتند، در نقطه 
صفر مرزي درگير شدند كه منجر به تبادل آتش و درگيري 
مسلحانه گرديد. در اين درگيري، مرزبانان با برتري آتش 
سنگين و تحميل تلفات، خس��ارات جدي را به آنان وارد 
كردند. مرزداران غيور مرزباني استان سيستان و بلوچستان 
با اقدامات عملياتي و تشديد پوشش منطقه به حراست از 
مرزها پرداختند. سردار قاسم رضايي، جانشين فرمانده كل 
انتظامي كشور نيز درباره اقدام نسنجيده نيروهاي طالبان 
در مرز ايران گفت: حدود ساعت 10 روز ششم خرداد ماه 
نيروهاي طالبان از سمت كشور افغانستان بدون در نظر 
گرفتن و رعايت قوانين بين المللي و حسن همجواري با 
انواع سلاح مبادرت به تيراندازي به پاسگاه ساسولي واقع 
در حوزه هنگ مرزي زابل كردن��د كه با واكنش قاطعانه 
مرزبانان مواجه شدند. بر اساس اعلام پايگاه خبري پليس، 
وي ادامه داد كه بعد از تيراندازي هاي طرف طالبان، براساس 
پروتكل هاي مرزي از سوي مرزبان درجه1 تذكرات لازم 
به نيروهاي مهاجم داده ش��ده است. اما متاسفانه مجددا 
تيراندازي شروع و درگيري ها ادامه يافت. جانشين فرمانده 
كل انتظامي كشور افزود: درپي شروع درگيري هاي مرزي از 
سوي طالبان، سردار احمدرضا رادان، فرمانده كل انتظامي 
كشور، دستورات قاطعانه لازم، به مرزبانان را ابلاغ و تأكيد 
كرد كه ش��جاعانه و قاطعانه از مرزها دفاع كنند و به هيچ 
احدي اجازه تعدي و نزديك ش��دن به مرزها را ندهند. در 
اين دستور تاكيد شده است كه نيروهاي مرزي جمهوري 
اسلامي ايران به هر گونه تعدي و تعرض مرزي قاطعانه پاسخ 
خواهند داد و حاكمان فعلي افغانستان بايد در قبال عمل 

نسنجيده و مغاير با اصول بين المللي خود پاسخگو باشند.

وزیر اقتصاد مطرح كرد
فعال شدن پايگاه داده اعتباري 

براي فعالان اقتصادي
وزير امور اقتصاد و دارايي درمورد اعتبارسنجي فعالان 
اقتصادي گفت: با اصلاح آيين نام��ه، اطلاعات جديد 
همه فعالان اقتصادي را از شبكه ها و سامانه هاي مختلف 
دولت جمع كرديم و اميدواريم كه بتوانيم تا پايان مرداد 
براي همه فعالان اقتصادي كش��ور اعتبارسنجي را با 
پارامترهاي به روز و جديد انجام دهيم. س��يد احسان 
خاندوزي اظهار كرد: يكي از مسائل اقتصادي در مناطق 
كمتر برخوردار يا كمتر توسعه يافته كشور كه متاسفانه 
در مرزهاي غربي و شرقي ما مصاديق زيادي دارد، عدم 
تناسب منابع محدود با تقاضاها است و مسوولان منطقه 
بايد بتوانند بين منابع مح��دود و تقاضاهاي نامحدود 
سازگاري و مديريتي ايجاد كند. وي افزود: از ۳00 هزار 
نفر جمعيت اين شهر تعداد زيادي از فعالان اقتصادي 
براي توسعه فعاليت موجود يا براي ايجاد فعاليت جديد يا 
افزايش سرمايه در گردش و خريد مواد اوليه و تجهيزات و 
ماشين آلات نيازمند تسهيلات بانكي هستند. از سمت 
ديگر به جهت برنامه هايي كه بانك مركزي براي كنترل 
نقدينگ��ي دارد، محدوديت هايي را به مديران بانك ها 
تكليف مي كند كه حق ندارند در هر ماه بيش از اندازه 
مشخصي تسهيلات بپردازند؛ لذا سازگاري ايجاد كردن 
بين اين تقاضاهاي ف��راوان و اين امكانات و فرصتهاي 
قانوني محدود، مساله اي است كه بايد با اولويت بندي از 
طرف مقامات استان و كارگروه ستاد تسهيل و … اعمال 
شود؛ به نحوي كه بخشي از نيازهاي فعالان اقتصادي را 
در سال جاري تامين كنند و بر اساس اولويت بندي ها 
بخش ديگري در سال آينده در مورد توجه قرار گيرد و 
حداكثر استفاده را هم از ظرفيت ها و توانمندي ها داشته 
باشند. وي با اشاره به عقب ماندن بوكان در دسترسي 
به منابع بانكي نسبت به وضعيت مطلوب تاكيد كرد: 
 بنابراين بايد از ظرفيت اعتباردهي استفاده شود تا اين 
عقب افتادگي ها جبران شود. وي يادآور شد: متاسفانه 
برخي بانك ه��اي خصوص��ي و غيرخصوصي به رغم 
اينكه بخش��ي از منابع خود را در محدوده شهرستان 
تجهيز مي كنند اما در اختصاص به پروژه ها و طرح هاي 
سرمايه گذاري نمي دهند كه حتماً بايد چاره انديشي و 
نظارت بيشتري شود تا منابع شهرستان و استاني كه 

نيازمند به تزريق منابع است از آنجا خارج نشود.
وزير اقتصاد ادامه داد: ريشه عدم توازن و بي قوارگي در 
توسعه يافتگي شهرهاي مختلف كشور اين مساله است 
كه متاسفانه سال هاي سال در اين زمينه كوتاهي شده 
و با تمهيداتي كه آقاي رييس جمهور داش��تند از سال 
گذشته بانك ها مكلف ش��دند كه با سهم بيشتري از 
منابع را به خود استان ها برگردانند.  وي همچنين درباره 
تسهيلات تبصره 18 با اش��اره به اينكه اخيراً منابع آن 
تامين شده است، گفت: ظرف يكي دو ماه آينده در استان 
و شهرستان، پرداختها شروع مي شد و پروژه ها با اولويت 
ايجاد اش��تغال بيش��تر، ارز آوري بالاتر و … حتما در 
اولويت دريافت تسهيلات تبصره 18 قرار خواهند گرفت.

وي همچنين از پيگيري ها از بانك مركزي براي آنكه 
وام هاي خرد مردم به ش��كل سيس��تمي يا خارج از از 
سقف س��خت گيري هاي رايج پرداخت شود، خبر داد 
و اظهار امي��دواري كرد كه در ص��ورت موافقت بانك 
مرك��زي در زمينه نيازه��اي مردم و اقش��ار ضعيف و 
نيازمند جامعه گره گش��ايي خوبي صورت گيرد. وي 
درباره مطالبات در خصوص تس��هيل در پرداخت وام 
ازدواج گف��ت: گزارش ها نش��ان مي دهد در مجموعه 
اس��تان بيش از ۹5 درصد پرداخت ش��ده است اما اگر 
در خصوص شهرستان بوكان در اين زمينه نيازمندي 
وجود دارد، مديرعامل بانك قرض الحس��نه مهر ايران 
پذيرفتند كه تم��ام زوج هايي كه انتخ��اب كرده اند از 
مسير بانك قرض الحس��نه وام خود را دريافت كنند، 
حداكثر ظ��رف يك ماه آين��ده تمام وام ه��اي ازدواج 
پرداخت ش��ود. وزير اقتصاد همچنين درباره مسائل 
 مالياتي گفت: مجموعه نيازها و سطح توسعه يافتگي 
در شهرس��تان بوكان نيازمند كمك و همراهي دولت 
است و نگاه كسب درآمد از ناحيه ماليات بوكان نداريم. 
تلاش مي كنيم مشكل بخش هاي اقتصادي كه در سال 
گذشته نتوانستند ماليات شان را پرداخت كنند، با نگاه 
مساعدت و جلب رضايت فعالان اقتصادي برطرف كنيم؛ 
اين هم در جهت كمك به فعالان اقتصادي حاضر و هم 
سرمايه گذاراني است كه مي خواهند اين شهرستان را 

براي سرمايه گذاري انتخاب كنند.
وي درباره درخواست ها در موضوع گمرك بوكان يادآور 
شد: متاسفانه هشت سال در جذب پرسنل و تجهيزات 
گمركي كشور دچار تاخير هستيم و البته با سازمان اداري 
استخدامي كشور مكاتبه كرديم كه مجوز استخدامي را 

براي جبران اين هشت سال بگيرند.
خاندوزي از پيشنهاد ايجاد اتاق بازرگاني مشترك در 
اين شهرستان و استان آذربايجان غربي با عراق و اقليم 
كردستان استقبال كرد و گفت: آقايان استاندار هفته 
آينده جلسه خواهند داشت و ما هم به عنوان همراه به 

اجرايي سازي آن كمك خواهيم كرد.
وي درباره اعتبارس��نجي بانكي فعالان اقتصادي نيز 
گفت: با توجه به  تاكيدي كه رييس جمهور براي تسهيل 
دسترسي مردم و فعالان اقتصادي به منابع بانكي داشتند، 
تلاش هايي انجام شد و ابلاغيه اي داشتيم اما به جهت 
اينكه پايگاه داده اعتبارس��نجي فع��الان اقتصادي در 
كشور ناقص بود، مردم با مشكلاتي مواجه بودند، اما با 
اصلاح آيين نامه، اطلاعات جديد همه فعالان اقتصادي 
را از شبكه ها و سامانه هاي مختلف دولت جمع كرديم 
و اميدواريم كه بتوانيم طي يكي دو ماه آينده و حداكثر 
تا پاي��ان مردادماه براي همه فعالان اقتصادي كش��ور 
اعتبارسنجي را با پارامترهاي به روز و جديد انجام دهيم 
و شبكه بانكي كشور مكلف خواهد شد به جاي نظامات 
وثيقه و تضامين از طريق اين شبكه اعتباري عمل كنند.

وي با اش��اره به رويكرد وزارت اقتصاد در تس��هيل 
فعاليت ه��اي اقتص��ادي و ص��دور مجوزه��ا، از 
دستگاه هاي اجرايي اين شهرستان و استان خواست 
تا در اين زمينه مساعدت لازم را براي تسهيل شروع 

كسب و كار داشته باشند.

دولت از راهكارهاي چندگانه ایست دادن به قيمت ها مي گوید

معاون اول ریيس جمهور خبر داد

مديريت نرخ ارز، مقدمه مهار تورم؟

مذاكرات فشرده براي شركت در كنسرسيوم شمال - جنوب با ايران
مع��اون اول رييس جمه��ور گفت: اكنون ب��ه مرحله اي 
رس��يده ايم كه كش��ورهاي منطق��ه براي ش��ركت در 
كنسرسيوم خط مستقيم ش��مال - جنوب كه ظرفيت 
جابه جايي ۲00 ميليون تن بار را دارد با جمهوري اسلامي 

مذاكرات فشرده اي انجام مي دهند.
محمد مخبر در گردهمايي كه در وزارت امور خارجه و با 
حضور سفرا، روساي نمايندگي ها و جمعي از مسوولان و 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي برگزار شد، اظهار كرد: 
در بستر سياست خارجي دولت سيزدهم، فضاي همكاري 
و تعامل ايران با كش��ورها كاملا متفاوت و متحول ش��ده 
است كه مي توان با قدرت بر سر منافع ملي كشور با ساير 
كش��ورها مذاكره و چانه زني كرد و به همين منظور بايد 
سفراي ايران از استعدادها و ظرفيت هاي داخلي كشور در 
حوزه هاي مختلف كاملا آگاه باشند تا بتوانند در كشورهاي 
محل ماموريت خود براي بخش خصوصي و طرف خارجي 

جذابيت و علاقه مندي اقتصادي ايجاد كنند.
وي بر ض��رورت ايج��اد بس��ترها، امكان��ات و ملزومات 
سفارتخانه هاي ايران در كشورهاي خارجي براي پيگيري 
سياست ها و ديپلماسي اقتصادي دولت تاكيد كرد و گفت: 
بايد با ايجاد هماهنگي و همكاري بين دستگاه هاي مختلف 
اداري و اجرايي كشور مسير براي ارزآوري و فرصت سازي 
اقتصادي روساي نمايندگي هاي جمهوري اسلامي در ساير 
كشورها هموار شود. وي با اشاره به اينكه »اولويت مباحث 
اقتصادي، رويكرد سياست خارجي دولت سيزدهم است«، 
تصريح كرد: در گذشته سفارتخانه هاي كشور بيشتر نقش 
سياسي خود را ايفا مي كردند و به نقش اقتصادي سفارت ها 
كمتر توجه مي شد اما اكنون سفارتخانه ها و سفراي ايران 
ابزار اصلي و مهم در راستاي جهش اساسي اقتصادي كشور 
هستند. از س��فارت هاي ايران انتظار مي رود تا تفاهمات 
و توافقات س��فرهاي خارجي رييس جمهوري و مقامات 
كشورهاي ديگر به ايران را با قوت پيگيري كنند تا مانعي بر 

سر اجراي اين تفاهمات باقي نماند.
معاون اول رييس جمهور در عرصه بين الملل و معادلات 

سياسي بين كشورها را مشمول تغييرات جدي و جديد 
در دو سال گذشته دانس��ت و اظهار كرد: هژموني و نفوذ 
اقتصادي دلار و سياس��ت هاي خارجي امريكا نسبت به 
گذشته افول قابل توجهي داشته است و اين كشور ديگر 
نمي تواند همانند گذش��ته و با حاكميت دلار، مس��ائل و 
مشكلات اقتصادي خود را با كمترين هزينه حل و فصل 

كند و بار مسائل خود را بر دوش ديگر كشورها بيندازد.
وي اهميت دلارزدايي از سيس��تم اقتصادي كش��ورها را 
يادآور ش��د و گفت: اس��تقبال از ايده جمهوري اسلامي 
ايران براي دلارزدايي در اتحاديه پاياپاي آسيايي كه هفته 
گذشته با حضور مسوولان بانك مركزي كشورهاي عضو 
در تهران برگزار شد، نشان مي دهد در وضعيت جديد بايد 
در ديپلماسي و ماموريت هاي سياست خارجي كشور نيز 

تفاوت هاي اساسي ايجاد شود.
وي به دستاوردهاي دولت در مديريت كشور اشاره كرد و 
پيشرفت چشمگير در توسعه اقتصاد دريا، تعريف و آغاز 

عمليات اجرايي ش��ش خط انتقال آب از خليج فارس به 
مناطق مركزي، طراحي ۳0 شهر ساحلي مولد كشاورزي، 
مسكوني و پايين دستي پتروشيمي، ساخت پالايشگاه ۳00 
هزار بشكه اي و 8 پالايشگاه متوسط و كوچك با ظرفيت 
15 ميلي��ون تن توليد پتروش��يمي را از جمله اقدامات و 

دستاوردهاي دولت در طي ۲1 ماه گذشته دانست.
مخبر افزود: موضوع ترانزيت مزيت مهم كشور است كه اگر 
خط ريلي رشت �  آستارا و كريدور شمال � جنوب در دو سال 
گذشته آغاز نمي شد قطعا ساير كشورها خط هاي جايگزين 
معرفي مي كردند. در حال حاضر به مرحله اي رسيده ايم 
كه كش��ورهاي منطقه براي شركت در كنسرسيوم خط 
مس��تقيم ش��مال � جنوب كه ظرفيت جابه جايي ۲00 
ميليون تن بار را دارد با جمهوري اسلامي ايران مذاكرات 

فشرده اي انجام مي دهند.
وي اظهار كرد: در كريدور ش��رق به غرب نيز تكميل خط 
آهن زاهدان � چابهار و خرمش��هر � بص��ره براي اتصال به 

كريدورهاي مهم ريلي همسايگان شرقي و غربي آغاز شده 
كه با تكميل ۲0 كيلومتر خط ريلي خرمشهر به بصره به 

كشورهاي حوزه مديترانه متصل مي شويم.
وي با اش��اره به ديگر اقدامات دولت همچون توليد ۶ هزار 
مگاوات برق در كشور، تحت پوشش قراردادن تمام اقشار 
مردم در بيمه سلامت، پرداخت ۹0 درصد از هزينه هاي 
ناباروري، خريد هواپيما و لكوموتيو تاكيد كرد: با وجود اين 
اقدامات اما براي رس��يدن به رشد اقتصادي 8 درصدي به 
سرمايه گذاري ۲00 ميليارد دلاري نياز داريم كه بخشي از 
آن با مشاركت و همراهي ظرفيت هاي داخلي قابل تامين 
است اما بخش ديگري از اين ميزان سرمايه گذاري بسته به 
نقش پررنگ سفارتخانه هاي ايران در ساير كشورها و جلب 
مشاركت و تامين مالي سرمايه گذاران خارجي دارد و در 
اين زمينه بايد نقش و ماموريت هاي اساسي وزارت خارجه و 
سفارتخانه ها در توسعه و پيشرفت اقتصادي كشور مشخص 
و پررنگ شود. معاون اول رييس جمهور در اين نشست با 
اش��اره به درخواست يكي از سفرا در زمينه تشكيل ستاد 
آفريقا تصريح كرد: تاكنون نتوانسته ايم از فرصت اقتصادي 
اين قاره، همانند حوزه هاي فعال فرهنگي و سياسي استفاده 
كنيم كه در اين زمينه برگزاري مجدد ستاد آفريقا در دستور 

كار قرار دارد.
وي در پاسخ به دغدغه سفرا در زمينه ضرورت هماهنگي در 
دستگاه هاي دولتي در داخل كشور با وزارت خارجه براي 
پيشبرد سياست هاي تجاري، مالي و اقتصادي تاكيد كرد: با 
توجه به نياز كشور در بخش اقتصادي و قوي ترشدن معاونت 
اقتص��ادي در وزارت خارجه تلاش براي ايجاد هماهنگي 
بين دستگاه هاي اقتصادي و وزارت خارجه براي پيگيري 

سياست هاي اقتصادي دولت حائز اهميت است.
وي ادامه داد: پشتوانه ارتباطات اقتصادي و روابط بخش 
خصوصي كش��ورها زمينه اي محكم ب��راي بهبود روابط 
سياسي است كه در اين زمينه بايد با فعال تركردن بخش 
خصوصي و افزايش مراودات اقتصادي، روابط سياس��ي 

دوستانه با كشورهاي مختلف را حفظ و عميق تر كرد.



گذار از اقتصاد مبتني بر خام فروشي به سمت اقتصاد 
مبتني بر تكنولوژي و فناوري مي تواند امكان تحول 
را فراهم كند اما اين موضوع نياز به تغيير سياس��ت و 
نگرش دارد يعني سياست گذار و دولت بايد از طريق 
تغيير قوانين و مقررات و تس��هيل امور به صنعتگر و 
س��رمايه گذار براي ورود به اي��ن عرصه كمك كنند. 
همچنين بايد تحقيق و توس��عه نيز صرفه اقتصادي 
داش��ته باش��د كه اعتبارات مالياتي تحقيق و توسعه 
در اين زمينه موجب تسهيل سرمايه گذاري در ورود 

فناوري خواهد شد.
ياسر فلاح، كارشناس بازار سرمايه و بورس، در گفت وگو 
با خبرنگار »تعادل« بيان كرد: يكي از مسائلي كه در 
كشورهاي توسعه نيافته وجود دارد موضوع خام فروشي 
و بحث عدم استفاده از ارزش افزوده كالا است. صنعت 
نفت و گاز يكي از مهم ترين صنايع در اين حوزه است 

كه نيازمند دانش بنيان شدن است.
وي ادامه داد: يكي از مسائل ديگري كه به نظر مي رسد 
سياس��ت گذار مي تواند در اين زمينه ورود پيدا كند 
تسهيل گري براي ايجاد زنجيره ارزش و در نظر گرفتن 
معافيت هاي مالياتي بلندمدت در اين حوزه اس��ت تا 
افراد و سرمايه گذاران براي ايجاد واحدهاي پايين دستي 
در ح��وزه كالاها و مواد اوليه تش��ويق ش��وند. برخي 
نهادهاي اوليه مانند سنگ، محصولات كشاورزي، نفت 
و ديگر حوزه ها كه مي توانند ارزش افزوده ايجاد كنند 

به صورت كاملا خام به فروش مي رسند. 
وي عنوان كرد: يكي از سياس��ت هاي اصلي در زمينه 
تسهيل ورود فناوري به صنعت، بحث اعطاي مشوق 
مالياتي هدفمند در زمينه اجراي تحقيق و توسعه است 
كه اين رويكرد به دليل هزينه بالاي تحقيق و توسعه در 
صنعت نفت و گاز، با اعطاي مشوق مالياتي تحت عنوان 
اعتبار مالياتي تحقيق و توسعه، بيشترين كمك به ورود 

فناوري در صنعت نفت را فراهم خواهد كرد.
اين كارشناس بازار سرمايه و بورس اضافه كرد: با توجه 
به اينكه خام فروشي س��اده تر انجام مي شود، بخش 
خصوصي و تجار به راحتي نسبت به فروش مواد اوليه 
اقدام مي كنند و تمايل��ي براي ايجاد ارزش و به وجود 
آوردن زنجيره ندارند تا خلق ثروت كنند. اما معتقدم 
در اين زمينه دولت مي تواند نقش آفريني خيلي زيادي 

داشته باشد و با تس��هيلگري و در نظر گرفتن برخي 
معافيت ها كار را براي بخش خصوصي و تجار آس��ان 
كند تا آنها ترغيب شوند كه در اين حوزه فعاليت هايي 
به منظور توسعه صنعت كشور انجام دهند. بدون شك 
اگر دولت سود صنعت گر و تاجر را تضمين كند زنجيره 

ارزش شكل خواهد گرفت.
فلاح در ادامه در پاسخ به سوال ديگري مبني بر اينكه به 
نظر شما گذار از اقتصاد مبتني بر خام فروشي به سمت 
اقتصاد مبتني بر تكنولوژي و فناوري امكان تحول در 
توسعه صنعتي كشور را فراهم خواهد كرد، گفت: گذار 
از اقتصاد مبتني بر خام فروشي به سمت اقتصاد مبتني 
بر تكنولوژي و فناوري مي تواند امكان تحول را فراهم 
كند اما اين موضوع نياز به تغيير سياست و نگرش دارد 

يعني سياست گذار و دولت بايد از طريق تغيير قوانين و 
مقررات و تسهيل امور به صنعتگر و سرمايه گذار براي 
ورود به اين عرصه كمك كنند. همچنين بايد تحقيق 
و توسعه نيز صرفه اقتصادي داشته باشد كه اعتبارات 
مالياتي تحقيق و توسعه در اين زمينه موجب تسهيل 

سرمايه گذاري در ورود فناوري خواهد شد.
وي در مورد اين سوال كه به نظر شما ورود فناوري و رفع 
وابستگي تكنولوژيك به خارج از كشور با دانش بنيان 
شدن صنايع بزرگ و اقتصاد ملي مي تواند راهكار مهمي 
براي دلارزدايي از صنعت كشور باشد، افزود: در حوزه 
تجارت ارتباط زيادي بين واحد پولي ايران و ارزهاي 
ديگر كشورها وجود دارد اما با توجه به تضعيف ريال 
هم اكنون اختلاف ارزي در برابر همه ارزها به وجود آمده 

است.  اين كارشناس بازار سرمايه و بورس تاكيد كرد: در 
حوزه صنعتي سازي بايد نقشه راه برون رفت از مشكلات 
داشته باشيم چراكه اقتصاد ما علاوه بر تحريم بودن با 
توجه به اينكه نقدينگي زيادي در آن شكل مي گيرد و 
بانك ها به واسطه ناترازي وضعيت بحراني دارند، خلق 
پول به وجود مي آيد. همچنين با توجه به سياست هاي 
انبساطي كه دولت در ش��رايط بد اقتصادي در پيش 
گرفته باعث مي شود كه تورم افزايش پيدا كند و اين 
افزايش در حوزه هاي مختلف خود را نش��ان مي دهد. 
معتقدم به واسطه برخي تحريم ها و مشكلاتي كه در 
مورد فروش نفت و واردات تكنولوژي هاي برتر وجود 
دارد اقتصاد ما كوچك شده و ارزش ريال در برابر ديگر 

ارزها هم كاهش پيدا كرده است.

تحليل
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در آستانه نشست وزیران اوپك پلاس
روسيه براي كاهش بيشتر

توليد نفت رغبت نشان نداد
منابع آگاه مي گويند روسيه در آستانه نشست وزيران 
اوپك پلاس، تمايل دارد حجم توليد نفت اين گروه 
بدون تغيير حفظ شود زيرا از قيمت و سطح توليد فعلي 
رضايت دارد. اوپك پلاس كه شامل توليدكنندگان 
عضو سازمان كشورهاي صادركننده نفت )اوپك( و 
متحدانشان نظير روسيه اس��ت، دوم آوريل با اعلام 
دور جديد كاهش توليد، بازار را غافلگير كرد و باعث 
شد قيمت نفت افزايش پيدا كند. ولاديمير پوتين، 
رييس جمهور روسيه، چهارشنبه گذشته اعلام كرد 
قيمت هاي انرژي در حال نزديك شدن به سطوحي 
هس��تند كه از نظر اقتصادي، توجيه دارد. الكساندر 
نواك، معاون نخست وزير و ديپلمات نفتي روسيه، 
روز پنجشنبه اظهار كرد: انتظار ندارد اقدام جديدي 
از سوي اوپك پلاس انجام شود. نواك گفت: روسيه و 
شركاي اين كشور در نشست وزيران اوپك پلاس در 
وين، درباره آنچه براي بازار نفت بهترين است، تصميم 
خواهند گرفت. مسكو با حمايت از سطح توليد فعلي، 
اميدوار است بتواند قيمت نفت را بدون اينكه از سقف 
قيمت ۶۰ دلار در هر بش��كه كه از سوي كشورهاي 
غرب براي گريد نفتي اورال تعيين ش��ده است فراتر 
رود، ثابت نگه دارد. يك منبع آگاه از مواضع روسيه، 
به رويترز گفت: كاهش بيشتر توليد نفت بعيد است. 
يك منبع آگاه ديگر گفت: كاهش توليد نفت در حال 
حاضر، به نفع روسيه نيست. روسيه متعهد شده است 
از مارس تا پايان سال ۲۰۲۳، توليد نفت خود را ۵۰۰ 
هزار بشكه در روز كاهش داده و به ۹.۵ ميليون بشكه 
در روز برساند. يك منبع آگاه در يكي از شركت هاي 
نفتي بزرگ روسيه به رويترز گفت: روسيه به سختي 
به كاهش توليد متعهد شده، عمل مي كند و در عين 
حال، در فضاي فعلي بازار، نيازي به كاهش بيش��تر 
توليد ندارد. روسيه دومين صادركننده بزرگ نفت 
پس از عربستان سعودي است كه شاهزاده عبدالعزيز 
بن س��لمان، وزير انرژي آن اوايل هفته گذش��ته به 
فروشندگان استقراضي هشدار داده بود مراقب باشند. 
اقدام غرب در تحميل سقف قيمت براي فروش نفت 
دريابرد روسيه، محاسبات توليد مسكو را پيچيده 
كرده و روسيه برخلاف ساير اعضاي اوپك پلاس، 
به دنبال به حداكثر رساندن قيمت نفت نيست. اگر 
روسيه بتواند قيمت نفت اورال را پايين تر از سقف 
قيمت غربي نگه دارد، حفظ عرضه اين كشور به بازار 
جهاني، راحت تر مي شود. بر اساس گزارش رويترز، 
نفت اورال روسيه ماه ميلادي جاري، بين ۵۳ تا ۵۷ 
دلار در هر بش��كه معامله شده است كه بازه قيمت 

مطلوب براي روسيه است.

با عرضه بنزين كمتر از۱۰۰ ميليون 
ليترخداحافظي كنيم

رييس صنف جايگاهداران س��وخت كش��ور با اشاره 
به كاهش ۸۰ درصدي عرضه بنزين س��وپر در كشور 
گفت: در س��ال جديد رش��د مصرف بنزين تا حدود 
۱۱۰ ميليون ليتر در روز رس��يده است، اين در حالي 
است كه وضعيت فعلي براي دولت، بخش خصوصي 
از جمله جايگاه ها و مردم در حوزه توليد حمل انتقال 
و توزيع راضي كننده نيس��ت و لازم اس��ت اصلاحات 
جدي به نفع مردم، بخش خصوصي و كش��ور در اين 
حوزه اتفاق بيفتد. اس��دالله قل��ي زاده در گفت وگو با 
ايلنا، درباره وضعيت توزيع و مصرف بنزين در كشور 
اظهار داش��ت: چند س��الي اس��ت كه در كشور رشد 
صعودي مصرف فراورده هاي نفتي را داريم كه تاكنون 
كارشناس��ان مختلفي در اين حوزه هشدار داده اند و 
تمامي فعالين بخش هاي مربوط به توليد تا مصرف و 
حتي مردم از رويه فعلي ناراضي هستند. وي افزود: تعلل 
در تصميم گيري و عدم اتخاذ رويكرد عدالت محور در 
تخصيص فرآورده هاي نفتي به مصرف كننده واقعي؛ 
موجب شده جايگاه هاي عرضه سوخت متضرر شوند، 
مردم ناراضي باشند و هم اكنون در آستانه واردات بنزين 
هم قرار گيريم، قطعا اين تعل��ل در تصميم گيري ها 
آسيب هاي بيشتري نسبت به وضعيت تصميم سازي 
و اقدام مفيد دارد. رييس صنف جايگاهداران سوخت 
كشور پيش بيني كرد كه در سال جديد با رويكرد فعلي 
در حوزه بنزين؛ مصرف ت��ا ۱۱۵ ميليون ليتر روزانه 
برسد و در روزهاي پرمصرف و پيك مسافرت  و ترددها 
ش��اهد ارقام بيش از ۱۳۰ تا ۱۳۵ ميليون ليتر در روز 
باشيم. وي با بيان اينكه قطعا تمام تصميمات ابتدا بايد 
به نفع مردم و مصرف كنندگان واقعي و سپس بخش 
خصوصي فعال باشد، گفت: جايگاه هاي عرضه سوخت 
در ايران رتبه دهم توزيع در كل دنيا را دارند اما به لحاظ 
سودآوري به رتبه صدم رسيده اند، اين نشان مي دهد 
رويه تخصيص، فروش، عرضه و قيمت گذاري با مشكل 
مواجه بوده يا اس��ير نگاه هاي افراطي است، بنابراين 
آسيب هاي جدي در بخش هاي مختلف را شاهديم. 
قلي زاده در ادامه با اشاره به اوضاع توزيع بنزين سوپر در 
كشور خاطرنشان كرد: با توجه به قيمت اين فرآورده 
و عدم انضباط ارسال به جايگاه ها؛ عدم استقبال مردم 
از اين سوخت را شاهديم به طوري كه باعث شده مردم 
ديگر روي وجود بنزين سوپر در جايگاه ها حساب نكنند 
و رفته رفته كساني كه متقاضي استفاده از اين فرآورده 
بودند به بنزين معمولي و يورو ۴ روي بياورند. وي بيان 
داشت: ادعاي مسوولان دولتي بر اين است كه كيفيت 
بنزين يورو ۴ و معمولي بالا است، بنابراين اكنون ما با 
۸۰ درصد كاهش عرضه بنزين سوپر نسبت به روزهاي 
نرمال عرضه اين فراورده در كش��ور مواجهيم. رييس 
صنف جايگاهداران سوخت كشور خاطرنشان كرد: 
دلايل مهمي در اين زمينه وج��ود دارد، به طور مثال 
پالايشگاه ها اعلام مي كنند به دليل اينكه مصرف بنزين 
معمولي و ي��ورو ۴ افزايش يافته، نمي توانند ظرفيت 
پالايشي خود را در اختيار بنزين سوپر قرار دهند و به 
ناچار براي جبران افزايش مصرف بالا اولويت با توليد 

بنزين معمولي است.

كارشناس بازار سرمایه در گفت وگو با »تعادل«:

الزام تغيير قوانين براي ورود سرمايه گذار به عرصه نفت

سرمايه گذاري در انرژي خورشيدي از نفت جلو مي زند

 ریيسي در دیدار دبيركل اوپك: 

اعضاي اوپك با تقویت انسجام
 مانع اختلاف اندازي غربي ها شوند

بازده نيروگاه ها به ۴۰ درصد مي رسد

مدیرعامل شركت ملي گاز ایران:

در حال مذاكره براي واردات مستقيم گاز 
از تركمنستان هستيم

هزينه روي انرژي پاك تحت تاثير بحران انرژي جهاني، 
افزايش پيدا ك��رده و طبق گزارش آژانس بين المللي 
انرژي، سرمايه گذاري در انرژي خورشيدي امسال براي 

نخستين بار از نفت، پيشي خواهد گرفت.
به گزارش ايس��نا، فاتح بيرول، مدي��ر اجرايي آژانس 
بين الملل��ي انرژي )IEA( در بياني��ه اي گفت: انرژي 
پاك به س��رعت و سريع تر از آنچه بس��ياري از مردم 
تصور مي كنند، رو به توس��عه اس��ت. اين موضوع در 
روندهاي سرمايه گذاري كه در آن، فناوري هاي پاك 
از سوخت هاي فسيلي فاصله بيشتري پيدا مي كنند، 
روش��ن اس��ت. به ازاي هر دلاري كه در سوخت هاي 
فسيلي، سرمايه گذاري مي شود، حدود ۱.۷ دلار )۱.۵۸ 

يورو( در انرژي پاك سرمايه گذاري مي شود.
انتظ��ار م��ي رود ك��ه ب��ا س��رمايه گذاري در انرژي 
خورش��يدي، فناوري هاي كم كربن، سهم ۹۰ درصد 
از كل س��رمايه گذاري در توليد برق داش��ته باشند. 
مصرف كنندگان هم در حال سرمايه گذاري بيشتري 
هستند و پيش بيني مي شود فروش جهاني پمپ هاي 
حرارتي و خودروهاي برقي پس از افزايش��ي كه سال 

گذشته داشتند، در سال ۲۰۲۳، يك سوم رشد كند.

طبق گزارش آژان��س بين المللي انرژي، مجموعه اي 
از عوامل از دوره هاي رش��د اقتص��ادي قوي گرفته تا 
قيمت هاي متغير سوخت هاي فسيلي، به اين گردش 

مالي كمك كرده اند. سياست هايي كه از رشد انرژي 
پاك حمايت مي كنند مانند قانون كاهش تورم امريكا و 
همچنين ابتكارات در اروپا، ژاپن و چين هم كمك كرده 

است. اين آژانس افزود: سرمايه گذاري در سوخت هاي 
فسيلي همچنان در حال افزايش است و براي دستيابي 
به هدف كربن صفر تا س��ال ۲۰۵۰، بايد به س��رعت 

كاهش پيدا كند.
چند شركت  معدود كه بيشتر از دوران پيش از شيوع 
پاندمي كوويد ۱۹ سرمايه گذاري مي كنند، شركت هاي 
ملي نفت در خاورميانه هس��تند. اگرچه بس��ياري از 
شركت هاي سوخت فس��يلي سال ميلادي، گذشته 
سودهاي كلان كم سابقه اي را تجربه كردند اما بيشتر 
اين پول به جاي اس��تفاده در عرضه، صرف پرداخت 
سود نقدي سهام، بازخريد سهام و بازپرداخت بدهي 
شده است. بر اساس گزارش يورونيوز، اما بهبود پيش 
بيني شده سرمايه گذاري در سوخت هاي فسيلي، به 
معناي آن است كه هزينه در سال ۲۰۲۳ رشد مي كند. 
مجموع سرمايه گذاري، دو برابر ميزان سرمايه گذاري 
است كه بايد تا س��ال ۲۰۳۰ براي دستيابي به هدف 
كربن صفر تا سال ۲۰۵۰، باش��د. سرمايه گذاري در 
زغال سنگ سال گذشته به بالاترين ركورد همه زمان ها 
رسيد و حدود شش برابر بالاتر از ميزان سرمايه گذاري 

ضروري براي تحقق اين سناريو خواهد بود.

رييس جمهور گفت: برخي كشورهاي غربي به دنبال 
ايجاد تفرقه و اختلاف در ميان كشورهاي عضو اوپك 
هستند كه در مقابل، اعضاي اوپك بايد با تقويت انسجام 
ميان خود مانع تحقق اين اهداف شوند. به گزارش مهر، 
حجت الاسلام س��يد ابراهيم رييسي در ديدار »هيثم 
الغيص« دبيركل سازمان اوپك، تعامل سازنده اعضاي 
اين سازمان با يكديگر را عاملي مهم در موفقيت عملكرد 
اين س��ازمان بين المللي دانس��ت و افزود: جمهوري 
اسلامي ايران همواره همكاري سازنده اي با اين سازمان 
داش��ته و بناي ما تداوم و ارتقاي س��طح و تقويت اين 
همكاري است. رييسي فلسفه تشكيل سازمان اوپك 
را حماي��ت از حقوق توليدكنندگان نفت و ممانعت از 
تبعيض عليه آنان عنوان كرد و اظهار داشت: اميدوارم 
سازمان اوپك در دوره جديد فعاليت بتواند التهابات را 
مهار و آرامش را بر بازار نفت حاكم كند. وي تصريح كرد: 

برخي كشورهاي غربي به دنبال ايجاد تفرقه و اختلاف 
در ميان كشورهاي عضو اوپك هستند تا از اين طريق 
منافع خود را تأمين كنن��د كه در مقابل اين اقدامات، 
اعضاي اوپك بايد با تقويت انسجام ميان خود مانع تحقق 
اين اهداف شوند. »هيثم الغيص« دبيركل سازمان اوپك 
نيز در اين ديدار با بيان اينكه جمهوري اسلامي ايران 
به عنوان يكي از اعضاي موسس سازمان اوپك همواره 
همكاري مفيد، موثر و سازنده اي با اين سازمان و اعضاي 
آن داشته است، خاطرنشان كرد: ايران چه در سطح وزير 
و چه در سطح فني همواره در مسير تقويت انسجام و 
اتحاد اعضاي اوپك عمل كرده اس��ت. دبيركل اوپك 
همچنين با تش��ريح آخرين وضعيت بازار نفت گفت: 
اميدوارم با وحدت نظر ميان اعضاي اوپك و بهره مندي 
از حمايت ها و همكاري هاي سازنده جمهوري اسلامي 

ايران بتوانيم آرامش را بر بازار حاكم كنيم.

معاون راهب��ردي تولي��د ش��ركت مادرتخصصي برق 
حرارتي گفت: طبق برآورده��اي صورت گرفته با ايجاد 
زيرساخت هاي مناسب مي توان راندمان نيروگاه ها را تا 
پنج س��ال آينده به ۴۰ درصد رساند. ناصر اسكندري در 
گفت وگو با ايسنا، با تاكيد بر اينكه نيروگاه هاي حرارتي 
نه در ايران بلكه در هيچ كجاي دنيا قابل حذف نيستند، 
تصريح ك��رد: نيروگاه هاي حرارتي قطع��ا ادامه حيات 

خواهند داد ولي اينكه جهت گيري اي��ران و دنيا بر اين 
مبناست كه راندمان اين نيروگاه ها را افزايش يابد امري 
طبيعي است. وي افزود: ارتقاي راندمان نيروگاه ها يك الزام 
محيط زيستي و قانوني است كه مي بايست محقق شود، 
افزايش و ارتق��اي راندمان نيروگاه ها به عوامل مختلفي 
بستگي دارد، هرچه ميزان سرمايه گذاري در اين حوزه 
افزايش يابد بيشتر مي توانيم راندمان نيروگاه ها را ارتقا 

دهيم. معاون راهبردي توليد شركت مادرتخصصي برق 
حرارتي با بيان اينكه تكنولوژي مورد نياز و سوخت مصرفي 
نيز در اين ميان اثر گذار است؛ اظهار كرد: قطعا اين عدد 
به بالاي ۴۰ با سرمايه گذاري مناسب قابل وصول است 
و مي توانيم به اين عدد دست يابيم. به گفته اسكندري، 
پيش بيني مي شود كه ظرف پنج سال آينده به اين عدد 
برسيم، سرمايه گذاري كه لازم است تا به اين عدد دست 

يابيم به دليل اينكه براي پنج سال اين عدد برآورد شده 
و نوسان بالايي در اين حوزه داريم نمي توان عدد قطعي 
را اعلام كرد.معاون راهبردي توليد شركت مادرتخصصي 
برق حرارتي در خص��وص آخرين وضعيت نيروگاه هاي 
زباله سوز گفت: شركت ساتبا روي نيروگاه هاي زباله سوز 
متمركز است، مطالعاتي در اين خصوص در كشور انجام 

شده و مطالعات پايلوتي نيز در حال اجرا است.

مديرعامل شركت ملي گاز ايران گفت: در شرايط فعلي به 
دنبال واردات مستقيم گاز از تركمنستان هستيم و اكنون 
سوآپ در حال انجام است. مجيد چگني در گفت وگو با 
ايسنا، در خصوص واردات مستقيم گاز از تركمنستان، 
اظهار كرد: اين مساله در برنامه ما وجود دارد و در حال 
مذاكره هس��تيم. وي با بيان اينكه اكنون س��وآپ گاز 
ادامه دارد، گفت: سوآپ روزانه ۱۰ ميليون مترمكعب 
گاز تركمنستان هم در حال اجراس��ت و واردات گاز از 
تركمنستان هم در دستور كار است. معاون وزير نفت در 
امور گاز با بيان اينكه شركت ملي گاز ايران در سال ۲۰۲۲ 
با واردات گاز طبيعي از تركمنستان با قرارداد سوآپ با 
شركت سوكار آذربايجان، ضمن ارتقا تجارت گاز با اين 
كشور، موفق به برقراري مجدد جريان گاز از تركمنستان 
به داخل كشور شد، گفت: اين مقدار گاز طبيعي از مبدا 
تركمنستان به مقصد جمهوري آذربايجان )و نخجوان( 

سوآپ مي ش��ود. چگني چندي پيش نيز در نشستي 
خبري در پاسخ به ايس��نا با اشاره به توافق براي تمديد 
قرارداد صادرات گاز با عراق، اظهار كرد: تمهيدهاي لازم 
براي پرداخت گازبهاي عراق به ايران نيز در حال بررسي 
است و زماني كه اين موضوع قطعي شد، قرارداد با اين 
كش��ور تمديد مي ش��ود. مطالبات گازي ايران از عراق 
هشت ميليارد يورو است. وي افزود: كشورهاي پاكستان، 
افغانستان و عمان خواستار واردات گاز از ايران هستند و 
مذاكرات با اين كشورها در دستور كار و درحال بررسي 
است كه البته زيرساخت هاي لازم براي امضاي قرارداد با 
برخي كشورها هنوز مهيا نيست. مديرعامل شركت ملي 
گاز ايران با اشاره به برنامه هاي صادرات گاز به كشورهاي 
همسايه، از درخواست تركيه براي افزايش مقدار واردات 
گاز از ايران خبر داد و گفت: كارشناسان دو كشور در حال 
بررسي تمديد اين قرارداد هستند و مذاكرات ادامه داد.

درخشش هفتگي طلاي سياه

قيمت نفت روز جمعه كه سرمايه گذاران پيشرفت 
مذاكرات براي افزايش س��قف بدهي دولت امريكا 
را دنبال كردند، با افزايش بس��ته ش��د و موفق شد 
دومين رشد هفتگي متوالي را به ثبت برساند. بهاي 
معاملات نفت برنت با ۶۹ سنت معادل ۰.۹ درصد 
افزايش، در ۷۶ دلار و ۹۵ س��نت در هر بشكه بسته 
شد. بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا 
با ۸۴ سنت معادل ۱.۲ درصد افزايش، در ۷۲ دلار و 
۶۷ سنت در هر بشكه بسته شد. هر دو شاخص براي 
دومين هفته متوالي افزايش پيدا كردند و نفت برنت 
۱.۷ درصد و ش��اخص نفت امريكا ۱.۶ درصد رشد 
هفتگي نشان داد. با اين حال، بازارها به دليل ادامه 
مذاكرات پيرامون سقف بدهي دولت امريكا، محتاط 
ماندند و نگراني هاي جديدي درباره افزايش نرخ بهره 
امريكا از سوي فدرال رزرو در ماه آينده وجود دارد كه 
پس از آمار هزينه قوي مصرف كننده و تورم، تقاضا را 
محدود خواهد كرد. نفت برنت و شاخص نفت امريكا 
پنج شنبه گذشته پس از اينكه الكساندر نواك، معاون 
نخس��ت وزير روسيه، احتمالا كاهش بيشتر توليد 
اوپك پلاس در نشست چهارم ژوئن اين گروه در وين 
را اندك شمرده بود، با بيش از دو دلار كاهش در هر 
بشكه بسته شده بودند. به گفته سه منبع آگاه، روسيه 
در آستانه نشست وزيران اوپك پلاس، تمايل دارد 
حجم توليد نفت اين گروه بدون تغيير حفظ شود زيرا 
از قيمت و سطح توليد فعلي رضايت دارد. اين تمايل، 
برخلاف اظهارات هفته گذشته شاهزاده عبدالعزيز 
بن سلمان، وزير انرژي عربس��تان سعودي بود كه 
به فروشندگان استقراضي هشدار داده بود مراقب 
باشند. بعضي از سرمايه گذاران هشدار وزير انرژي 
عربستان سعودي را به عنوان سيگنالي از احتمال 
تصميم اوپك پلاس براي كاهش بيشتر توليد تفسير 
كرده بودند. اوايل آوريل، ساعاتي پس از اينكه اوپك 
پلاس دور جديد كاهش توليد به ميزان بيش از يك 
ميليون بش��كه را اعلام كرد كه از ماه مه تا دسامبر 
انجام مي ش��ود، گلدمن ساكس پيش بيني خود از 
قيمت هر بشكه نفت برنت تا پايان سال ۲۰۲۳ را از 
۹۰ دلار، به ۹۵ دلار افزايش داد. اين بانك همچنين 
در پيش بيني قيمت ۹۷ دلار نفت برنت براي سال 
۲۰۲۴ تجديدنظر كرد و اكنون انتظار دارد نفت برنت 
س��ال ميلادي آينده به ۱۰۰ دلار برسد. در بخش 
عرضه، شركت خدمات انرژي بيكرهيوز اعلام كرد 
شمار دكل هاي حفاري نفت امريكا هفته گذشته، 
پنج حلقه كاهش يافت و به ۵۷۰ حلقه رسيد. شمار 
دكل هاي حفاري نفت امريكا در ماه مه، ۲۱ حلقه 
كاهش پيدا كرد ك��ه بزرگ ترين كاهش ماهانه از 
ژوئن س��ال ۲۰۲۰ بود. بر اس��اس گزارش رويترز، 
كندي رشد اقتصادي و تورم بالا در اروپا، رشد قيمت 
را محدود نگه داشته است. رييس بانك مركزي هلند 
گفته است بانك مركزي اروپا بايد حداقل دو افزايش 

نرخ بهره ۲۵ واحدي را تصويب كند.

عرضه هاي اوليه ابزاري براي 
پويايي بيشتر بازار

علاوه بر اين باعث مي ش��ود گردش پ��ول در بازار 
بيشتر شده و بدين وسيله عمق بازار نيز افزايش يابد. 
همچنين چنانچه شركت عرضه شده صورت هاي 
مالي خوبي داش��ته باش��د و به ش��كل مناس��ب 
ارزش گذاري ش��ده و با قيمت مناسب عرضه شود 
مي تواند حجمي از نقدينگي را از خارج بازار نيز وارد 
بورس كند و توجهات جامعه و به تبع آن نقدينگي 

سرگردان را به سمت بازار بورس سوق بدهد.
بنابر آنچه توضيح داده شد به  صورت كلي گسترش 
بازار و عرضه هاي اوليه ش��ركت ها مطلوب و به نفع 
بازار است و فعالان بازار بايد با آغوش باز به استقبال 
پذيرش ش��ركت هاي جديد بروند. تنها در شرايط 
خاص و زمان��ي كه بازار در يك روند ريزش��ي قرار 
گرفته و نقدينگي لازم نيز براي حمايت از شركت ها 
وجود ندارد بايد از عرضه شركت ها در بازار خودداري 
کرد. پس در ش��رايط كنوني كه با بازاري متعادل 
مواجه هستيم اين عرضه ها مي تواند گامي رو به جلو 

در جهت پويايي بيشتر بازار تلقي شود.
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شاخص كل بورس اولين روزكاري هفته را با سرخ پوشي 
آغاز كرد و به واسطه اين موضوع بسياري از تحليلگران 
عقيللده دارند كه بازدهي معامللات در دومين هفته 
خرداد ماه منفي خواهد بود. شاخص كل بورس تهران 
در اوليللن روزكاري هفته ابتدا با صف هاي سللنگين 
فروش مواجه شللد اما در ميانه راه برخي از صف ها در 
بازار كمتر شد و در نهايت بازدهي شاخص كل بورس 

منفي بسته شد.
در هفته اخير اخبار سياسي باعث شد كه وضعيت بازار 
سرمايه تغيير كند و به گفته كارشناسان اين هفته نيز به 
واسطه اخبار سياسي، بازار سرمايه تا حدودي متعادل 
روبه پايين خواهد بود. اميرعبداللهيان، وزير امور خارجه 
روز پنجشنبه هفته اخير با بيان اينكه بر اين اعتقاديم 
كه برجام خوب يا بد، داراي نقاط ضعف و قوت، امروز 
اين سند بين المللي است كه در برابر ما قرار دارد و ما در 
عرصه ديپلماسي براي لغو تحريم ها اين سند و مسير 
را در پيش رو داريم، گفت: ما به وظيفه خود براي لغو 
تحريم ها از مسير مذاكره و ديپلماسي با رعايت خطوط 
قرمز كشورمان ادامه مي دهيم. پيشرفت هاي خوبي 
در اين زمينه حاصل شده است و اميدواريم به نقطه و 
نتايج روشني برسيم كه بتوانيم آن را در اختيار افكار 

عمومي قرار دهيم.
همانطور كه پيش از اين هم گفته شد برجام مي تواند 
روي اقتصاد كشور و بازار سرمايه تاثير بسزايي داشته 
باشد. برجام دو روي دارد نخست توافق و روي دوم نيز 
عدم توافق و در نهايت بدتر شدن شرايط. با توافق در 
برجام رفته رفته شرايط اقتصادي كشور بهتر خواهد 
شد؛ اكنون قيمت دلار بازار آزاد بيش از 50 هزارتومان 
اسللت، بخش عمده اي از شركت ها نمي توانند مسير 
صادراتي درستي داشته باشللند و مبادلات بانكي به 
سخت ترين حالت ممكن انجام مي شود، اين سه نمونه 
تنها معايب عدم توافق در برجام است. قيمت دلار تمام 
معيشت و زندگي مردم را تحت تاثير قرار داده است؛ 
براي توضيح اين موضوع مي توان مثالي ساده داشت، 
براي نمونه قيمت مرغ وابسته به دلار است هر روزي كه 
قيمت دلار افزايش پيدا مي كند مرغ نيز گران مي شود. 
نكته قابل توجه اينجاست كه مسوولان عقيده دارند 
همبسللتگي بين دلار و اقتصاد كشور وجود ندارد؛ اما 
در اصل اينطور نيسللت و به نوعي اين روزها در كشور 

همه چيز به قيمت دلار وابسته است.
از سللوي ديگر تورم نيز هللر روز افزايش پيدا مي كند 
و بللا حقوق و درآمد اين روزهللا نمي توان يك زندگي 
را چرخاند. اما با كاهللش تحريم ها و توافق همه چيز 
آرام آرام و به مرور و گذشللت سال ها درست مي شود، 
حداقل ترين موضوغ اين است كه شركت ها به راحتي 
صادرات انجام مي دهند و سللود بيشللتري كسللب 
مي كنند. همچنين با افزايش مبادلات بانكي نيز سود 

جديد وارد چرخه اقتصادي كشور مي شود.
در اصل مي توان گفت كه به واسطه تحريم ها ورود سود 
و نقدينگي جديد به كشور كاهش يافته است. برخاف 
صحبت هاي دولت سيزدهم اقتصاد كشور با سياست 
گره  خورده و همين موضوع باعث سردرگمي اقتصاد 
كشور شده است.به گفته كارشناسان اگر برجام امضا 
شود، همه بازارها در وضعيت ركود قرار مي گيرند. البته 

احتمال اين وجود دارد كه پول ها به سيسللتم بانكي 
برگردند. اما در وضعيت بلندمدت، بحث تورم در كشور 
غالب مي شود و مجددا پول و سرمايه ها از سيستم بانكي 

خارج و وارد چرخه بازارها مي شود. 
از سللوي ديگر يكللي از كارشناسللان بازار سللرمايه 
درخصوص دلار و وضعيت بازار نوشللت: »بايد توجه 
كرد كه عاوه بر مذاكرات برجام، بسياري ديگر از عوامل 
اقتصادي نيز بر قيمت دلار تاثيرگذار است. در چند سال 
اخير به دليل تحريم هاي اعمال شده، كشور با بحران 
كمبود منابع ارزي مواجه بوده است. اين كمبود منجر به 
عدم تعادل در عرضه و تقاضا و در نتيجه افزايش قيمت 
ارز شده اسللت. بنابراين ممكن است در صورت عدم 
توافق در مذاكرات برجام و تداوم تحريم ها، همچنان 
شاهد كمبود منابع ارزي و افزايش قيمت دلار باشيم.

از طرفي برخي اقدامات دولت ها در دوران تحريم، مانند 
چاپ پول و افزايش نقدينگي منجر به تورم و بالا رفتن 
قيمت دلار در اين سال ها شده است. بنابراين توافق در 
برجام، ممكن است در ابتدا منجر به كاهش نرخ دلار 
شود، اما به دليل تاثير زياد اين اقدامات نمي توان افت 
زيادي را در نرخ دلار متصور شد. از طرفي ممكن است 
كاهش شديد قيمت دلار باعث خروج سرمايه از كشور 

و تضعيف صادرات شود.«
با انجللام توافق، قيمت دلار به صورت كاما آهسللته 
كاهش مي يابد و چون برخي از شركت هاي بازار سهام 
ارتباط زيادي با قيمت ارز دارند، با كاهش قيمت دلار 
قيمت محصولات صادراتي بورس هم نزول خواهند 
كرد. البته در برخي موارد ممكن است به دليل بهبود 
ارتباطات خارجي شاهد سود آنها باشيم. با اين حال 
كارشناسللان بر اين باورند كه حتي اگر بازار سللهام 

در نتيجه توافق هسللته اي با نزول مواجه شللود، اين 
نزول موقتي خواهد بود و در بلندمدت، بازار سللرمايه 
بيشترين نفع را از توافق هسته اي خواهد برد. ضمن 
اينكه برخي از شركت هاي بازار سهام از بهبود ارتباطات 
خارجي ايران منتفع مي شوند و خريد سهام آنها براي 
سرمايه گذاران شللان منفعت زا خواهد بود. به عقيده 
بسياري از اقتصاددانان تورم كشور در سال هاي اخير 
ناشللي از دو عامل بوده اسللت: يكي از سمت افزايش 
هزينه ها و ديگللري افزايش نقدينگي. به اين معنا كه 
افزايش قيمت ارز به رشد تورم توليدكننده منجر شده 
و اين موضوع اثرش را در ماه هاي گذشللته روي تورم 
مصرف كننده نشان داده است در چنين شرايطي نقش 
توافق هسللته اي هم در قيمت ارز و شكل گيري تورم 
بسيار زياد است. كاهش قيمت ارز باعث كاهش تورم 
انتظاري خواهد شد و اين كاهش تورم بر بازار سرمايه 
تاثير منفي خواهد گذاشللت اما در بلندمدت به دليل 
افزايش توليد و كيفيت محصولات توليدي شركت ها و 
دسترسي راحت تر آنان به بازارهاي ديگر باعث افزايش 
سوددهي آنها خواهد شد و اين افزايش سوددهي منجر 

به رشد بازار سرمايه در كشور مي شود.

   بازار از دريچه معاملات
شاخص كل بورس اوراق بهادار تهران در پايان معامات 
ديروز، يعني اولين روز كاري هفته را با افت سنگين ۳۴ 
هزار و ۷۱۶ واحدي اسللتارت زد؛ با وجود اينكه ديروز 
سهام يك شركت جديد در بازار سرمايه عرضه اوليه 
شللد اما باز هم شاخص منفي سنگيني را تجربه كرد. 
همچنين شللاخص هم وزن با كاهللش ۱۲ هزار و ۹0 
واحد به رقم ۷۸0 هزار و ۸۱5 واحد رسيد. ارزش بازار 

در بورس تهران كه ناشي از ارزش شركت هاي بورسي 
است به بيش از ۸ ميليون و 5۱۷ هزار ميليارد تومان 
رسلليد.معامله گران در اين روز بيش از ۱۱.۸ ميليارد 
سهام و اوراق مالي در قالب ۸۳۲ هزار فقره معامله و به 

ارزش ۹ هزار و ۴۷۴ ميليارد تومان داد و ستد كردند.
براسللاس آمار اقتصادنيوز، همه شاخص هاي بورس 
در اولين روزكاري هفته قرمز شللدند؛ شاخص كل و 
شللاخص قيمت با معيار هللم وزن ۱.۴ درصد كاهش 
يافت، اين دو شللاخص با معيار هللم وزن ۱.5 درصد 
عقب نشست. شاخص آزاد شناور ۱.5 درصد كاهش 
يافت. شللاخص بازار اول بورس ۱.۹ درصد افت كرد 
و شللاخص بازار دوم بورس ۹۴ صللدم درصد كاهش 
يافت. روز گذشللته نماد هلدينگ معدني خاورميانه 
بيشترين اثر افزايشي در شللاخص بورس را داشته و 
نمادهاي فولاد مباركلله، ملي مس، گل گهر، پالايش 
نفت اصفهان، توسللعه معادن و فلزات و پالايش نفت 
بندرعباس بيشللترين اثر كاهشي در شاخص بورس 
را از خود به جاي گذاشللتند. در فرابللورس ايران هم 
شاخص كل با ۴5۱ واحد كاهش به رقم ۲۹ هزار و ۴۱ 
واحد رسلليد. ارزش بازار اول و دوم فرابورس ايران به 
بيش از يك ميليون و ۶۱0 هزار ميليارد تومان رسيد. 
ارزش بللازار پايه فرابورس ۴۹۴ هللزار ميليارد تومان 
شللد.معامله گران روز اخير در فرابورس ايران بيش از 
۶.۶ ميليارد سهام و اوراق مالي در قالب ۴۲5 هزار فقره 
معامله و به ارزش ۲5 هزار و ۲00 ميليارد تومان داد و 
ستد كردند. نمادهاي مالي سپهر صادرات، آريا ساسول، 
پتروشيمي تندگويان، پتروشيمي زاگرس، ايران خودرو 
ديزل، فولاد هرمزگان و پالايش نفت لاوان به ترتيب 

بيشترين اثر كاهشي در شاخص فرابورس را داشتند.
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بورس در انتظار شوك خبري
بازار| بازارهاي مالي در ماه هاي اخير به سياست هاي 
پولي و مالي حساس شده اند و در انتظار نهايي شدن 
برخي تصميمات بانك هاي مركزي هستند. در واقع 
اين روزها پاراديم هاي اصلي بازار بر روي دو محور در 
حال چرخش هستند. اولين و مهم ترين موضوع در 
حال حاضر تمركز بازارها بر مذاكرات سللقف بدهي 
ايالات متحده امريكا و احتمللال اينكه آيا مي توان 
قبل از نكول احتمالي در ۱ ژوئن به پيشللرفت هايي 
دسللت يافت يا خير. در حال حاضللر هيچ خبري از 
احتمال پيشللرفت منتشر نشللده اگرچه همچنان 
مذاكرات ادامه دارد. موضوع دوم بحث افزايش نرخ 
بهره اسللت. اگرچه انتظار ۸0 درصدي بازار بر عدم 
احتمال افزايش نرخ بهره در ماه ژوئن است اما سخنان 
متناقض روسللاي فدرال رزرو هاي مختلف تا حدي 
ابهام ايجاد كرده اسللت. اونس متاثر از سياست نرخ 
بهره در حال كف سازي در ناحيه ۱۹50 دلار است. 
در اين موقعيت احتمال صعود بيشتر از نزول است 
و گواه هاي بنيادي محكمي براي ادامه ريزش وجود 
ندارد. از اين رو انتظار صعود در مرحله اول حداقل تا 
ناحيه شكسته شده يعني تا محدود ۲000 دلار و در 
ميان مدت حمله مجدد به سقف تاريخي اتفاق بيفتد. 
جيمز بولارد رييس فدرال رزرو سنت لوييس گفته 
كه بايد نرخ بهره حداقللل در دو ميزان ۲5 واحدي 
ديگر افزايش يابد. با اين حال نيل كشكاري رييس 
فدرال رزرو مينياپوليس گفته كه ترجيح مي دهد نرخ 
فعا ثابت باشد تا فرصت بيشتري براي ارزيابي اثرات 
افزايش نرخ بهره به وجود  آيد. با تمام اين تفاسير در 
جلسه ماه ژوئن و مطابق با انتظار بازار افزايش نرخي 
را شاهد نخواهيم بود. به طور قطع تغيير با تثبيت نرخ 
بهره بيشترين جهت را به بازار طا مي دهد زيرا اگر 
نرخ بهره بالا برود به معناي ادامه شللرايط ركوردي 
خواهد بود و از آنجايي كه اونس از منظر تكنيكالي 
سطح حمايتي محكم ۱۹50 را دارد احتمال جذب 
نقدينگي دارد و اين مسللاله به اين بستگي دارد كه 
كف سللازي در اين ناحيه اتفاق بيفتد و بعد احتمال 
صعود بيشللتر از نزول مي شللود، هرچند گواه هاي 
بنيادي محكمي بللراي ادامه ريزش وجللود ندارد. 
انتظار صعود در مرحله اول حداقل تا ناحيه شكسته 
شده يعني تا محدود ۲000 دلار و در ميان مدت نيز 
همچنان توقع حمله مجدد به سقف تاريخي وجود 
دارد. بازارهللاي مالي ديگر هم متاثر از وضعيت نرخ 
بهره هستند بر همين مبنا در اكثر بازارهاي جهاني 
روند به صورت معامات نوسللاني دنبال مي شود تا 
مشخص شللود كه نرخ بهره بالا خواهد رفت يا خير. 
بورس ايران هم شللرايط مشللابهي دارد و معامات 
بعد از اصاح خيلي نوساني دنبال مي شود در حالي 
كه شرايط كنوني اقتصاد كشور كاما تورمي است. 
بورس ايران بعد از ريزش منتظر خبرهاي مثبت براي 
صعود است كه با توجه به اينكه مجلس مصوبه هيات 
وزيران مبني بر تثبيت نرخ ارز و تعيين نرخ تسعير 
ارز جهت قيمت گذاري كالاها توسط بانك مركزي را 
ابطال كرده اين مساله مي تواند تا حدودي معامات 
را تقويت كنللد. از طرف ديگر ديروز مجلس مصوبه 
هيات وزيران مبني بللر تثبيت نرخ ارز و تعيين نرخ 
تسللعير ارز جهت قيمت گذاري كالاها توسط بانك 
مركزي را ابطال كرده و اين مسللاله مي تواند خارج 
از سياسللت هاي بين المللي درباره نرخ بهره و بروز 
تغييرات در قيمت كاموديتي ها تا حدودي معامات 
بورس را تقويت كنللد در واقع براي ثابت ماندن نرخ 
ارز آنچه در مجلس مطرح شده حكايت از اين دارد 
كه بانك مركزي حق تثبيت نرخ ها در سامانه نيما و 
همچنين حق تعيين نرخ تسعير ارز و اعام اين نرخ 
براي قيمت گذاري محصولات را ندارد و اين كار مغاير 
قانون است. در موقعيت كنوني اين تصميم يكي از 
مهم ترين رخدادهاي چندسللال اخير بوده و به نفع 
توليد كنندگان و بازار است با همين خبر گروه هاي 
دلاري هم دوباره مي توانند مورد توجه قرار بگيرند. 
بازار در محدوده فعلي منتظر يك شوك بوده كه روند 
قبلي صعودي خود را پللي بگيرد كه همين خبرها 
مي تواند محللرك خوبي براي ايللن حركت بورس 
باشد و اگر شاخص شلليميايي را مورد بررسي قرار 
دهيم نشللان مي دهد كه اين شللاخص از محدوده 
فعلي ۱۸0هزار واحدي پتاونسيل رشد و رسيدن به 
محدوده ۳۸0هزار را دارد اين موضوع عاوه بر اينكه 
وابسته به سياسللت بازار جهاني است تابع تصميم 
دولت درباره نرخ تثبيت ارز هم خواهد بود. از طرفي 
شنيده هايي مبني بر عرضه دوباره خودرو در بورس 
كالا وجود دارد همين خبر بللراي خودرويي ها هم 
مي تواند جالب توجه باشد و در واقع با اين ديد پازل 
جديد صعودي بازار براي رسيدن به شاخص ۳.۱00 

در حال تكميل شدن است.

احتمال اصلاح زماني
شاخص كل بورس وجود دارد

باش�گاه خبرنگاران| اشللكان حسيني گفت: 
شاخص كل بورس بعد از اصاح از ناحيه حمايتي 
اول خود يعني محللدوده دو ميليون و ۱۷0 هزار تا 
دو ميليون و ۲00 هزار واحد بازگشت اما به صورت 
ضعيف و با ارزش معامات پايين رو به بالا حركت 
كرده كه نشللان دهنده عدم قدرت زياد خريدارها 
است. او افزود: بنابر موارد گفته شده احتمال اصاح 
مجدد اين شللاخص وجود دارد اما اصاح قيمتي 
زيادي انتظار نمي رود و بيشتر اصاح زماني را انتظار 
داريم. محللدوده دو ميليللون و ۲۸۹ هزار واحدي 
حمايت كوتاه مدتي جديد شاخص كل است. اين 
كارشناس بازار سللرمايه در ادامه در خصوص روند 
شللاخص كل هم وزن بورس نيز گفت: شللاخص 
كل هم وزن از حمايت اصلي خود بازنگشللت بلكه 
از حمايت مينور بالاتر خود بازگشللت؛ اما همانند 
شاخص كل با ضعف خريدارها در حال حركت است 
و اگر ارزش معامات افزايللش پيدا نكند احتمال 

اصاح مجدد در اين نمودار وجود دارد.

چند شركت
در صف عرضه اوليه هستند؟

ايسنا| آخرين اطاعات حاكي از آن است كه درحال 
حاضر ۱۶ شركت در صف عرضه اوليه در بازار فرابورس 
هسللتند؛ البته اين رقم قطعي نيسللت و ممكن است 
افزايش يا كاهش داشته باشللد. مدتي است كه دوباره 
رنگ سبز بر تن شاخص هاي بورسي نشسته و فضا براي 
انجام عرضه هاي اوليه فراهم شده است. بر اين اساس، 
طبق آخرين اطاعات، فرآيند پذيرش ۱۶ شركت در 
بازار فرابورس طي شللده كه ممكن است برخي از اين 
شللركت ها يا همه آنها قادر باشند فرآيند درج و عرضه 
را طي كنند. البته ممكن اسللت تا پايان سللال به اين 
ليست اسامي شللركت هاي ديگري نيز اضافه شود كه 
بتوانند طي شللش ماه مراحل مذكور را طي كنند. در 
اين راستا، پيگيري هاي ايسنا از فرابورس حاكي از آن 
است كه صبا فولاد خليج فارس، سرمايه گذاري الماس 
حكمت ايرانيان، توسعه معادن كروميت كاوندگان بنا، 
شيميايي بهداش، توسعه فن افزار توسن، خمير مايه 
رضوي، نيان الكترونيك، كارخانجات توليد مخازن گاز 
طبيعي آسيا ناما، توسعه صنايع و معادن كوثر، نخريسي 
و نساجي خسروي خراسان، پرتو بار فرابر خليج فارس، 
صنايع سلليمان نهاونللد، آنتي بيوتيك سللازي، مولد 
نيروگاهي تجارت فارس، سلليمان سفيد شرق و گروه 
سللرمايه گذاري امير شركت هايي هستند كه در صف 

عرضه اوليه قرار دارند.

كاهش ناترازي گاز صنايع
با راه اندازي گواهي سپرده

سنا| علي نقوي، مديرعامل بورس انرژي ايران درباره 
گواهي سللپرده گاز طبيعي گفت: گواهي سپرده گاز 
طبيعي از سللوي وزير نفت به شركت ملي گاز تكليف 
شده اسللت كه بورس انرژي ايران در حال برنامه ريزي 
براي اين موضوع اسللت و به محض ارسال درخواست 
براي ارايه گواهي سللپرده گاز طبيعي به بورس انرژي 
توسط شللركت گاز، قدم هاي بعدي برداشته مي شود. 
مديرعامل بللورس انرژي با بيللان اينكه حجم عرضه 
گاز هنوز مشخص نيسللت، در مورد خريداران گواهي 
سللپرده گاز طبيعي گفت: چارچوب كلي اين گواهي 
اين است كه سرمايه گذاران بخش خصوصي مخازني 
را براي ذخيره سازي گاز تاسيس كنند و معادل حجم 
آن مخازن، بلله آنها گواهي تخصيص داده شللود. وي 
خاطرنشان كرد: اين گواهي براي صنايعي كه نياز به گاز 
دارند در بازار قابل معامله خواهد بود و با اين چارچوب 

بخشي از مشكل ناترازي گاز در كشور كاهش مي يابد.

سودآوري شلرد
پس از 6 سال انباشت زيان

اكوايران| شركت كود شيميايي اوره لردگان از سال ۹5 
تا انتهاي سال ۱۴00 با زيان خالص مواجه بود و تا انتهاي 
اين سال زيان انباشته ۲۲۸ ميليارد توماني داشته است. 
با اين حال در سال ۱۴0۱ اين مجموعه به روند معمول 
خود بازگشت و 55۴ ميليارد تومان سود خالص به ثبت 
رساند. سهام شلرد از صنعت محصولات شيميايي بورس 
تهران در سال هاي گذشته با توقف فعاليت، زياونسازي 
و انباشت آن مواجه بوده است. در سال ۱۴0۱ كه براي 
اين صنعت و اوره سازان فعال در آن خبر هاي خوب و بد 
زيادي همچون قيمت گذاري خوراك با دلار ۲۸ هزار 
و 500 همراه بوده است؛ شللركت كود شيميايي اوره 
لردگان، تنواونسللت در ۳ فصل سود خالص شناسايي 
كند و بيش از ۹ هزار ميليارد تومان درآمد عملياتي به 
ثبت برسللاند. مجموعه هاي اوره ساز در سال ۱۴0۱ با 
رشد قابل توجهي در درآمد هاي عملياتي خود همراه 
بودند كه بخش زيادي از آن نشأت گرفته از افزايش نرخ 
دلار و تثبيت قيمت گذاري خللوراك با دلار ۲۸ هزار و 
500 توماني بوده است. شلرد در ۱۲ ماهه سال ۱۴0۱ 
به طور متوسط ۸۳۲.۸ ميليارد تومان فروش داشته كه 
۹ هزار و ۹۹۴ ميليارد تومللان درآمد عملياتي در اين 
۱۲ماهه به بار آورده است. بيشترين ميزان فروش شلرد 
در مرداد ماه با هزار و ۸۱۴ ميليارد تومان به ثبت رسيده 
و كمترين ميزان آن در مهر ماه، ۷۱ ميليارد تومان بوده 
است. روند حاشيه سود ناخالص شلرد نشان مي دهد كه 
اين مجموعه در تابستان با نزديك به ۹0 درصد حاشيه 
سود ناخالص در بهترين حالت توليد خود قرار داشته و 
در پاييز با حاشيه سود ناخالص ۳۴ درصدي در كمترين 

حالت خود فعاليت كرده است.

اعلام تاريخ انقضاي اعتبار 
گواهي سپرده برنج و زيره 

كالاخبر| مديريللت بازارهاي مالي بورس كالاي 
ايران تاريخ انقضاي اعتبار گواهي سپرده برنج طارم 
و فجر و زيره سبز با سررسيد ۱۴0۲ و مهلت تحويل 
كالا از انبللار را اعام كللرد. در اطاعيه هاي جديد 
مديريت بازارهاي مالي بورس كالا اعام شده تاريخ 
انقضاي اعتبار گواهي سپرده كالايي و آخرين روز 
معاماتي نمادهاي گواهي سپرده كالايي برنج طارم 
و فجر و زيره سبز روز چهارشنبه ۲۴ خرداد ۱۴0۲ 
خواهد بود و پس از آن گواهي مزبور قابليت معامله 
در بورس كالا را نللدارد. بنابراين دارندگان گواهي 
سللپرده كالايي نمادهاي فوق بايد قبللل از تاريخ 
مذكور، نسللبت به فروش گواهي سپرده يا خروج 
كالا از انبار اقدام كنند. در ادامه اين اطاعيه آمده، 
مطابق دستورالعمل پذيرش انبار و صدور، معامله 
و تسويه گواهي سللپرده كالايي، دارندگان گواهي 
سللپرده كالايي نمادهاي فوق، تا روز يكشنبه ۳۱ 
ارديبهشت ۱۴0۲ مهلت دارند با مراجعه به انبار و 
پرداخت هزينه هاي انبارداري، نسبت به تحويل كالا 
اقدام كنند و در صورت عدم مراجعه دارنده گواهي 
سپرده كالايي يا نماينده قانوني وي به انبار پس از 
مهلت مذكور، انباردار خروج نهايي كالا را ثبت كرده 
و متعاقبا تضامين توديع شده توسط سپرده گذاري 

مركزي آزاد و به انباردار مسترد مي شود.

»تعادل«ازوضعيتمتلاطمبازارسرمایهگزارشميدهد

بورس درگير سياست!

ريسك جديد براي بازار سرمايه رقم مي خورد؟

انتشاراوراق،راهكاريبرايتاميننقدینگيخریدبرنج

طبق برنامه هفتم بايد درآمد صادرات نفت افزايش يابد، 
از طرفي در بودجه قيمت نفت ۸5 دلار تعيين شللده اما 
نرخ ۷0 دلار اسللت و اين مساله احتمال كسري بودجه 
و انتشللار اوراق را بيشللتر كرده كه تبعاتي براي بورس 
دارد. دولت در برنامه هفتم توسللعه پيشنهاد كرده كه 
درآمللد صادراتي نفتي در طول برنامه به طور متوسللط 
بايد ۱۲ درصد رشد پيدا كند، اين در حالي است كه در 
بودجه ۱۴0۲ قيمت نفت ۸5 دلار پيش بيني شللده و 
هم اكنون در بازار جهاني نفت به ۷0 دلار رسيده است و 
خبرهايي هم وجود دارد كه ايران تا 50 درصد پايين تر 
از اين قيمت در بازار مي فروشد و اين قيمت ها به معناي 
كسري بالاي بودجه در پايان سال خواهد بود. از اين رو 
دولت سياسللت هاي ديگري را در تامين مالي اجرايي 
خواهد كرد كه طبق سياست هاي تعيين شده در بودجه 
۱۴0۲، دولت مي تواند تا ۱۸5 هزار ميليارد تومان اوراق 
منتشر و از طرف ديگر با پيشنهاد اجراي طرح مولدسازي 
دارايي ها وعده داده كسللري بودجه احتمالي را جبران 
كند. به گفته يك عضو كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
دولت اگر بودجه پيشللنهادي را اجرايي كند، كسللري 
نخواهيم داشللت. درباره قيمت نفت هم از همين الان 
نمي توان با قاطعيت گفت كه در همين نرخ باقي مي ماند 
و احتمالا دوباره رشد خواهد داشت. حالا با توجه به اينكه 
كارشناسان پيش بيني مي كنند كه امسال كسري بودجه 

به بالاي 500 هزار ميليارد تومان برسد و اگر اين اتفاق 
بيفتد انتشار اوراق و همچنين طرح مولدسازي دارايي ها 
اجرايي خواهد شللد؛ هر دو مسللاله مي تواند روي بازار 
سرمايه تاثير بگذارد، زيرا در شرايطي كه دولت مجبور به 
انتشار اوراق شود بانك ها و بيمه ها مكلف به خريد اوراق 
خواهند بود. مهرداد گودرزوندچگيني عضو كميسيون 
برنامه و بودجه مجلس شللوراي اسامي در گفت وگو با 
خبرنگار بازار، درباره احتمال كسللري بودجه در سللال 
۱۴0۲ گفللت: دولت اگر بودجه پيشللنهادي را اجرايي 
كند، كسري نخواهيم داشللت درباره قيمت نفت هم از 
همين الان نمي توان با قاطعيت گفت كه در همين نرخ 
باقي مي ماند و احتمالا دوباره رشد خواهد داشت. به طور 
قطع برنامه ريزي دولت مي تواند اثر ناترازي هاي اقتصادي 
را كمتر كند و شللايد يكي از مهم ترين ابزارهاي موجود 
حركت جريان پول به بازارهاي مالي و اقتصاد مولد باشد 
كه اگر به درسللتي انجام شود نياز به انتشار اوراق بهادار 
كاهش مي يابد. او افزود: اگر قرار باشللد دولت در بودجه 
كسللري بياورد بايد براي جبران كسري ها پيشنهادات 
جديدي ارايه دهد كه بر مبناي آن هزينه ها را كاهش دهد 
و همچنين درآمدهاي جديدي جايگزين شود تا كسري 
بودجه بروز نكند. در چند وقت اخير كارشناسان درباره 
كسللري بودجه اعداد و ارقام متفاوتي را ارايه كرده اند و 
حتي برخي اقتصاددان ها پيرو همين مشكات اقتصادي 

سناريو ابرتورم را مطرح كرده بودند. از اين رو نمي توان 
خلأهاي موجود در اقتصاد و سياست هاي مالي و پولي را 
ناديده گرفت، اما به طور قطع برنامه ريزي دولت مي تواند 
اثر ناترازي هاي اقتصادي را كمتر كند و شللايد يكي از 
مهم ترين ابزارهاي موجود حركت جريان پول به بازارهاي 

مالي و اقتصاد مولد باشد.

   ريسك افزايش انتشار اوراق براي بورس 
در شرايط كنوني راحت ترين روش براي تامين مالي دولت 
انتشار اوراق است و در بودجه سال ۱۴0۲ هم انتشار اوراق 
در تيرماه پيش بيني شللده، به هميللن دليل تنها راهكار 
جلوگيري جو منفي در بازار سللهام حفظ روند صعودي 
شللاخص كل بورس اسللت. عليرضا سللادات كارشناس 
بازارهاي مالي درباره اين موضوع كه انتشار اوراق مي تواند 
روي بازار سهام تاثير منفي بگذارد، گفت: جريان نقدينگي 
در بازار سللهام متفاوت از بازار بدهي است و از طرف ديگر 
معامات اوراق به صورت تكليفي انجام مي شود كه ربطي 
به نقدينگي حقيقي در بورس ندارد و اگر انتظارات تورمي 
به گونه اي باشد كه سرمايه گذاران تصور كنند سير تورم 
بيشتر از نرخ سود اوراق است به دليل عقب ماندگي سهام 
حتما در بورس مي مانند. او با تاكيد بر اينكه اگر معامات 
بازار سهام روند مثبت داشته باشد نقدينگي جديد وارد آن 
مي شود و انتشار اوراق در آن تاثيري ندارد، به بازار گفت: در 

شرايط كنوني تورم در كشور بالاست و انگيزه سپرده گذاري 
براي مردم وجود ندارد، به همين دليل نقدينگي به بورس 
ورود پيدا مي كند و همين مساله اثر انتشار اوراق در بورس 
را بي اثر مي كند، همانطوري كه افزايش نرخ بهره بين بانكي 
در چند وقت اخير منجر به خروج پول از بازار نشللده و اگر 
روند اصاحي اتفاق افتاد در نتيجه اقدامات دستوري بود 
كه با هدف كنترل بازار اتفاق افتاد. بسياري از فعالان بازار 
نگران سياسللت گذاري هاي دولت در اقتصاد هستند و با 
توجه به اينكه كليت برنامه هفتم توسعه حكايت از اين دارد 
كه اقتصاد در مسللير مهار تورم بايد حركت كند در چند 
وقت اخير بازار سرمايه نوساني بود و بسياري از فعالان بازار 
نگران سياست گذاري هاي دولت در اقتصاد هستند و با توجه 
به اينكه كليت برنامه هفتم توسعه حكايت از اين دارد كه 
اقتصاد در مسير مهار تورم بايد حركت كند و از طرف ديگر 
هنوز اتفاق جدي در اقتصاد مولد رخ نداده و اين مسللاله 
احتمال بروز سياست هاي سركوبگرانه در قيمت گذاري را 
بيشتر مي كند و از طرف ديگر پيش بيني هاي خوش بينانه 
دولت براي افزايش درآمدهاي نفتي هم فعا با دست اندازي 
مواجه شده و با وجود اينكه قيمت نفت ۸5 دلار پيش بيني 
شده در مقطع كنوني در بازار جهاني حدود ۷0 دلار معامله 
مي شود و اين موضوع استفاده از ابزارهاي ديگر همچون 
انتشار اوراق براي تامين كسري بودجه احتمالي را بيشتر 

كرده است.

مجيد عشقي، رييس سللازمان بورس در حاشيه نشست 
با مديران واحدهاي توليدي وصنعتي مازندران در مركز 
بين المللي تجارت و پايانه صادرات برنج ايران در آمل گفت: 
براي پرداخت سود سهامداران عدالت، شركت هايي كه در 
سال ۱۴0۱ به مرحله سوددهي رسيده اند، همانند سود 
سهام عدالت ۱۴00 شركت هاي سرمايه پذير و برابر برنامه 

زمانبندي پرداخت مي شود.
رييس سللازمان بورس و اوراق بهادار اضافه كرد: امسللال 
شرايط و زمانبندي پرداخت سود سهامداران معمولاً ۴ تا ۶ 
ماه بعد از برگزاري مجامع شركت ها است كه تاش خواهد 

شد حداكثر دركوتاه ترين زمان پرداخت شود.
وي در بخش ديگري به مشكات كمبود نقدينگي درخريد 

برنج كه اكنون در مازندران به وجود آمده است، اشاره كرد و 
گفت: دراين راستا مركز بين المللي تجارت و پايانه صادرات 
برنج ايران، از طريق شركت هاي سرمايه گذاري سازمان 
بورس واوراق بهادار اقدام و پيگيري خواهد كرد. عشللقي 
اداملله داد: در بازار فرابورس مي توان با انتشللار اوراق براي 
خريد برنج، بخشي از مشكات نقدينگي تجار و بازرگانان 
حوزه خريد برنج را مرتفع كرد. جلسه اي با برخي فعالان 
اقتصادي شهرستان آمل برگزار شد، درخواست مديران 
واحدها به واسطه طرح هاي توسعه اي كه داشتند، نيازمند 
حمايت و تامين مالي بودند. عشقي گفت: يكي ازمشكاتي 
كه ما داريم ناآشنايي بنگاه هاي اقتصادي با ابزارهاي مالي 
بازار سرمايه اسللت و براي اين منظور مديران واحدهاي 

توليدي وصنعتي كه نيازها وطرح هاي توسعه اي كه داشتند 
را اعام كردند وقرار شللد براي هر يللك از واحدها، چون 
شللرايط و ويژگي هاي آنها متفاوت است هم بحث انتشار 
اوراق را اعام آمادگي كرديم كه براي برخي ازاين شركت ها 
انتشار اوراق بدهي در بازار سرمايه داشته باشيم.  همچنين 
وي در نشست تسهيل و رفع موانع توليد شهرستان آمل 
افزود: بسياري از صنايع و بنگاه هاي اقتصادي بزرگ كشور 
با ابزارهاي مالي بازار سرمايه آشنايي ندارند و ما براي رفع 
اين مشللكل برنامه جدي داريم. در حللال حاضر ديگر به 
تهران متكي نيسللتيم و براي شناسايي بخش خصوصي 
واقعي و رفع مشللكات پيش روي آنها خودمان به سراغ 
آنها خواهيم رفت. عشقي بيان كرد: فرصت هاي اقتصادي 

بخش خصوصي و آمللوزش آنها در زمللان حاضر يكي از 
مهم ترين دغدغه هاي جدي ما محسللوب مي شود. براي 
نهادينه كردن بخش خصوصي واقعي از آموزش بچه هاي 
دبيرستان تا برگزاري كارگاه هاي آموزشي براي بنگاه هاي 

اقتصادي برنامه داريم.
وي تصريح كرد: با تجميع چند بنگاه اقتصادي و شركت هاي 
دانش بنيان حتي براي يك جمع ۳0 نفره جهت آشنايي 
آنان با تامين مالي و پذيرش در بورس و فرابورس كاس هاي 
آموزشي برگزار مي كنيم. در حال حاضر همه ما بايد تاش 
كنيم تا بخش خصوصي واقعي بازيگر اقتصاد كشور باشد 
و همانند بخش خصوصي لوازم خانگي وارد بازار شوند كه 

اين امر براي اقتصاد ايران نجات بخش است.



گروه راه و شهرسازي|
تنگناي ش��ديد مالي و كمبود ش��ديد ن��اوگان دو عامل 
اساس��ي در دوران كار نكردن صنعت هوايي طي سال ها 
و ماه هاي اخير اس��ت. در اين حال، توضيحات ش��ركت 
هواپيمايي آتا درباره ابطال 2 پرواز اين شركت مبني بر اين 
كه»ايرلاين هاي ديگر هواپيماي پشتيبان براي همكاري 
نداشتند« را مي توان زنگ هشدار در تداوم كارآمدي صنعت 
هوايي كشور ارزيابي كرد. اگر چه در ۳ سال گذشته دوره 
انتظار خريد بليت هواپيما تا ۳۰ روز افزايش پيدا كرده است، 
اما حالا اين »انتظار« يا كاركرد ناقص، به دليل نبود هواپيما 
به »يأس« يا عدم دريافت كامل خدمت تبديل شده است! 
جالب اينكه فصل سفر در پيش است و پيش بيني ها از توان 

صنعت هوايي در تابستان نااميد كننده است.
آن گونه كه دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي گفته، در ايام 
تابستان كه تقاضاي سفر افزايش مي يابد و مسافرت نسبت 
به بهار رشد دارد، به شدت با كمبود بليت مواجه خواهيم 
شد؛ اين شرايط ريشه در كاهش نقدينگي ايرلاين ها براي 
تعميرات به  موقع هواپيما و عدم افزايش مناسب قيمت 
بليت ناوگان دارد.مقصود اسعدي ساماني، در گفت وگو با 
ايرنا در پاسخ به گلايه مردم از عدم امكان دسترسي به بليت 
هواپيما، افزود: مزيت حمل  و نق��ل هوايي به دليل ثبات 
نرخ بليت افزايش يافته و تقاضاي سفر هوايي بيشتر شده 
است، اين در حالي است كه به دليل كمبود نقدينگي براي 
تعميرات هواپيماها، تعداد هواپيماهاي بيشتري از گردونه 

پروازها حذف شده اند.

    نرخ سفرهوايي كمتر از سفر ريلي!
وي ادامه داد: در ش��رايطي كه نرخ سفر هوايي از سفر 
جاده اي ارزان تر است، كسي كه پيش از اين با قطار و 
اتوبوس س��فر مي كرد به دليل مناسب بودن قيمت و 
صرفه جويي در زمان به سمت هواپيما مي رود.اين مقام 
صنفي با اشاره به اينكه ستاد تنظيم بازار با افزايش 2۹ 
درصدي قيمت بليت هواپيما موافقت كرده است، گفت: 
در 22 ماه گذشته هيچگونه افزايش رسمي نرخ بليت 
هواپيما نداشتيم، درحالي كه افزايش دستمزدها در 
22 ماه اخير 2 بار اعمال ش��ده است. تعرفه هاي ورود 
موتور و قطعات هواپيما و موارد مصرفي نيز از نرخ چهار 
هزار و 2۰۰ تومان به نرخ دلار تالار دوم كه بيش از ۴۰ 
هزار تومان است افزايش يافته و همه اينها در شرايطي 
است كه هم زمان قيمت جهاني موتور و قطعات هواپيما 
افزايش يافته است.دبير انجمن شركت هاي هواپيمايي 
با بيان اينكه تامين ارز شركت هاي هواپيمايي نيز در 
بازار آزاد بيش از ۵۰ هزار تومان اس��ت، گفت: بخش 
عمده تامين ارز شركت ها از بازار آزاد است و همزمان 

قيمت خريد خدمات شركت هاي هواپيمايي از ساير 
ش��ركت ها مثل خريد »كترين��گ«، »هندلينگ« و 
»خدمات فرودگاهي« به 2 برابر رسيده و باعث شده 
است شركت ها در ش��رايطي نامناسبي قرار گيرند و 
پروازهاي داخلي با ضرر انجام شود و همزمان به علت 
عدم نقدينگي كافي براي خريد قطعات، هواپيماهاي 
بيش��تري با كس��ري قطعات زمين گير ش��وند. وي 
توضيح داد: عدم افزايش نرخ بليت موجب شده است 
كه سيكل مصرفي موتور هواپيما كه تمام شد و زمان 
جايگزيني يا تعمير موتور رس��يد، امكان جايگزيني، 
تعمير و نوسازي و توسعه ناوگان وجود نداشته باشد. 
همزمان مهاجرت خلبانان و مهندسان هواپيما را شاهد 
هستيم چون دستمزدها اينجا كمتر است و در تركيه 
مي توانند ۱۰ برابر حقوق ايران دريافتي داشته باشند.

   زيان انباشته و بدهي به مراجع مختلف
به گفته دبي��ر انجمن ش��ركت هاي هواپيمايي، بخش 
خصوصي با زيان انباش��ته و بدهي به شركت فرودگاه ها 
و مراكز دريافت خدمات مواجه اس��ت و در اين ش��رايط 
واسطه گري و شبكه توزيع و فروش چارتري افزايش يافته 
كه اين هم در كمبود عرضه و عدم دسترسي مردم به بليت 
هواپيما تاثيرگذار است در نهايت سود فروش نيز به جيب 
ايرلاين ها نمي رود. وي گفت: عدم حمايت دولت از افزايش 
قيمت بليت هواپيما باعث شده است خسارت بر صنعت 
هوايي بيشتر شود و با وجود اينكه اكنون ارديبهشت است 
و هنوز مدارس و دانشگاه ها تعطيل نشده است دوره انتظار 
تهيه بليت افزايش يافته و در برخي مسيرهاي پر تردد تا 
يك ماه رسيده است.اسعدي ساماني بيان داشت: پيش 

بيني مي كنيم در ايام تابستان كه تقاضاي سفر افزايش 
مي يابد و مسافرت نس��بت به بهار در سه ماه آينده رشد 

دارد، به شدت با كمبود بليت مواجه شويم.

   افزايش دوره انتظار خريد بليت هواپيما
بر اس��اس اين گزارش، هر س��ال تقاضاي سفر هوايي در 
ماه هاي پاياني بهار و تعطيلي م��دارس افزايش مي يابد و 
كمبود صندلي پرواز نسبت به تقاضاي سفر، بهانه اي براي 
گرانفروشي بليت هواپيما مي شود.در ۳ سال گذشته دوره 
انتظار خريد بليت هواپيما تا ۳۰ روز افزايش پيدا كرده است 
و امكان پاسخگويي به تقاضاي سفر هوايي به صورت روزانه و 
حتي هفتگي وجود ندارد؛ آنگونه كه اگر همين حالا تصميم 
به انجام يك سفر زيارتي به مقصد مشهد مقدس داشته 
باشيد امكان اينكه براي روز يا حتي هفته بعد بليت پيدا 
كنيد بسيار بعيد است.با اجراي برنامه دولت براي توسعه 
ناوگان هوايي، هم اكنون تعداد صندلي هاي پروازي تا ۴۰ 
درصد افزايش يافته و تعداد هواپيماهاي عملياتي به ۱۷۵ 
فروند هواپيماي رسيده است. »افزايش ناوگان« استراتژي 
دولت سيزدهم است و اين مهم را از دو راه خريد هواپيماي 
دست دوم و اورهال هواپيماهاي زمينگير پيگيري مي كند 

تا دو برابر و نيم شدن تقاضاي سفر را پاسخ دهد.
بر اساس اعلام معاون وزير راه و شهرسازي، از ابتداي سال 
گذشته ۱۰۰ فروند هواپيماي زمينگير شناسايي شده است 
كه دولت در نظر دارد تا برنامه اورهال مجدداً اين پرنده ها را 
در دستور قرار دهد و وارد چرخه پروازي كند. از اين مسير 
نيز در سال گذشته چندين فروند هواپيما بعد از چند سال 

زمينگيري وارد چرخه پروازي شده است.
سازمان هواپيمايي طي 2 سال گذشته اعلام كرده است 

كه براي افزايش تعداد صندلي پرواز منتظر احياي برجام 
نمي ماند و افزايش ن��اوگان را از چند مس��ير ديگر ادامه 
مي دهد. بر اس��اس بخش��ي از برنامه كه مربوط به خريد 
ناوگان دس��ت دوم مي شود، در س��ال گذشته ۵۰ فروند 
هواپيما با ميانگين سني ۱۹ سال وارد كشور شدند. دولت 
برنامه خريد هواپيماهاي دست دوم را با هدف تقويت ناوگان 
ايرلاين ها در دستور كار دارد و مذاكرات براي افزايش خريد 

در دستور كار است.

   توضيحات آتا
 درباره ابطال 2 پرواز اين شركت

در اين ميان، ابطال دو پرواز شركت هوايي آتا و از آن مهم تر، 
علت اين ابطال هش��دار آميز اس��ت. طبق اعلام شركت 
هواپيمايي آتا، پس از ابطال پروازهاي تهران-مشهد-تهران 
و تهران-شيراز-تهران روز جمعه، اين شركت هواپيمايي، 
هيچ كدام از شركت هاي هواپيمايي، هواپيماي پشتيبان 
براي همكاري نداش��تند و همين امر موجب سرگرداني 
مسافران شد.ديروز خبري با عنوان »ابطال پرواز آتا بدون 
اطلاع رساني قبلي و سرگرداني مسافران در فرودگاه شيراز«، 
در خبرگزاري فارس منتش��ر ش��د. در اين خبر به نقل از 
مسافران پرواز قيد شده بود كه پرواز شيراز-تهران آتا كه قرار 
بود ساعت 2۳:۳۰ روز جمعه انجام شود، بدون اطلاع رساني 
به مسافران در زمان مناسب، باطل ش��د و مسافران را در 
فرودگاه ش��يراز سرگردان كرده اس��ت. پس از انتشار اين 
خبر، روابط عمومي ش��ركت هواپيمايي آتا توضيحاتي 
درباره اين پرواز در اختيار خبرگزاري ف��ارس قرار داد.در 
ابتداي توضيحات روابط عمومي آتا آمده است: درخصوص 
مشكل پيش آمده در پروازهاي تهران - مشهد - تهران و 
 TAL تهران - شيراز - تهران به اطلاع مي رساند، هواپيماي
به علت نقص فنى، با تشخيص خلبان از ادامه پرواز انصراف 
داد و به مبدا بازگشت از طرف ديگر هواپيماي TAN نيز 
بعد از پرواز نياز به تعمير در آشيانه داشت كه در اين زمان 
دو پرواز تقريبا همزمانِ تهران به مشهد، با حضور مسافران 
در فرودگاه همراه ش��د.در ادامه توضيحات آتا آمده است: 
با وجود  پيگيري هاي فراوان، هيچ كدام از ش��ركت هاي 
هواپيمايي، هواپيماي پشتيبان براي همكاري نداشتند 
و هواپيماي پشتيبان شركت هواپيمايي آتا نيز جايگزين 
يكى از پروازها ش��د.در بخش ديگ��ري از توضيحات اين 
شركت آمده اس��ت: در مورد پرواز شماره ۵۶2۴ شيراز به 
تهران در جمعه ش��ب، به استحضار مي رساند پس از لغو 
پرواز كه به دليل نقص فني رخ داد، مسوولان هواپيمايي 
آتا در فرودگاه حاضر بودند و تعدادي از مسافران  را با پرواز 
ساير شركت هاي هواپيمايي به مقصد اعزام كردند؛ در طول 

مدت انتظار مسافران، از آنها پذيرايي به عمل آمده است.

ايرانشهردر شهر  5 .Sun  راهوشهرسازي May 28. 2023    2501   یکشنبه 7 خرداد 1402     8 ذی القعده 1444    سال نهم      شماره

اعمال جريمه و فك پلاك 
خودروهاي دودزا

مديرعامل س��تاد معاينه فني خودروه��اي تهران از 
اعمال جريمه و فك پلاك خودروهاي دودزا در طرح 
مشترك پليس و ستاد معاينه فني خبر داد. به گزارش 
تسنيم، ش��ادي مالكي در خصوص دلايل اجراي اين 
طرح از ابتداي خردادماه و پيش از تشديد آلودگي هوا 
در شهر تهران اظهار كرد: بنا بر آخرين سياهه انتشار 
شهرداري تهران منابع متحرك در توليد آلاينده هاي 
گازي س��هم 8۳ درصدي و در توليد ذرات معلق سهم 
۶۱ درصدي دارند كه با توجه به سهم عمده اين منابع 
در ايجاد آلودگي ش��هر تهران اجراي طرح هايي براي 
پايش مستمر اين ناوگان مورد نياز است. وي تصريح 
كرد: در همين رابطه اين س��تاد در برنامه اي مشترك 
با پليس راهور تهران بزرگ نسبت به راه اندازي مجدد 
واحدهاي كنترل كنار جاده اي جهت پايش وضعيت 
آلايندگي خودروهاي سنگين و سبك اقدام كرده است؛ 
البته در سنوات گذشته با شروع فصل سرما و تشديد 
بحران آلودگي هوا اين واحدها براي پايش خودروهاي 
سنگين فعال مي شدند كه امسال بنا بر تدبير پليس و 
مديريت شهري پيش از آغاز تشديد آلودگي هوا اين 
طرح بصورت اقدامي پيشگيرانه آغاز و براي نخستين بار 
كنترل خودروهاي سواري سبك نيز به موارد كنترلي 
اين طرح اضافه ش��د. مديرعامل س��تاد معاينه فني 
خودروهاي تهران در توضيح نح��وه اجراي اين طرح 
مشترك اظهار كرد: در اين طرح خودروها كه در شهر 
تردد مي كنند به صورت تصادفي متوقف و با استفاده 
از تجهيزات ميزان آلايندگي آن اندازه گيري مي شود. 
در اين بررسي، خودروهاي آلاينده توسط پليس راهور 
جريمه و با كنترل آنلاين معاينه فني آنان، در صورت 
صحت معاينه فني و مردودي در آزمون نسبت به ابطال 
آن اقدام مي شود؛ در همين راستا نيز خودروهاي دود 
زا اعمال جريمه و فك پلاك خواهند ش��د. مالكي در 
توضيح اين مساله كه چه خودروهايي شامل اين طرح 
مي شوند، افزود: حسب هماهنگي انجام شده با پليس 
راهور تهران بزرگ در اين طرح چهار دسته از خودروها 
پايش خواهند شد.اول وضعيت آلايندگي خودروهاي 
س��نگين مورد كنترل قرار مي گيرند. ناوگان سنگين 
به علت فرس��ودگي و عدم ناپايداري در حفظ شرايط 
مورد تاييد در مراكز معاينه فني كه در بحث آلايندگي 
حدود آن توسط سازمان حفاظت محيط زيست تعيين 
مي شود نياز به كنترل مضاعف دارند. دوم خودروهاي 
دودزا كه داراي دود مشهود هستند ارزيابي مي شوند. 
سوم ناوگان حمل و نقل عمومي كه با توجه به پيمايش 
زياد اين خودروها در سطح شهر داشتن شرايط مورد 
تاييد از منظر آلايندگ��ي اين خودروها براي مديريت 
شهري حائز اهميت است و چهارم وضعيت آلايندگي 

خودروهاي غير مشمول پايش مي شود.

كمبود 65 ميليون متر مكعب آب 
براي فضاي سبز تهران

ش��هردار تهران با بيان اينكه به رغم برنامه ريزي هاي 
انجام شده، حداقل ۶۵ ميليون متر مكعب منابع آبي 
براي آبياري فضاي س��بز تهران كم خواهيم داشت، 
گفت: كلنگ پروژه تصفيه خانه خليج فارس 2۷ سال 
قبل بر زمين خ��ورده بود و تا ۵ ماه قب��ل پروژه تنها 
۳۰ درصد پيشرفت داش��ت، اما در اين مدت اندك، 
با كار جهادي فاز نخست پروژه تكميل شد و فاز دوم 
نيز پايان س��ال به بهره برداري مي رس��د. به گزارش 
ايلنا، عليرضا زاكاني، ش��هردار تهران در آيين افتتاح 
تصفيه خانه خليج فارس و طرح هاي مديريت منابع 
آب در منطقه ۱۹ گفت: س��يلاب، زلزله، فرونشست 
زمين و توفان ۴ مخاطره اصلي تهران است. براي حل 
اين مخاطرات از روز نخست راهكار داشتيم. به عنوان 
مثال، در حوزه روان آب ها، با ساماندهي و توسعه شبكه 
۵۳۰ كيلومتري آب هاي زيرزميني شهر تهران را به 
ويژه نواحي غرب آن از خطر سيلاب مصون نگه داريم. 
زاكاني تاكيد كرد: مهم ترين عامل فرونشست زمين 
برداشت از سفره آب هاي زيرزميني است. راهكار عبور 
از اين بحران بازچرخاني آب با هدف به حداقل رساندن 
استفاده از س��فره هاي آب زير زميني است. وي ادامه 
داد: در رابطه با مديريت مصرف آب شرب، چاره اي جز 
فرهنگ سازي و استفاده درست و بهينه از آب نداريم. 
سال گذشته براي تامين آب باكيفيت ۴۹ چاه آب در 
شهر تهران مورد اس��تفاده دستگاه هاي مختلف قرار 
گرفت و در كنار آن ۵۰ نقطه ديگر نيز براي حفر چاه 
عميق در نظر گرفته شد. شهردار تهران افزود: سالانه 
۱8۵ ميليون متر مكعب آب صرف آبياري فضاي سبز 
در شهر تهران مي شود كه از اين ميزان، ۱۳۵ ميليون 
متر مكعب به وس��يله چاه و باقي ب��ا بازچرخاني آب 
تامين مي ش��ود. همچنين در كل حدود ۱۱ ميليون 
متر مكعب آب تهران نيز سهم روان آب هاست. شهردار 
پايتخت در بخش ديگري از سخنان خود اظهار كرد: 
مطابق تفاهم نامه اي ك��ه با وزارت نيرو امضا كرديم تا 
س��ال ۱۴۱۰، ۱۴۵ ميليون متر مكعب آب تهران از 
طريق بازچرخاني تامين مي شود. اين در حالي است 
كه مطابق افق ۱۴۱۰ براي آبياري فضاي سبز تهران 
به 2۱۰ ميليون مترمكعب آب نياز داريم و مطابق آمار 
حتي با وجود تفاهم نامه وزارت نيرو حداقل ۶۵ ميليون 
متر مكعب منابع آبي براي آبياري فضاي سبز تهران 
كم خواهيم داشت. زاكاني ادامه داد: در چنين شرايطي 
چاره اي نداريم جز اينكه ش��هرداري تهران جداگانه 
نيز به فكر افتتاح پروژه هايي مانند تصفيه خانه خليج 
فارس باشد. كلنگ پروژه خليج فارس 2۷ سال قبل بر 
زمين خ��ورده بود و تا ۵ ماه قبل پروژه تنها ۳۰ درصد 
پيشرفت داشت، اما در اين مدت اندك با كار جهادي 
فاز نخست پروژه تكميل شد و فاز دوم نيز پايان سال 
به بهره برداري مي رس��د. در همين حال، علي محمد 
مختاري، مديرعامل سازمان بوستان ها و فضاي سبز 
ش��هرداري تهران ني در اين مراسم با بيان اينكه ۵۰ 
بوستان به صورت هوش��مند آبياري مي شوند، گفت: 
تا پايان سال ميزان استفاده از پساب تصفيه شده براي 
آبياري فضاي سبز به ۵۰ ميليون متر مكعب مي رسد.

صعود نرم هزينه مسكن
در سبد خانوار طي26 سال گذشته

درحالي متوسط هزينه مس��كن در سبد خانوارهاي 
شهري كشور طي سال ۹8 بالغ بر ۳۶ درصد بوده كه 
ميزان اين هزينه طي ۴ سال اخير نامشخص بوده است.
به گزارش تسنيم، بر اساس اطلاعات و آمار وزارت راه 
و شهرس��ازي از تحولات بازار مسكن متوسط هزينه 
مسكن در س��بد خانوارهاي روستايي طي بازه زماني 
2۰ س��اله از سال ۱۳۷۵ تا س��ال ۱۳۹۵ بالغ بر 2۶.۴ 
درصد افزايش يافته اس��ت. در خانوارهاي شهري نيز 
اي��ن هزينه از ۳۳.۵ درصد س��ال ۷۵ به ۳۴.۱ درصد 
در سال ۱۳۹۵ افزايش يافته است. در مدت ياد شده 
طي برخي سال هاي اين هزينه روند سينوسي را طي 
كرده و بعضاً كاهشي بوده است. در سال ۱۳8۰ هزينه 
مسكن خانوارهاي ش��هري 82۹ هزار و ۹2۱ تومان 
يعني معادل ۳۱.۹ درصد سبد هزينه خانوار بوده است. 
در سال 8۵ اين هزينه به يك ميليون و ۹8۴ هزار و ۱۳۰ 
تومان افزايش يافته، اما در عين حال سهم اين رقم از 
سبد هزينه خانوارها به 2۹.۵ درصد در مقايسه با سال 
8۰ كاهش يافته است. در سال هاي 8۰ و 8۵ به ترتيب 
متوسط هزينه مسكن در سبد خانوارهاي روستايي 
۱۷.2 و ۱۵.۱ درص��د بوده اس��ت. در س��ال ۱۳۹۰ 
متوسط هزينه مس��كن در سبد خانوارهاي شهري و 
روستايي به ترتيب ۴ ميليون و ۴۳8 هزار و ۳۴۴ تومان 
)۳۳.۴ درصد( و يك ميليون و ۵۳2 هزار و ۹8۴ تومان 
)۱8.۳ درصد( بود. در سال ۹۵ متوسط هزينه مسكن 
خانوارهاي شهري و روستايي نيز ۹.۷ ميليون )۳۴.۱ 
درصد( 2 ميليون و ۹۳۶ هزار تومان )۱8.۷ درصد( بود. 
به گزارش تسنيم، آخرين آمار مربوط به هزينه مسكن 
در س��بد خانوارها را معاون سابق مسكن و ساختمان 
وزير راه و شهرس��ازي در سال ۹۹ اعلام كرد. محمود 
محمودزاده 22 آذرماه سال ۹۹ در اين باره گفته بود: 
متوسط سهم مسكن در هزينه خانوارهاي شهري در 
س��ال ۹8 حدود ۳۶ درصد بوده اس��ت. از سال ۹۹ تا 
سال ۱۴۰2 آمار مربوط به متوسط هزينه مسكن در 
سبد خانوارها توسط متولي اين بخش يعني وزارت راه 
و شهرسازي منتشر نشده است. هفته گذشته معاون 
مسكن و ساختمان وزير راه و شهرسازي بعد از حدود ۹ 
ماه طي يك نشست خبري به تشريح برنامه هاي دولت 
در بخش ساخت نهضت ملي مسكن پرداخت. بر اساس 
اين گزارش، نيمه فروردين امسال خليل محبت خواه 
مديركل سابق راه و شهرسازي استان تهران با يادآوري 
اينكه سال ۱۴۰۱ متوسط قيمت مسكن در تهران به 
۵۵ مليون تومان رسيد، گفته بود: قيمت مسكن ۷۰ 
درصد هزينه سبد هر خانوار تهراني را تشكيل مي دهد.

مستاجران منتظر
افزايش وام اجاره نباشند

سرپرس��ت دفتر اقتصاد مس��كن گفت: به دليل 
محدوديت مناب��ع بانك ها، فع��لا برنامه اي براي 
افزايش وام وديعه مس��تاجران نداريم. ابوالفضل 
نوروزي، سرپرست دفتر اقتصاد مسكن وزارت راه 
و شهرسازي در گفت وگو با ايلنا درباره تصميمات 
براي وام وديعه گفت: فعلا برنامه اي براي افزايش 
وام وديعه نداريم ام��ا وام متقاضيان نهضت ملي 
مس��كن تا ۵۵۰ ميليون تومان افزايش پيدا كرده 
اس��ت. وي در پاس��خ به اينكه با توجه به افزايش 
قيمت ها در بازار اجاره آيا وام ۱۰۰ ميليون توماني 
مي تواند قدرت مس��تاجران براي پرداخت رهن 
را پوش��ش يا افزايش دهد، تاكيد كرد: بايد بانك 
مركزي به اين س��وال پاسخ دهد و علت مخالفت 
بانك مركزي بحث مربوط ب��ه محدوديت منابع 
است. در س��ال گذشته سقف تس��هيلات وديعه 
مستاجران در تهران، مراكز استان ها و شهرهاي 
بالاي 2۰۰ هزار نفر جمعيت و س��اير ش��هرها به 
ترتي��ب ۱۰۰، ۷۰ و ۴۰ ميليون توم��ان بوده كه 

امسال هم اين اعداد تمديد شده اند.

دليل آتا براي ابطال 2 پرواز: ایرلاین هاي دیگر هواپيماي پشتيبان براي همكاري نداشتند

در ۳ سال گذشته دوره انتظار خرید بليت هواپيما تا ۳۰ روز افزایش پيدا كرده است

زنگ هاي هشدار در صنعت هوايي

ریيس كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي خبر داد

مشاورين املاك رتبه بندي مي شوند 
گروه راه و شهرسازي| 

تمركز دولت و مجلس بر آنچه ساماندهي بنگاه هاي مشاور 
املاك مي خوانند، طي يك هفته اخير افزايش يافته است. 
از سويي هفته گذشته سامانه معاملات مسكن راه اندازي 
شد و در اولين فاز آن، ثبت اجاره نامه ها رايگان براي موجر و 
مستاجر شد تا قدري از نقش مشاوران املاك در بازار اجاره 
كاسته شود. حالا اما خبر رسيده كه مشاورين املاك بنا به 
طرح مجلس، رتبه بندي خواهند شد. اين در حالي است كه 
دولت و مجلس پاي خود را از مداخله در قيمت گذاري براي 
اموال مردم فراتر گذاش��ته و تلاش دارند تا مشاغل رايج در 
ميان مردم را نيز به حاشيه برانند. بهانه اين مسائل نيز نقش 
پر رنگ بنگاه املاك در افزايش قيمت مسكن و اجاره خانه 
عنوان شده است. اين در حالي است كه طي چند ساله اخير 
اغلب مراکز پژوهش��ي معتبر و كارشناسان شناخته شده 
بازار مسكن، بر رشد سرسام آور نقدينگي و تورم عمومي به 
عنوان عامل اصلي جهش هاي قيمتي مسكن و ساير كالاها 
انگشت گذاشته اند و عامل رشد نقدينگي و خلق پول بدون 
پشتوانه نيز براي همه شهروندان شناخته شده است و نيازي 
به معرفي ندارد.آنگونه كه محمدرضا رضايي كوچي، رييس 
كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي گفته، بر اساس 
طرح ساماندهي بازار اجاره بهاي مسكن، مشاورين املاك 
رتبه بندي خواهد شد و حق الزحمه مشاورين املاك در هر 
منطقه اي بر اساس ميزان معاملات و وضعيت منطقه تعيين 
خواهد ش��د. رضايي كوچي در گفت وگو با ايس��نا، درباره 
اهداف طرح ساماندهي بازار اجاره بهاي مسكن، با بيان اينكه 
يكي از اهداف اين طرح ساماندهي مشاوران املاك است، 
بيان كرد: تاكنون مش��اوران املاك هيچ گونه ساماندهي 
نشده اند و هيچ تعرفه معيني نيز براي آنها مشخص نيست. 
در اين طرح ما دولت را مكلف كرديم تا ايين نامه اي تدوين 
كرده و در آن حق الزحمه مشاوران املاك را مشخص كند، 
اين تعرفه بر اساس تعداد قراردادهايي كه منعقد مي شود و 
وضعيت منطقه به صورت پلكاني - نزولي تعيين خواهد شد. 
به عبارت ديگر هرچه تعداد قرارداد بيشتر مي شود، تعرفه 
كمتر خواهد شد.وي اظهار كرد: با اين طرح مشاوران املاك 
رتبه بندي خواهند شد و در سامانه قرار خواهند گرفت. هر 
املاكي بر اساس عملكرد و رضايتي كه دستگاه هاي اجرايي 
از آن دارند رتبه بندي خواهد شد و اين رتبه در اختيار عموم 
قرار خواهد گرفت. اكنون هرچه قيمت مسكن بالاتر مي رود 
يك درصدي از آن در اختيار املاكي قرار مي گيرد و خيلي ها 
تلاش مي كنند تا قيمت مسكن بالاتر رفته تا تعرفه بيشتري 
بگيرند.نماينده مردم جهرم تصريح كرد: از س��وي ديگر بر 
اساس اين طرح ما دستگاه هاي اجرايي را مكلف كرديم كه 
هرگونه اطلاعاتي كه راجع به املاك دارند را در آن سامانه 
ثبت املاك و مستغلات قرار دهند از جمله اينكه يك خانه 

با چه قيمتي معامله شده است. همه دستگاه هاي مرتبط از 
نيروي انتظامي گرفته تا دستگاه قضايي بايد اطلاعات خود 
را در خصوص املاك در سامانه قرار دهند تا ما به اطلاعات 
جامعي در حوزه املاك دست پيدا كنيم. رييس كميسيون 
عمران مجلس تاكيد كرد: در اين طرح، بحث كشف قيمت 
نيز در نظر گرفته شده است؛ تعيين كرديم كه يك كشف 
قيمتي بر اساس كيفيت بنا، ساخت بنا و دسترسي انجام شود 
تا در هر منطقه اي به يك قيمت معيني رسيده و بر اساس 
آن اجاره بها و قيمت مس��كن را تعيين كنيم. اكنون چون 
فصل تابستان اس��ت و حوزه اجاره بها نيز قانون مشخصي 
ندارد، مجلس براي اولين بار اين گام را برداشته تا در حوزه 
اجاره بها يك قانون بنويسد.رضايي افزود: تاكنون بانك ها 
در ارايه تسهيلات وديعه مسكن همكاري لازم را نداشتند و 
اين خلأ وجود داشت، بنابراين ما در اين طرح بانك مركزي 
را مكلف كرديم كه بانك ها را مكلف كند تا تسهيلات وديعه 
مسكن را در اختيار مردم قرار دهد و اين يك تكليف بر عهده 

بانك مركزي است.

   هشدار درباره حذف مشاوران املاك
اين همه در حالي اس��ت كه پيش از اين، نايب رييس اول 
اتحاديه مشاوران املاك نسبت به راه اندازي سامانه ثبت 
رايگان اجاره نامه واكنش نشان داد و گفت: ما حذف شدني 
نيستيم. اين اظهارات در حالي بيان شده اند كه چهارشنبه 
هفته گذشته سامانه معاملات املاك و مستغلات كشور 
با هدف ثبت رايگان اجاره نامه راه اندازي ش��د. به گزارش 
»تعادل«، 2۰ ميليون نفر در قال��ب ۶ ميليون خانوار، در 
كشور مستاجر هستند. خانوارهايي كه هر سال يا هر چند 
سال يك بار، بالاجبار به هنگام عقد قرارداد اجاره، موظف به 
پرداخت حق كميسيون بنگاه هاي املاك و ۹ درصد ماليات 
ارزش افزوده هس��تند. اين جمعيت با راه اندازي س��امانه 
معاملات املاك و مستغلات كشور، بدون مراجعه به بنگاه، 
تنها با درج اطلاعات خود و موجر در اين سامانه مي توانند 
نسبت به ثبت اجاره نامه هاي خود و دريافت كد رهگيري به 
صورت قانوني، رايگان و بدون پرداخت ماليات اقدام كنند. به 
اين ترتيب، در صورتي كه استفاده از اين سامانه فراگير شود، 
هم درآمد مشاوران املاك به شدت دچار افت خواهد شد و 
هم درآمدهاي مالياتي دولتي آسيب خواهد ديد. بي ترديد، 
تعداد معاملات اجاره همواره از تعداد معاملات ملكي بيشتر 
است. به ويژه در دوران ركود معاملاتي، بخش قابل توجهي 
از درآمد بنگاه هاي ملكي از محل دريافت حق كميسيون 
اجاره تامين مي شود. از اين رو، پيش بيني مي شود كه تعداد 
بنگاه هاي ملكي كشور كه طي دو دهه اخير به شدت افزايش 
يافته بود، طي سال هاي آتي، كمتر و كمتر شود و مشاوران 

كنوني مجبور به فعاليت در ساير مشاغل شوند. 

   سرنوشت پيش فروش ساختمان
 تكرار مي شود؟

با وجود اي��ن پيش بيني، داود بيگي ن��ژاد، نايب رييس اول 
اتحاديه مش��اوران املاك تاكيد كرده است كه ريل  استيت 
)Real estate( هميش��ه بازوان پرتوان بازار مس��كن بوده  
كه باعث ش��ده اند سرمايه هاي خُرد به سمت توليد مسكن 
حركت كن��د. از اين رو تضعيف اين صنف به كس��ي كمك 
نمي كند و خُس��ران را به همراه دارد.بيگي نژاد با بيان اينكه 

مشاوران املاك جزو اصول اصلي ساختمان هستند، گفت: 
در قانون پيش فروش ساختمان، قانونگذار مشاوران املاك را 
حذف كرد بعد از اين اتفاق آيا پيش فروش رونق پيدا كرد. اين 
نوع ساخت و ساز متاسفانه از بين رفت و يكي از راهكارهاي 
جذب سرمايه از كف بازار بلااستفاده مانده است.نايب رييس 
اول اتحاديه مشاوران املاك با تاكيد بر اينكه »ما حذف شدني 
نيستيم«، گفت: با حذف مشاوران املاك از فرآيند پيش فروش 

ساختمان، اين راهكار جذب سرمايه ها از بين رفت.

ب�ه موجب پرون�ده اجرائی کلاس�ه ۹۸۰۱۷۷۰ ل�ه خانم مری�م قبادی فرزند حس�ن به ش�ماره مل�ی ۲۰۹۱۹۱5۹۳۹ 
 ی�ک دس�تگاه خ�ودرو پ�ژو 5slx-tu5 4۰ م�دل ۱۳۹۱ ب�ه ش�ماره انتظام�ی 6۲-۲۹6د 5۳ و ش�ماره شاس�ی

NAAM31FC4CK365978  ش�ماره موتور ۱۳۹۹۱۰۱۰۰۱۰ به رنگ نقره ای متعلق به آقای سعید سیادتی فرزند احمد به 
شماره شناسنامه ۲۳۹ و کد ملی ۲۰۹۱۸۲۰4۳۱ بازداشت سپس مراتب به کارشناس خودرو برای ارزیابی ارجاع و طبق 
نظر مورخ ۱4۰۲/۰۲/۱۱ کارشناس رسمی دادگستری اوصاف خودروی فوق بدین شرح است: حک شماره موتور شاسی 
فابریک و استاندارد شرکت می باشد . وضعیت فنی موتوری جلوبندی سالم و بدون نقص فنی بوده است . وضعیت اتاقی 
و رنگ آمیزی سالم مختصر آثار برخورد بدنه خودرو مشهود بوده است شیشه و چراغهای جلو و عقب در خودرو سالم 
و بدون ایراد بوده است . لاستیک چرخهای جلو و عقب خودرو سالم در بررسی بعمل آمده با توجه به ۱۰ سال سابقه کار 
کرد و اس�تهلاک در خودرو در حالیکه وضعیت اتاقی ، رنگ آمیزی، سیستم فنی موتوری ، جلوبندی سیم کشی سالم 
و بدون نقص بوده اس�ت فلذا در ش�رایط موجود ارزش قیمت پایه آن به نرخ روز به مبل�غ ۲/65۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل 
دویست و شصت و پنج میلیون تومان تعیین و برآورد گردید. لذا خودروی مذکور از ساعت ۹ الی ۱۲ روز چهارشنبه مورخ 
۱4۰۲/۰۳/۲4 در ساری -بلوار پاسداران- جنب مخابرات نیمه شعبان - پارکینگ مازندران از طریق مزایده به فروش 
می رسد. مزایده از مبلغ ۲/65۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال معادل دویست و شصت و پنج میلیون تومان شروع و به بالاترین قیمت 
پیشنهادی فروخته می شود ش�رکت در مزایده منوط به پرداخت ده درصد از مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده 
ثبت به شماره ir 4۸۰۱۰۰۰۰4۰5۳۰۱۳۲۰۷55۰۳۸6و شناسه ۹۸۷۱۰۸55۳۱۱5۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ نزد بانک مرکزی 
که میبایست حداقل 4۸ ساعت قبل از برگزاری مزایده واریز تا تائید فیش واریزی توسط حسابداری اداره امکان پذیر 
گردد  و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده است )در صورت عدم برنده شدن شخص شرکت کننده در 
مزایده استرداد مبلغ سپرده واریزی بعلت رعایت تشریفات اداری زمان بر خواهد بود( برنده مزایده مکلف است ما به 
التفاوت مبلغ فروش را ظرف مدت پنج روز از تاریخ مزایده به حس�اب صندوق ثبت تودیع نماید و در صورتی که ظرف 
مهلت ،مقرر مانده فروش را به حساب سپرده ثبت واریز نکند مبلغ مذکور قابل استرداد نبوده و به حساب خزانه واریز 
خواهد شد و کلیه هزینه های قانونی اعم از عوارض و مالیات و بیمه و حق پارکینگ و غیره به عهده برنده مزایده است 
و نیم عشر و حق مزایده نقداً وصول خواهد شد. ضمنا حسب اعلام بستانکار خودرو مزبور تا تاریخ ۱4۰۲/۰4/۲۱ دارای 

بیمه نزد بیمه ایران می باشد.   م الف ۱4۹۹۷۳۰
تاریخ انتشار: ۱4۰۲/۰۳/۷

آگهی مزايده اتومبيل

اسمعیل خالقی- رییس اداره اجرای اسناد رسمی ساری



با وجود اينكه اپراتورها در حال حاضر از تعرفه اينترنت 
ناراضي هستند و درخواس��ت افزايش قيمت در اين 
حوزه را دارند و مقايس��ه اينترنت ايران با كشورهاي 
همس��ايه ه��م از ارزان بودن اينترنت در كش��ورمان 
حكايت مي كند؛ اما همين حالا هم خدمات ارتباطي، 
خرج زيادي روي دس��ت مردم مي گذارند، كما اينكه 
تورم نقطه به نقطه خدمات ارتباطي در ارديبهشت ماه 
۲۳ درصد اعلام شده است؛ در عين حال متوسط درآمد 
خانوارهاي ايراني در مقايسه با كشورهاي پيرامون از 
نظر دلاري نش��ان مي دهد كه هزينه اينترنت، سهم 

زيادي در سبد خانوار دارد.
توسعه شتابان اينترنت همراه در ميانه دهه ۹۰ كه با 
رضايت و حمايت دولت انجام ش��د، راهي بود براي پر 
كردن سريع شكاف ديجيتالي در كشور و عقب ماندگي 
در زمينه ضريب نفوذ اينترنت پرسرعت؛ مشكلي كه 
پيرو محدوديت هاي دهه ۸۰ و سياست گذاري هاي 
اش��تباه دولت هاي نهم و دهم پيش آمده بود. دولت 
يازدهم و دوازدهم براي اپراتورهاي همراه اين فرصت 
را فراهم كرد كه شبكه خود را به روز كنند و آنها نيز با 
دلار 4۰۰۰ توماني، در طول سه سال شبكه اي پهناور 
س��اختند كه به روزترين فناوري آن زمان دنيا را ارايه 
مي داد. اما در ادامه اين رون��د، ضعف ارتباطات ثابت 
و فشاري كه ش��بكه همراه تحمل مي كرد خيلي زود 
اثر خود را در كاهش كيفيت نش��ان داد و به دنبال آن، 
افزايش ناگهاني قيمت دلار به بيش از ۲۵ هزار تومان، 
امكان به روزرساني شبكه را از اپراتورها گرفت و بازگشت 
تحريم ها، پيمانكاران غيرچيني را از كشور خارج كرد و 
پس از آن شيوع كرونا، اپراتورها را از توسعه بازداشت و 
ناتواني آنها را آشكار كرد. در سال هاي بعد هم افزايش 
تورم عموم��ي و ادامه نزول ارزش ري��ال، اپراتورها را 
زمين گير كرد و به جايي رس��اند كه نتوانند نيازهاي 

عمومي را پوشش دهند.

   افزايش چشمگير مشتركان اينترنت همراه
افزايش تعداد مشتركان اينترنت اپراتورها در سال هاي 
اخير، خيره كننده بوده است. پيوست اشاره مي كند 
كه در پايان س��ال 1۳۹1 همراه اول و ايرانس��ل روي 
هم حدود ۲۲ ميليون مش��ترك GPRS داشتند كه 
اينترنت پرسرعت محسوب نمي ش��ود. آنها در پايان 
شهريور 1۳۹۳مجوز ارايه سرويس هاي ۳G  و 4G را 
دريافت كردند و سه سال بعد در پايان شهريور 1۳۹6 
تعداد مشتركان اينترنت پرسرعت آنها در مجموع به 
بيش از 4۷ ميليون كاربر رسيد كه ضريب نفوذ نزديك 
6۰ درصدي در كشور ايجاد مي كرد. هرچند نمي توان 
گفت 4۷ ميليون نفر مش��ترك آنها بودند و احتمالًا 
كاربران زيادي همزمان مشترك هر دو اپراتور بودند. در 

پايان اسفند 14۰1 تعداد مشتركان ۳G  و 4G هر سه 
اپراتور تلفن همراه در مجموع به بيش از 1۰۵ ميليون 
اشتراك رسيد كه ضريب نفوذ 1۲4 درصدي را ايجاد 
مي كند. نكته ديگر اينكه در شهريور1۳۹6 بيش از ۳۸ 
ميليون اشتراك ۳G  و ۹ ميليون اشتراك 4G  وجود 
داش��ت؛ اما در پايان سال گذشته ۹ ميليون مشترك 
نسل ۳ و بيش از ۹6 ميليون مشترك نسل 4 در كشور 
داش��تيم. اين تغيير فناوري به معناي افزايش پهناي 
باند و سرعت دسترسي و در نتيجه افزايش مصرف در 
شبكه هاي تلفن همراه است. در كنار افزايش چشمگير 
تعداد مش��تركان اينترنت همراه و تغيي��ر فناوري، 
ميزان مصرف كاربران نيز به شدت زياد شده است. با 
همه گيري كرونا، استفاده از اينترنت براي تحصيل و 
سرگرمي جدي شد و پس از آن نيز حداقل در بخش 
سرگرمي ميزان استفاده كاهش نيافت و حتي بيشتر 
هم شد. ظهور و گسترش VODها در كشور، كاربران 
را به سمت استفاده از شبكه هاي نمايش خانگي و در 
نتيجه افزايش مصرف اينترنت سوق داد و حتي آنها 
را وا داش��ت به دنبال دريافت پهناي باندهاي بيشتر 
باشند. حتي مسدود شدن پلتفرم هاي پرمصرفي مانند 
اينس��تاگرام و واتس اپ نيز نتوانست از ميزان مصرف 
كاربران كم كند و حداكثر آنها را به س��مت استفاده 
از محتوايي ديگر س��وق داد. اي��ن افزايش مصرف در 
گزارش هاي عملك��ردي اپراتورها نمود مي يابد و آنها 

نيز چنين موضوعي را تاييد مي كنند.

   مصوبه رگولاتوري 
براي تعيين قيمت اينترنت

بر اس��اس مصوبات كميس��يون تنظي��م مقررات 

ارتباط��ات، تعرفه ه��ر كيلوبايت تب��ادل اطلاعات 
براي س��يم كارت هاي دايم��ي ۰.4 ري��ال و براي 
سيم كارت هاي اعتباري ۰.6 ريال است. بدين ترتيب 
ه��ر يك مگابي��ت اينترن��ت هم��راه مي تواند بين 
41 تا 61 تومان به فروش برس��د؛ ام��ا اپراتورها با 
تعريف بسته هاي مختلف، اينترنت ارزان تري ارايه 
مي كنند.   اپراتورها هم اكنون هر مگابيت اينترنت 

را بين ۲6 تا ۲۸ تومان مي فروشند. 
در جدول، يك روز كامل در نظر گرفته شده است در 
حالي كه اپراتورها بس��ته هايي با زمان كمتر و شبانه 
نيز دارند كه قيمت هاي كمتري را شامل مي شود. به 
هر روي مي توان ديد ك��ه اپراتورهاي همراه در ايران 
حداكث��ر يك گيگابايت اينترن��ت را به قيمت حدود 
4۰۰۰ تومان عرضه مي كنند. اين رقم احتمالاً كمترين 
ميزاني است كه مي توان براي ارايه اينترنت همراه در 
نظر گرفت زيرا نرخ موثر هر گيگ اينترنت همراه براي 
اپراتورها حدود ۳۰۰۰ تومان اس��ت و مي توان گفت 
اگر اينترنت ارزان تر از اين رقم فروخته شود، زيان به 

ثبت مي رسد. 
از طرف��ي در قان��ون بودج��ه س��ال 14۰۰ مجلس 
تصويب ك��رد اپراتورها حق افزاي��ش قيمت و تغيير 
بسته هاي اينترنتي خود را ندارند. اين در حالي است 
كه اپراتورهاي همراه بسيار كمتر از مصوبات رگولاتور 
بخشي خود، اينترنت مي فروشند. هرچند در اين زمينه 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي نيز مخالف 
تغيير بسته هاي پركاربرد است و در سال هاي اخير تنها 
اجازه حذف برخي بسته هاي بلندمدت را داده است و 
اكنون ديگر همراه اول و ايرانسل بسته هاي طولاني تر 

از 1۲۰ روزه ندارند.

   تورم حوزه ارتباطات چه مي گويد؟
ت��ورم ماهانه حوزه ارتباطات، بر اس��اس آخرين اعلام 
مركز آمار در خصوص ش��اخص قيمت مصرف كننده 
در ارديبهشت ماه س��ال جاري، ۲.۷ درصد اعلام شد. 
اين عدد 1.1 واحد از تورم مسكن، آب، برق، گاز و ساير 
سوخت ها در ارديبهشت ماه بيشتر است. در ارديبهشت 
ماه سال جاري شاخص قيمت مصرف كننده خانوارهاي 
كشور به عدد 1۸۵.۵ رسيده است كه نسبت به ماه قبل 
۲.۸ درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل ۵4.6 درصد 
افزايش داشته است. اين رقم نشان مي دهد تورم نقطه 
به نقطه ارديبهشت ماه 14۰۲ تقريبا ۵4.6 درصد بوده 
است. تورم نقطه به نقطه خدمات ارتباطي در ارديبهشت 
ماه ۲۳ درصد اعلام ش��ده است. مركز آمار اعلام كرده 
است كه تورم ماهانه خانوارهاي كشور برابر ۲.۸ درصد 
بوده است. در اين ميان، خدمات حوزه ارتباطات تورم 
۲.۷ درصدي را تجربه كرده است كه بيشتر از تورم ماهانه 
حوزه هاي خدمات حمل ونق��ل و آموزش و كالاهايي 
همچون مسكن، آب، برق، گاز و نان و غلات بوده است. 
بيشترين تورم ماهانه ارديبهشت ماه متعلق به دخانيات 
است. براس��اس گزارش مركز آمار، تورم نقطه به نقطه 
بخش ارتباطات در ماه گذشته ۲1.۹ درصد اعلام شد. 
تورم ماهانه اين بخ��ش نيز در فروردين ماه 1.۹ درصد 
بوده است. بيشترين آمار تورم ماهانه در حوزه ارتباطات 
در ماه هاي اخير متعلق به ابتداي زمستان سال گذشته 

است كه ۲.۹ درصد اعلام شده بود.

   اينترنت ارزان براي اپراتور
گران براي خانوار

اپراتوره��ا امروز از كاهش حاش��يه س��ود و بي ميلي 
س��رمايه گذاران به حضور در اين بازار تلكام س��خن 
مي گويند. آنها خواهان ايجاد تغيير شرايط هستند؛ 
اما خود نيز مي دانند دس��ت بردن در تعرفه ها و حتي 
بس��ته ها، مي تواند عواقب ناخوشايندي داشته باشد. 
مقايس��ه قيمت يك گيگ اينترنت همراه در ايران با 
ساير كشورها، ايران را در زمره كشورهاي بسيار ارزان 
قرار مي دهد، زيرا برابري ريال و دلار به گونه اي است كه 
اگر حتي يك گيگ اينترنت با سقف مصوب رگولاتوري 
هم فروخته ش��ود باز به يك دلار نمي رس��د؛ اما اگر 
بخواهيم قيمت اينترنت را به دلار محاسبه كنيم، بقيه 
اعداد و ارقام اقتصادي را هم بايد به دلار حساب كنيم 
و آن وقت حداقل حقوق يك كارگر در سال 14۰۲ بر 
اساس مصوبه شوراي عالي كار، حتي 1۵۰ دلار در ماه 
هم نمي شود. در همين حال متوسط درآمد خانوارهاي 
ايراني در مقايسه با كشورهاي پيرامون از نظر دلاري به 
گونه اي است كه نمي توان گفت هزينه اينترنت، سهم 

كمي در سبد خانوار دارد.
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واتس اپ و قابليت جديد 
در تماس هاي ويديويي

قابلي��ت به اش��تراك گذاري نمايش��گر در دس��ترس 
آزمايش كنندگان نس��خه بتاي وات��س اپ قرار گرفته 
اس��ت. به گزارش ديجياتو، نسخه جديد بتاي اندرويد 
)۲.۲۳.11.1۹( برنامه واتس اپ منتش��ر ش��ده است 
كه ويژگي هاي جدي��دي به هم��راه دارد. ازجمله اين 
قابليت هاي جديد مي توان به ويژگي به اشتراك گذاري 
صفحه اشاره كرد كه در دس��ترس آزمايش كنندگان 
نس��خه بتا قرار گرفته اس��ت. طبق معمول، نش��ريه 
WABetainfo در جديدترين نسخه بتاي اپليكيشن 
واتس اپ ويژگي هاي جديدي را مش��اهده كرده است. 
ظاهراً در اين نس��خه ويژگي جديدي ارايه شده كه به 
كاربران اجازه مي دهد صفحه نمايش خود را به راحتي 
در حين ي��ك تماس ويديويي به اش��تراك بگذارند. با 
اين آپديت آيك��ون جديدي به بخش كنترل تماس ها 
اضافه مي شود كه با انتخاب آن مي توانيد صفحه خود 
را به اش��تراك بگذاريد. درواقع تمام چيزهايي كه روي 
نمايشگر گوشي شما نمايش داده مي شود، با وجود اين 
ويژگي براي مخاطبي كه با او در تماس هستيد نيز نمايش 
داده خواهد شد. ظاهراً اين قابليت در تماس هاي گروهي 
كار نمي كند و همچنين درصورتي كه تماس گيرنده از 
نسخه هاي قديمي واتس اپ استفاده كند، قادر به دريافت 
محتواي نمايشگر شما نخواهد بود. در هر زمان كه نياز 
 ،Stop Sharing  بود نيز مي توانيد با انتخاب گزين��ه
نمايش محتويات صفحه خود را متوقف كنيد. علاوه براين، 
واتس اپ پيش از به اش��تراك گذاري صفح��ه، از كاربر 

مي خواهد تا اجازه دسترسي مربوط به آن را بدهد.

   تغيير تب هاي نوار پايين صفحه واتس اپ
علاوه براين، در نسخه جديد واتس اپ نوار ناوبري پايين 
صفحه نيز دچار تغييرات جزئي ش��ده اس��ت. به طور 
دقيق تر، برگه هاي موجود در نوار ناوبري پايين صفحه 
اكنون به ترتيب خاصي مرتب شده اند كه به اين صورت 
است: چت، تماس، انجمن ها و وضعيت )استاتوس( . بايد 
توجه داشت كه تب ها تغييري نكرده اند و فقط ترتيب 
آنها عوض شده است )تصوير بالا نحوه نمايش تب ها در 
نسخه فعلي را نشان مي دهد.( قابليت به اشتراك گذاري 
محتواي صفحه نمايش، همراه با نحوه قرارگيري جديد 
برگه ها در نوار ناوبري پايين صفحه، هم اكنون در دسترس 
آزمايش كنندگان بتا قرار گرفته اس��ت و هرچند زمان 
عرضه دقيق آنها مشخص نيست، احتمالاً در هفته هاي 

آينده به كاربران بيشتري ارايه خواهند شد.

گوگل براي نقض امتياز
اسپيكر هوشمند جريمه شد

هيات منصفه فدرال سانفرانسيسكو، گوگل را به دليل 
نقض يكي از امتيازهاي انحصاري شركت سازنده اسپيكر 
هوشمند س��ونوس )Sonos( در دستگاه هاي صوتي 
بي سيم خود، به پرداخت ۳۲.۵ ميليون دلار خسارت 
به اين شركت محكوم كرد. به گزارش ايسنا، اين پرونده 
بخشي از يك دعواي بزرگ بر سر مالكيت معنوي بين 
گوگل و سونوس است كه سابق بر اين، پيمان همكاري 
داشتند اما اكنون در امريكا، كانادا، فرانسه، آلمان و هلند 
پرونده ش��كايت دارند. اين شركت ها پيش از اين براي 
استفاده از سرويس پخش موسيقي گوگل در محصولات 
سونوس با يكديگر همكاري داشتند اما سونوس از گوگل 
به دليل نقض حق امتياز انحصاري در لس آنجلس و در 
كميس��يون تجارت بين المللي امريكا در سال ۲۰۲۰ 
ش��كايت كرد و اين غول فناوري را ب��ه كپي برداري از 
فناوري خود در طول همكاري شان در دستگاه هايي از 
جمله گوگل هوم )Google Home( و كروم كست 
آديو، متهم كرد. سونوس سال گذشته موفق شد حكم 
ممنوعيت واردات بعضي از دس��تگاه هاي گوگل را از 
كميسيون تجارت بين المللي امريكا بگيرد و گوگل براي 

اين حكم، درخواست تجديد نظر كرده است. 

يك بازار اروپايي ديگر
به روي چيني ها بسته مي شود

شوراي امنيت س��ايبري پرتغال، قطعنامه اي صادر 
كرد كه ممكن است اس��تفاده از تجهيزات ساخت 
شركت هاي چيني در ش��بكه هاي پرسرعت نسل 
پنجم و همچنين شبكه هاي نس��ل چهارم را براي 
اپراتورهاي مخابراتي اين كش��ور رسما ممنوع كند. 
به گزارش ايسنا، ش��وراي امنيت سايبري پرتغال، 
نهاد مشورتي نخست وزير اين كشور است و سندش 
كه به تاريخ ۲۳ مه است، ضربه ديگري به تلاش هاي 
غول فناوري چيني هواوي براي ورود به بازار ۵G  در 
پرتغال و احتمالا تمديد قراردادهاي فعلي است. طبق 
قانوني كه اوت سال گذشته تصويب شد، دولت پرتغال 
مي تواند حذف، محدوديت استفاده يا توقف استفاده از 
تجهيزات يا خدمات شركت هاي مخابراتي را تعيين 
كند و ش��رايط و مهلت هايي را براي اپراتورها تعيين 
كند تا به الزام تعيين ش��ده، عمل كنند. اپراتورهاي 
اصلي پرتغال در بحبوحه نگراني اروپا و امريكا درباره 
ريس��ك امنيتي اس��تفاده از تجهي��زات چيني در 
زيرساخت حساس، پيش از اين اعلام كرده اند كه از 
تجهيزات هواوي در شبكه هاي اصلي ۵G استفاده 
نخواهن��د كرد. ام��ا دولت چين و ش��ركت هواوي، 
ادعاهاي مذكور را رد كرده اند. شوراي امنيت سايبري 
پرتغال بدون اينكه از شركت چيني خاصي نام ببرد، 
درباره ريسك بالاي تامين كنندگان يا ارايه دهندگاني 
هشدار داد كه مقر آنها در كش��وري است كه دولت 
كنترل، مداخله يا فشار بر فعاليت هايش در كشورهاي 
ديگ��ر اعمال مي كن��د. همچنين از نظ��ر اين نهاد، 
هنگامي كه كش��ور ميزبان ش��ركت تامين كننده 
تجهيزات، هيچ توافق��ي در مورد حفاظت از داده ها، 
امنيت سايبري يا حفاظت از مالكيت معنوي با پرتغال 
يا اتحاديه اروپا نداشته باشد، يا زماني كه عضو اتحاديه 
اروپا، ناتو يا س��ازمان توس��عه و همكاري اقتصادي 
نيس��ت، يك ريس��ك امنيتي محس��وب مي شود. 
هواوي در بيانيه اي اعلام كرد ك��ه در اين باره، هيچ 
اطلاعات قبلي نداش��ته و مورد مشورت قرار نگرفته 
است و همچنان سرگرم جمع آوري اطلاعات درباره 
ماهيت اين ارزيابي بوده و اميدوار است كه همچنان 

به مشتريان پرتغالي خدمت رساني كند. 

تلگرام در مالزي اخطار گرفت
وزير ارتباطات مالزي هشدار داد اگر فراهم كننده 
سرويس تلگرام همچنان دعوت اين وزارتخانه براي 
گفت وگو و يافتن راه كاري در خصوص شكايت هاي 
مربوط به امنيت كاربران در اين اپليكيشن را ناديده 
بگيرد، با اقدام روبرو خواهد ش��د. به گزارش ايسنا، 
فهمي فادزيل، وزير ارتباط��ات و ديجيتال مالزي 
گفت: وزارتخانه اش ش��كايت هاي مختلفي درباره 
خدمات فراهم ش��ده در اين پلتف��رم در خصوص 
ايمني عمومي، فروش مواد ممنوعه، كلاهبرداران 
و هرزه ن��گاري دريافت ك��رده و اين دي��دار براي 
تضمين اينكه بهترين راه كار، فورا پيدا مي ش��ود، 
حائز اهميت است. بر اساس گزارش پايگاه خبري 
استار، اين وزير مالزيايي در مراسم رونمايي لوگو و 
موضوع روز ملي س��ال ۲۰۲۳ اظهار كرد: تصديق 
مي كنيم كه با تلگرام مشكل داريم، با وجود اينكه از 
ژانويه تاكنون، از مسوولان تلگرام دعوت كرده ايم 
جلس��ه اي برگزار كنند، آنها حاض��ر به همكاري 
نشده اند. من از كميسيون ارتباطات و چند رسانه اي 
مالزي درخواست كرده ام اقدامات مناسبي كه بايد 
صورت بگيرد را بررسي كنند. توصيه براي اقدامي 
كه باي��د انجام ش��ود را به اين كميس��يون واگذار 
مي كنم. من همچنان منتظر هستم. فهمي افزود: 
ساير پلتفرم هاي شبكه اجتماعي مانند تيك تاك، 
فيس بوك و توييتر، مشكل همكاري با اين وزارتخانه 

را نداشته اند.

تورم نقطه به نقطه خدمات ارتباطي در اردیبهشت ماه ۲۳ درصد اعلام شد

بلاي تورم و قيمت گذاري دستوري بر اينترنت

آخرين وضعيت لايحه »حفاظت از داده«
معاون وزي��ر ارتباطات در امور مجلس گفت: كارگروه 
اقتصاد ديجيتال، لايحه حمايت و حفاظت از داده هاي 
شخصي را تصويب كرد و به زودي براي تصويب نهايي 
به هيات دولت ارجاع مي ش��ود. رض��ا باقري اصل در 
گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرين وضعيت لايحه 
»حمايت و حفاظت از داده هاي ش��خصي« و اينكه به 
هيات دولت ارجاع ش��ده است يا خير، گفت: كارگروه 
اقتصاد ديجيتال، لايحه حمايت و حفاظت از داده هاي 
شخصي را تصويب كرد و در تعامل با بخش غيردولتي 

و كسب نظر از خبرگان فكر مي كنم براي تصميم گيري 
نهايي خيلي زود به هيات دولت ارجاع داده خواهد شد. 
معاون وزير ارتباطات در امور مجلس ويژگي اين لايحه را 
نظام مند كردن داده ها، حفظ حريم خصوصي كاربران 
و حفاظت از داده ها در سكوهاي اينترنتي عنوان كرد و 
گفت: اين لايحه به نفع حمايت بيشتر از مردم و كسب و 
كارهاي اين حوزه تدوين و تكميل شده است. جانشين 
رييس كميس��يون راهبردي اقتصاد ديجيتال ادامه 
داد: اي��ن لايحه بعد از تصويب در هي��ات دولت، براي 

تبديل شدن به قانون به مجلس شوراي اسلامي ارجاع 
مي شود و اميدواريم با فوريت مورد بررسي قرار گيرد. 
به گزارش مهر، محمدخوانساري رييس سازمان فناوري 
اطلاعات نيز پيشتر درباره اين لايحه گفته بود: كاري 
كه اكنون در دست داريم مربوط به لايحه حفاظت از 
داده هاي شخصي است. اگر استارت آپ ها قصد دارند 
كار خود را به شكل درستي انجام دهند و رشد متوازني 
داشته باشند، بايد از داده هاي مردم حفاظت كنند. وي 
افزود: مثال س��اده در اين بخش، اين است كه كاربران 

دوست ندارند زماني كه با شماره خود در سايتي ثبت نام 
مي كنند، آن شماره در اختيار شركت هاي تبليغاتي قرار 
گيرد. تكليف داده در اين مقوله مشخص نيست؛ زيرا 
قوانين فعلي ما به دليل بازخواني هاي متفاوت از قوانين، 
نمي تواند به شكل ش��فاف عمل كند. بنابراين يكي از 
مواردي كه در بخش حقوقي مربوط به ش��ركت هاي 
استارت آپي پيگيري مي كنيم اين است كه بتوانيم در 
س��ال جاري لايحه حفاظت از داده هاي شخصي را از 

طريق دولت به مجلس تقديم كنيم.

  شرکت شهرکهای صنعتی لرستان در نظر دارد فراخوان برگزاری  » مناقصه عمومی یک مرحله ای «  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. 
تمامی مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد قیمت مناقصه گران و بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی 
دولت)ستاد( به آدرس  www.setadiran.ir   انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت 

گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.

آگهی مناقصه عمومی  

نوبت دوم

شرکت شهرکهای صنعتی  استان لرستان

تاریخ انتشار مناقصه در سامانه ستاد از ساعت 10 روز شنبه مورخ 1402/03/06  -
مهلت دریافت اسناد از زمان انتشار تا ساعت 12روز سه شنبه 1402/03/16  -

مهلت ارسال اسناد تسلیم پیشنهاد قیمت تا ساعت 12 روز شنبه 1402/03/27  -
زمان گشایش پیشنهاد ها ساعت  9 صبح روز یکشنبه 1402/03/28  -

مطابق بخشنامه شماره 94/30593 مورخ 1394/03/05 ریاست محترم سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور ،  پیمانکاران دارای صلاحیت، به شرط داشتن   -
ظرفیت آزاد )تعدادی و ریالی ( و نیز معتبر بودن نام شرکت در  سامانه ساجار می توانند در مناقصه شرکت نمایند .

حضور یك نفر نماینده از طرف هریك از پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهادها بلامانع می باشد .  -
اطلاعات دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکت ها :  -

-   آدرس : لرستان - خرم آباد -  میدان 22 بهمن - بلوار مدیریت )حج( - پلاک 51 و53 - تلفن ثابت : 06633226790

مبلغ تضمین شرکت در مبلغ برآورد )ریال(نام پروژهکد مناقصهردیف
فرآیند ارجاع کار )ریال(

رتبه پیمانکاری 
مورد نیاز

مدت اجرا
)ماه(

روسازی و آسفالت شهرک صنعتی 12002001255000006
54 راه و ترابری63/996/210/4613/199/810/523پلدختر و رومشگان

22002001255000007
روسازی و آسفالت رمپ های ورودی و 

خروجی بلوار اصلی ناحیه صنعتی چمن 
سلطان الیگودرز)گندمینه(

54 راه و ترابری957/680/295 19/153/605/917

روسازی و آسفالت ورودی شهرک 32002001255000008
52 راه و ترابری767/645/347 15/352/906/948صنعتی خرم آباد 3

روسازی و آسفالت جاده ورودی شهرک 42002001255000009
54 راه و ترابری77/360/420/9523/868/021/047صنعتی الشتر و نورآباد

شرکت شهرکهای صنعتی لرستان   )سهامی خاص(

مفقودی
برگ سبز خودرو پژو 405 - مدل  1384  - رنگ نقره ای متالیک 

شماره موتور:  12484029176
شماره شاسی:  14213390

با شماره پلاک:  ایران 19 – 347  ل 11  
متعلق به آقای حسین عادلی طالب به شماره ملی  3259020845   مفقود 

و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

مزايده عمومي
سازمان س�اماندهی مش�اغل ش�هری و فرآورده های کشاورزی 
ش�هرداری قزوین در نظر دارد نس�بت به واگذاری اجاره یکساله 
ی�ک باب کیوس�ک مطبوعاتی واق�ع در انتهای خیاب�ان راه آهن 
جنب ایستگاه بوئین زهرا از طریق مزایده عمومی اقدام نماید . لذا 
متقاضیان می توانند ظرف مدت 10 روز پس از انتشار آگهی جهت 
دریافت اسناد مزایده به صورت غیر حضوری با بهره گیری از سامانه 
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هزینه آگهی بر عهده برنده مزایده می باشد.

سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار است. 
نش�انی: قزوین - خیابان امام خمینی )ره( - پش�ت بازار س�عادت - 

ساختمان شهرداری تلفن: 028-33885182
اصغر الهیاری، رییس سازمان ساماندهی مشاغل شهری
 و فرآورده های کشاورزی شهرداری قزوین

 سامانه پيامكي روزنامه تعادل 
به شماره  30005320 در دسترس شماست 

مخاطبان عزیز مي توانند نظرها، انتقادات و پیشنهادهاي خود درمورد 
مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئیات به این سامانه پیامك نمایند. 



تعادل|
از آنجا كه قيمت گذاري تكليفي خودرو بر اساس دلار 
۲۸ هزار توماني محاسبه ش��ده، برخي مونتاژكاران 
تأكيد داش��تند كه اجراي اين قيمت ها به ضرر آنها 
تمام مي شود. براي جلوگيري از زيان خودروسازان 
و به دنبال آن پيشگيري از تضعيف بازار خودروهاي 
مونتاژي، قرار ش��د ش��وراي عالي رقاب��ت بار ديگر 
قيمت ه��ا را مورد بررس��ي ق��رار داده و نهايتا تا روز 
پنجشنبه، قيمت نهايي خودروهاي مونتاژي را اعلام 
كند. بنابراين اصلاح قيمت هاي خودروهاي مونتاژي 
باتوجه به قيمت دلار دريافتي خودروسازان در دستور 
كار ش��وراي رقابت قرار گرفت. به نظر مي رسد قرار 
است قيمت  خودروهاي مونتاژي دوباره به خواست 
خودروس��ازان افزايش يابد. در همين حال، اعضاي 
ش��وراي رقابت تغييراتي را در دستور العمل تنظيم 
بازار خودروهاي س��واري ايج��اد كردند كه منجر به 
تس��هيل خريد خودرو از كارخانه مي شود. براساس 
مصوبه جديد اين ش��ورا، متقاضيان��ي كه مي توانند 
خودرو را به قيمت كارخان��ه خريداري كنند، ديگر 
مجبور نيس��تند س��ند محصول خريداري شده را 
يكسال در رهن خودروس��از قرار دهندو خريداران 
مي توانند بلافاصله بعد از در اختيار گرفتن خودرو، 

سند را نيز در اختيار داشته باشند.

مونتاژيهاگرانميشوند؟
ش��وراي رقابت هفته گذش��ته قيم��ت خودروهاي 
مونتاژي را اعلام كرد. در جلس��ه اي با خودروسازان 
آنها متعهد به اجراي مصوبه ش��ورا شدند. اما اخبار 
روزهاي بعد از عدم تبعيت آنها از قيمت هاي مصوب 
حكايت داش��ت. حالا برخي اخبار از احتمال اصلاح 
قيمت خودروهاي مونت��اژي خبر مي دهند. »اخبار 
خ��ودرو« در اين مورد نوش��ته اس��ت: »از آنجا كه 
قيمت گذاري تكليفي بر اساس دلار ۲۸ هزار توماني 
محاس��به ش��ده، برخي مونتاژكاران تأكيد داشتند 
كه اجراي اين قيمت ها به ضرر آنها تمام مي ش��ود. 
براي جلوگيري از زيان خودروس��ازان و به دنبال آن 
پيش��گيري از تضعيف بازار خودروه��اي مونتاژي، 
قرار ش��د ش��وراي عالي رقابت بار ديگر قيمت ها رو 
مورد بررس��ي ق��رار داده و نهايتا تا روز پنجش��نبه، 
قيمت نهايي خودروهاي مونتاژي را اعلام كند.« در 
ادامه اين خبر آمده است: »در طي جلسه اخير بين 
نمايندگان وزارت صمت و همين طور اعضاي شوراي 
عالي رقابت، س��ازمان حماي��ت از توليدكنندگان و 
مصرف كنندگان و مديران ش��ركت هاي خودروساز 
خصوصي، پرونده قيمت گذاري خودروهاي مونتاژي 
يك بار براي هميشه بسته شد. تبعيت مونتاژكاران 
از قيمت گذاري جديد شوراي عالي رقابت، مهم ترين 
ماحصل اين جلسه به حساب مي آيد.« با وجود اين، 
در روزهاي گذش��ته عرضه كنن��دگان خودروهاي 
مونتاژي از اي��ن قيمت ها تبعيت نكردند. به گونه اي 
كه س��ازمان تعزيزات هم به موض��وع ورود كرد. روز 
جمعه، سخنگوي سازمان تعزيرات حكومتي گفت: 
وزارت صم��ت و زيرمجموعه آن س��ازمان حمايت 
مصرف كنندگان مي توانند گرانفروشي خودرو هاي 
مونتاژي را به ما گزارش كنند تا شعبه هاي تعزيرات 
حكومتي به موضوع رس��يدگي كنن��د. محمدعلي 

اس��فناني افزود: ش��ركت هاي خودروساز تخلفاتي 
نظير گرانفروش��ي يا عرض��ه كالاي تقلبي دارند كه 
به ما گزارش مي ش��ود و در خص��وص برخي از آنها 
حكم صادر ش��ده است. حالا نيز به نظر مي رسد قرار 
است قيمت  خودروهاي مونتاژي دوباره به خواست 

خودروسازان افزايش يابد.

مصوبهجديدخودروييشورا
اعضاي ش��وراي رقابت تغييراتي را در دستورالعمل 
تنظيم بازار خودروهاي سواري ايجاد كردند. شوراي 
رقابت در مصوبه جديد خود ش��رط يك سال رهن 
بودن سند خودرو را حذف كرد. بنابراين متقاضياني 
كه مي توانن��د خودرو را به قيمت كارخانه خريداري 
كنند ديگر مجبور نيستند سند محصول خريداري 

ش��ده را يك س��ال در رهن خودروس��از قرار دهند. 
خريداران مي توانند بلافاصله بعد از در اختيار گرفتن 
خودرو، س��ند را نيز در اختيار داشته باشند. شوراي 
رقابت در جلس��ه 571 خود كه در تاريخ دوم خرداد 
140۲ برگزار شد تغييراتي را در دستورالعمل تنظيم 
بازار خودروهاي سواري ايجاد كرد. پيش تر شوراي 
رقابت به دنبال اين بود تا به كمك اين محدوديت از 
عرضه خودروهاي تحويلي از كارخانه به بازار توسط 
خريداران جلوگيري كند. براس��اس بن��د 7 ماده 4 
دستورالعمل 543 اعضاي شوراي رقابت مصوب كرده 
بودند كه عرضه كننده خودرو )شركت خودروساز( 
موظف است روش هاي بازدارنده براي جلوگيري از 
انتقال سند حداقل به مدت يك س��ال، از جمله در 
رهن گرفتن س��ند خودرو، اتخاذ و اجرا كند. به نظر 

مي رسد دليل حذف اين بند از ماده 4 دستور العمل 
543 را بايد در اجرايي ش��دن سياست اخذ ماليات 
بر عايدي س��رمايه جس��ت وجو كرد. سياست گذار 
خودروي��ي در دور دوم ط��رح ف��روش محصولات 
توليدي خودروس��ازان از مس��ير س��امانه يكپارچه 
اعلام كرد بعد از نهايي شدن ليست متقاضيان خريد 
خودرو در اين دور از فروش با س��از و كار بدون قرعه 
كشي، اسامي به سامانه جامع تجارت منتقل خواهد 
شد و چنانچه متقاضيان خودروي خريداري شده را 
بفروشند بر اس��اس قانون ماليات بر عايدي سرمايه 
باي��د درصدي از م��ا به التفاوت قيم��ت كارخانه اي 
خودرويي كه در اختيار دارند با قيمتي كه خودرو را در 
بازار فروخته اند تحت عنوان ماليات بر عايدي سرمايه 
به دول��ت پرداخت كنند. البته هنوز سياس��ت گذار 
كلان درصد ماليات اخذ ش��ده و نحوه دريافت آن را 

مشخص نكرده است.

قيمتخودروبازهمكاهشيميشود؟
اما از قيمت ها چه خبر؟ اگرچه برخي از ثبات قيمت ها 
و ركود در بازار خودرو بدون خريدار خبر مي دهند، اما 
رييس اتحاديه فروش��ندگان خودروي تهران ضمن 
اشاره به روند كاهشي قيمت خودرو در بازار، مي گويد: 
افزاي��ش عرضه و واردات خودرو ش��رط تداوم ريزش 
قيمت خودرو در بازار است. سعيد موتمني در گفت وگو 
با »خبرگزاري مهر«، در م��ورد آخرين وضعيت بازار 
خودرو اظهار داشت: قيمت خودرو حدود يك ماه است 
كه روند كاهش��ي به خود گرفته و اين روند كاهش��ي 
فعلًا ادامه دار اس��ت. رييس اتحاديه نمايشگاه داران 
و فروشندگان خودروي تهران افزود: با توجه به اينكه 
طي هفته هاي گذشته نوسانات ارزي نداشتيم و عرضه 
خودرو نيز به نس��بت خوب ب��ود و مباحث مربوط به 
واردات خودروي نو و كاركرده هم مطرح شد، موجب 
شده كه بازار خودرو روند كاهش��ي بگيرد. وي ادامه 
داد: معاملات در بازار همچنان ضعيف است كه البته 
بازار خودرو مدت هاست درگير اين ركود شده است. 
موتمني در مورد ميزان كاهش قيمت خودرو در بازار 
گفته است: طي يك ماه گذشته 1۲ تا ۲0 درصد قيمت 
خودروهاي داخلي و مونتاژي كاهش يافته اس��ت؛ به 
عنوان نمونه پ��ژو ۲0۶ تيپ ۲ كه بالاي ۶00 ميليون 
تومان بود به 540 ميليون تومان، تيبا معمولي كه بالاي 
400 ميليون تومان بود به 345 ميليون تومان، هايما 
از يك ميليارد و ۸00 ميليون تومان به يك ميليارد و 
500 ميليون تومان و تيگو ۸ پرومكس از 4 ميليارد و 
۲50 ميليون تومان به 3 ميليارد و 350 ميليون تومان 
رسيده كه حكايت از كاهش ۹00 ميليون توماني قيمت 
اين خودرو دارد. اين مقام صنفي در مورد اينكه آيا اين 
روند كاهشي ادامه خواهد داشت يا خير، تصريح كرد: 
به طور كلي به دليل محدوديت عرضه و انحصار، قيمت 
خودرو در ايران بالاست. اگر واردات انجام و عرضه هم 
بيشتر شود قطعاً فاصله قيمتي بين كارخانه و بازار كمتر 
مي شود. وي افزود: بايد توجه شود كه اگرچه قيمت ها 
پايين آمده اما نسبت به كارخانه هنوز بالاست. موتمني 
تاكيد كرد: اجراي مصوبه شوراي رقابت باعث مي شود 
كه كاهش قيمت مونتاژي ها ادامه يابد البته به شرط 
اينكه عرضه زياد ش��ود. در ج��دول بالا قيمت برخي 
خودروها كه در خبرگزاري مهر منتشر شده آمده است.

رویداداخبار

ویژه
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وروديكتنشمشطلا
درقالبارزصادراتي

رييس سابق سازمان توس��عه تجارت از ورود يك 
تن ش��مش طلا به كشور طي س��ه ماه گذشته در 
قالب بازگش��ت ارز صادرات خبر داد. رييس سابق 
سازمان توسعه تجارت از ورود يك تن شمش طلا 
به كشور طي سه ماه گذشته در قالب بازگشت ارز 
صادراتي صادركنندگان خبر داد. بر اساس تصميم 
دولت، صادركنندگان مي توانند به ازاي تعهد ارزي 
خود مبني بر بازگش��ت ارز صادرات، ش��مش طلا 
وارد كنند. پيمان پاك در فضاي مجازي نوشت: »با 
همراهي بانك مركزي طي سه ماهه گذشته بيش از 
يك تن شمش طلاي استاندارد در قالب بازگشت 
ارز صادركنندگان خرد به كشور وارد شده است. اين 
عدد طي 3 سال گذشته تنها ۸0 كيلوگرم بوده است. 
تسهيل شرايط بازگشت ارز در شرايط فعلي بهترين 

راه خنثي سازي تحريم هاست.

روغنپالم،درصدر
وارداتايرانازاندونزي

بر اس��اس آمارهاي رسمي منتشر ش��ده در سال 
گذشته، بيش از 11۸ ميليون دلار كالا از اندونزي 
وارد شده است كه روغن پالم در صدر اين فهرست 

قرار دارد.
اندونزي يكي از شركاي تجاري ايران است. در سال 
گذشته بيش از ۹3 هزار تن كالا در قالب 1۲0 كد 
تعرفه مختلف به ارزش بيش از 11۸ ميليون و ۶۲۲ 
هزار دلار از اندونزي به ايران وارد شد كه از نظر ارزش 
دلاري ۲.۸۶ درصد و از نظر وزني حدود يك درصد 
رشد را نس��بت به همين بازه زماني در سال 1400 

نشان مي دهد. 
البته رييس جمهور كشورمان در سفر اخير خود به 
اين كشور با رييس جمهور اندونزي و ديگر مقامات 
اين كشور ديدار و گفت وگو كرد. با توجه به اين سفر 
و توافق ايران و اندونزي براي انجام تبادلات تجاري 
با ارزهاي ملي، به نظر مي رسد امسال شاهد رشد و 

توسعه روابط تجاري دو كشور باشيم.
نگاهي به آم��ار واردات ايران از اندونزي در س��ال 
1401 نشان مي دهد كه نخستين كالاي وارداتي 
و صدرنشين جدول واردات از اين كشور به ايران را 
روغن پالم به خود اختصاص داده است. چرا كه در 1۲ 
ماه سال گذشته بيش از 13 هزار و 57۲ تن روغن 
پالم در ظروف ۲00 ليتري و بيش��تر از اندونزي به 
ايران وارد شده كه ارزشي بالغ بر ۲3 ميليون و ۶15 
هزار دلار داشته است و سهمي معادل ۲0.۲4 درصد 

از كل واردات اندونزي به كشورمان دارد.
رتبه دوم اما به اس��يد اس��تئاريك اختصاص دارد 
كه در چربي و روغن ه��اي حيواني و گياهي يافت 
شده و كاربردهاي بسياري از جمله در شمع سازي، 
مكمل هاي غذايي، مواد آرايش��ي و ... دارد. ايران با 
خريد بيش از 1۲ هزار تن از اين محصول به ارزشي 
بالغ بر 1۹ ميليون و ۶3۹ هزار دلار، اسيد استئاريك 
را رد رتبه دوم واردات از اندونزي قرار داده است كه 
س��همي معادل 1۶.۸3 درصد از كل واردات از اين 

كشور در سال گذشته دارد.

چرابازارشكردچاراخلالشد؟
رييس هيات مديره انجمن صنايع قند ايران گفت: با 
توجه به افزايش هزينه هاي توليد، سازمان حمايت از 
مصرف كنندگان قيمت شكر درب كارخانه را ۲5 هزار 
و 500 تومان تعيين كرده اما نرخ براي عمده فروشي 
و مصرف كنندگان مشخص نيست كه همين مساله، 

اخلال در بازار اين محصول را موجب شده است.
»عليرضا اشرف« روز شنبه در گفت وگو با ايرنا درباره 
ممانعت برخي ش��ركت هاي بزرگ از عرضه شكر به 
بازار به دليل نامشخص بودن قيمت عمده فروشي و 
مصرف كنندگان افزود: اكنون با افزايش قيمت جهاني 
شكر روبرو شده ايم كه مي تواند واردات اين محصول را 
با مشكلاتي روبرو كند همچنين عدم تعيين نرخ قيمت 
شكر براي عمده فروشي و مصرف كنندگان مي تواند 

اختلال در بازار اين محصول ايجاد كند.
رييس هيات مديره انجمن صنايع قن��د ايران بر اين 
باور اس��ت كه نرخ مصوبه جديد ب��راي هر كيلوگرم 
چغندرقند ۲۸ هزار تومان تعيين شده و اما برحسب 
كيفيت و عيار حتي تا 30 ه��زار تومان نيز خريداري 
مي شود؛ بنابراين اين عامل در تغيير نرخ شكر اثرگذار 

است.
وي اظهار داش��ت: طبق مصوبه س��ازمان حمايت از 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان قيمت هر كيلوگرم 
شكر ۲5 هزارو 500 تومان براي درب كارخانه تعيين 
شده است اما دس��تگاه هاي ارجاع دهنده اين نامه را 
به اشتباه تفس��ير كرده و قيمت مصرف كننده اعلام 
كرده اند. اشرف تصريح كرد: عدم تعيين نرخ مصوب 
براي درب كارخانه، عمده فروشي و مصرف كننده باعث 
سردرگمي ش��ده و مي تواند موجبات احتكار شكر را 
براي برخي فراهم كند و در عين حال بايد شاهد حضور 
دلالان در بازار شكر باشيم كه آن را با قيمت هاي بالاي 
40 هزار تومان به فروش برس��انند و توليدكنندگان 

دستشان خالي بماند.
وي گفت: به تازگي انجمن صنايع قند ايران نامه اي به 
مخبر معاون اول رييس جمهوري ارسال كرده است كه 
در آن خواستار اصلاح قيمت اين محصول اساسي شده 
به طوري كه قيمت مصوب درب كارخانه، عمده فروشي 
و مصرف كنندگان مشخص باشد و دوگانگي بين برخي 

دستگاه ها موجب عدم تعادل بازار نشود.
وي نياز كشور به واردات شكر را با توجه به ميزان توليد 
بين 750 تا ۸00 هزار تن عنوان كرد و افزود: پيش بيني 
توليد داخلي سال 140۲ با توجه به كشت هاي رقيب 
و خشكسالي س��ال جاري حدود يك ميليون و ۲50 
هزار تن است و مابقي نياز كشور از محل واردات بايد 

تامين شود.

قيمتتخممرغكاهشيافت
 مشاهدات حاكي از آن اس��ت كه قيمت تخم مرغ 
نس��بت به ماه هاي گذش��ته كاهش يافته اس��ت. 
به گزارش ايس��نا، بر اساس مش��اهدات ميداني از 
مغازه هاي س��طح ش��هر تهران قيمت هر شانه 30 
عددي تخم مرغ به 100 تا 105 هزار تومان رسيده 
است. گفتني اس��ت قيمت هاي ذكر شده حدودي 
بوده و ممكن است در برخي مناطق كمتر يا حتي 
بيشتر نيز باشد. مش��اهدات حاكي از آن است كه 
قيمت تخم مرغ نسبت به ماه هاي قبل كاهش يافته 
است، زيرا قيمت اين كالاي پروتئيني پرمصرف در 
چندماه گذشته به بالاي 110 هزار تومان هم رسيده 
بود. حدود يكماه قبل نيز رييس هيات مديره اتحاديه 
مرغداران ميهن اعلام كرد كه قيمت مصوب هر كيلو 
تخم مرغ درب مرغداري 47 ه��زار و 300 تومان و 
براي مصرف كننده نيز 5۶ هزار تومان تعيين شده 
است و قيمت هر شانه 30 عددي تخم مرغ به وزن 

1۸00 گرم، حدود 100 هزار تومان مي شود

افزايش۱۲۰درصدي
قيمتماهيكنسروي

رييس سنديكاي صنايع كنسرو ايران با بيان اينكه 
ستاد تنظيم بازار در دي 1400 كنسرو تن ماهي و 
رب گوجه فرنگي را مشمول قيمت گذاري دستوري 
كرد، گفت: تعداد توليدكنندگان و برندهاي اين دو 
محصول در كشور قابل توجه است و در كالاهايي كه 
انحصار وجود ندارد قيمت گذاري دستوري اقدامي 
نادرست اس��ت. مسعود بختياري با تاكيد بر اينكه 
دولت نمي تواند قيمت م��واد اوليه توليد را كنترل 
كند، به »ايلنا« گفت: ستاد تنظيم بازار ۶ ماه پيش 
با قيمت 3۹ هزار تومان براي كنسرو ماهي موافقت 
كرد و در آن زمان قيمت هر كيلو گرم ماهي تن 5۲ 
هزار تومان بود و با اين نرخ قيمت هر دانه كنس��رو 
3۹ هزار تومان منطقي به نظر مي رسيد؛ اما در حال 
حاضر قيمت هر كيلو ماهي تن به بالاي 1۲0 هزار 
تومان رس��يده؛ يعني بيش از 1۲0 درصد افزايش 
قيمت را تجربه كرده اس��ت و در اين شرايط امكان 
فروش كنسرو ماهي دانه اي 3۹ هزار تومان وجود 
ندارد چرا كه بيش از 70 درصد نرخ نهايي كنسرو 
را قيمت ماهي تعيين مي كند. رييس س��نديكاي 
صنايع كنسرو با بيان اينكه ستاد تنظيم بازار هيچ 
تصميمي براي تغيير نرخ ت��ن ماهي ندارد، گفت: 
توليدكنندگان تن ماهي مدت زمان طولاني توليد 
را متوقف كردند؛ چراكه توليد مقرون به صرفه نبود 
و توليدكنندگان از اواخر اسفند تا پايين ماه رمضان 
با چالش هاي جدي مواجه شده بودند زيرا معاون اول 
رييس جمهور دستور داده بود كه تا پايان ماه رمضان 
نبايد قيمت ها افزايش پيدا كند و از آنجايي كه مواد 
اوليه با نرخ مناسب در دسترس توليدكنندگان قرار 
نمي گرفت آنها توليد را متوقف كردند. بختياري با 
اش��اره به كمياب شدن كنسرو ماهي 1۸0 گرمي 
در فروش��گاه هاي زنجيره اي، بيان كرد: تن ماهي 
1۸0 گرمي مش��مول قيمت گذاري دس��توري 
مي ش��ود از اين رو توليد متوقف و كمبود كالا در 
سطح عرضه به چشم مي خورد وتوليدكنندگان بر 
توليد كنسروهاي طعم دار مانند شويددار و فلفلي 
و 1۲0 و 150 گرمي متمركز شدند؛ فروشگاه هاي 
زنجيره  اي نيز به سنديكا اعلام كردند كه كمبود 
عرضه كاملا مش��هود اس��ت. به گفت��ه اين فعال 
اقتصادي؛ س��تاد تنظيم ب��ازار هيچگونه توجه و 
تعهدي نس��بت به توليد و صنعت كشور ندارد؛ و 
توليدكنن��دگان در نظر دارند كه از اين س��تاد به 
ديوان عدالت اداري شكايت كنند چراكه اين ستاد 
خسارت جبران ناپذيري به صنعت وارد كرده است. 

پنجاهمينجلسه
شوراياسلاميشهربازفت
درمحلشهرداريبرگزارشد

حسين عسكرزاده ـ چهارمحال وبختياري: به 
گزارش روابط عمومي ش��هرداري و ش��وراي اسلامي 
شهربازفت دراستان چهارمحال وبختياري شهرستان 
كوهرنگ،پنجاهمين جلس��ه ش��وراي اسلامي شهر 
بازفت در محل شهرداري اين شهر برگزار شد . در اين 
جلسه ضمن تبريك ولادت حضرت معصومه )س( و 
روز دختر و همچنين آغاز دهه كرامت و گراميداش��ت 
س��وم خرداد سالروز آزادسازي خرمش��هر و روز ايثار و 
مقاوم��ت. تصميمات ذيل اتخاذ گردي��د كه به اطلاع 
عموم شهروندان عزيز رسانده مي شود. 1. گراميداشت 
هفته كار و كارگر و تجليل از كارگران كه با تاخير برگزار 
گرديد و همچنين ۲7 ارديبهشت روز ارتباطات و روابط 
عمومي كه در اين نشست از س��وي شهردار و اعضاي 
شوراي اسلامي هدايايي به كارگران شهرداري و رابط 
روابط عمومي شهرداري اهدا شد و از تلاش ها و زحمات 
آنان تقدير و تجليل ش��د. ۲.بررسي و تصويب گزارش 
متمم بودجه سال 1401شهرداري 3.بررسي و تصويب 
تفريغ بودجه سال 1401شهرداري. 4. بررسي و تصويب 
صورت جامع درآمد هزينه شش ماهه دوم سال 1401. 
5. بررسي و برنامه ريزي در خصوص مشكل آب شرب 
شهر ۶.گزارش كامل از پروژه هاي عمراني قابل اجرا در 
س��ال جاري از جمله زير سازي و آسفالت معابر خاكي 
سطح شهر و سنگ فرش و پياده رو سازي و نصب  المان 
ميدان مركزي و ساماندهي و اصلاح ورودي شهر توسط 
شهردار ارايه گرديد. 7.ش��روع به كار پروژه ساماندهي 
حاشيه رودخانه توسط آب منطقه اي استان و همچنين 
شروع عمليات س��اماندهي مسيل سطح شهر توسط 
ش��هرداري ۸.برنامه ريزي و بررسي برنامه هاي سالروز 

آزاد سازي خرمشهر و دهه كرامت در سطح شهر.

شورايرقابتبهخواستخودروسازانخصوصيتنميدهد؟

قيمت گذاري مونتاژي ها در ايستگاه شورا

دردیداررایزناقتصاديسفارتچينبادبيركلاتاقتهرانمطرحشد

رشد۱5۰درصديسرمايهگذاريچيندرايران
در ديدار وزيرمختار و رايزن اقتصادي سفارت چين 
با دبيركل اتاق بازرگاني تهران، توسعه همكاري هاي 
دو طرف در راس��تاي ش��ناخت فرصت هاي تجاري 
بنگاه هاي اقتصادي از دو كش��ور م��ورد تاكيد قرار 
گرفت و ايجاد بسترهايي براي هموارسازي تجارت 
و سرمايه گذاري هاي مشترك ميان فعالان اقتصادي 
و ش��ركت هاي ايران��ي و چيني به بحث و بررس��ي 
گذاشته ش��د.  به گزارش روابط عمومي اتاق تهران، 
بهمن عشقي در اين جلسه با اشاره به سابقه تعاملات 
سياس��ي و همكاري هاي اقتصادي دو كش��ور ايران 
و چين، اقدامات اتاق تهران در راس��تاي توس��عه و 
گسترش مناسبات اقتصادي دو كشور طي سال هاي 
اخير را يادآوري كرد و گفت: اتاق تهران تنها سازمان 
غيردولت��ي در ايران اس��ت كه ظرفيت هاي س��ند 
همكاري ۲5 ساله ايران و چين را به طور دقيق مورد 
بررسي قرار داد و در راستاي عمل بهتر به اين توافق، 

پيشنهادهاي جامع را به دولت ايران ارايه كرد.
دبيركل ات��اق بازرگاني تهران با اي��ن توضيح كه در 
اتاق تهران، پيرامون طرح ابت��كار كمربنده-جاده، 

اتاق فكري با حضور نخبگان اقتصادي كشور تشكيل 
و راهكارهاي عملياتي ب��راي نقش آفريني ايران در 
اين طرح بين المللي ارايه ش��ده اس��ت، تصريح كرد 
كه اتاق تهران آماده بسط و گسترش همكاري هاي 
توس��عه گرانه دو كش��ور اي��ران و چين اس��ت و در 
اين زمينه تعامل بيش��تر با س��فارت چين و به ويژه 
نمايندگي بخش بازرگاني و اقتصادي چين در تهران، 

در دستوركار اتاق تهران قرار دارد.
در ادامه اين جلس��ه، وزيرمخت��ار و رايزن اقتصادي 
سفارت چين نيز در سخناني، با قدرداني از تلاش هاي 
اتاق تهران در كمك به توسعه مناسبات اقتصادي دو 
اي��ران و چين، به ش��تاب در همكاري هاي تجاري و 
اقتصادي دو كشور از سال ۲0۲1 اشاره كرد و در اين 
رابطه از رشد 150 درصدي سرمايه گذاري چين در 

ايران طي سال ۲0۲۲ خبر داد.
»ش��و كيس��ونگ« با بيان اينكه اين ميزان از رشد 
سرمايه گذاري، فراتر از حجم متوسط سرمايه گذاري 
چين در ديگر كش��ورهاي بوده است، يادآور شد كه 
طي س��ال ۲0۲۲ همچنين قراردادهاي امضا شده 

ميان دو كشور در زمينه احداث پروژه هاي مشترك 
نيز در مقايس��ه با س��ال پيش از آن، ده برابر رش��د 

داشته است.
وي با يادآوري اينكه گسترش مناسبات اقتصادي دو 
كشور، جز با اجماع و تفاهم مقامات سياسي دو كشور 
امكان پذير نبوده اس��ت، تصريح كرد كه برنامه هاي 
اتاق تهران با هدف پيوند شركت هاي ايراني و چيني 
و كمك به مناس��بات اقتصادي پايدار ميان فعالان 

اقتصادي دو كشور، قابل تقدير است.
رايزن اقتصادي سفارت چين در تهران در عين حال، 
از علاقه مندي شركت هاي چيني براي ورود به بازار 
ايران و همكاري با همتايان خود در ايران خبر داد و 
در اين زمينه، خاطرنشان كرد كه معرفي شركت هاي 
معتبر ايراني از سوي اتاق تهران و همكاري اين نهاد 
بخش خصوصي از ايران با سفارت چين، زمينه ساز 
توس��عه هر چ��ه بهتر و بيش��تر مناس��بات و روابط 

اقتصادي بنگاه هاي دو كشور خواهد شد.
همچني��ن در اي��ن جلس��ه، حس��ام الدين حلاج، 
معاون بين المل��ل اتاق ته��ران، از آمادگي اين اتاق 

 CCPIT ب��راي ميزباني از هيات تج��اري اعزامي از
اس��تان هاي مختل��ف چين خب��ر داد و بر توس��عه 
مناس��بات ميان انجمن ها و تش��كل هاي اقتصادي 
ايران و چي��ن تاكيد كرد. او همچني��ن از همكاري 
س��فارت چين در صدور ويزا براي فعالان اقتصادي 
تقدير كرد و از آمادگي اي��ن معاونت براي همكاري 
با ش��ركت هاي چيني در ارتباط گرفتن با همتايان 

ايراني شان خبر داد.
همچنين، فريدون وردي نژاد، مش��اور دبيركل اتاق 
تهران در ام��ور چين، ني��ز بر ايجاد بس��تري براي 
گفت وگوي تخصصي ش��ركت هاي اي��ران و چيني 
در بخش هاي مختلف اقتص��ادي و صنعتي با هدف 
شناسايي فرصت هاي همكاري دو طرف، تاكيد كرد 
و يادآور شد كه اتاق تهران با راه اندازي صفحه چين 
در وب س��ايت اين اتاق، آماده معرفي ش��ركت هاي 
معتبر چين��ي روي اين س��ايت اس��ت و اطلاعات 
مربوط به ش��ركت هاي ايراني نيز براي شركت هاي 
چيني از طريق سايت اتاق تهران به زبان چيني، قابل 

دسترس است.

سازمانتوسعهتجارت:
صادراتبهروسيه۳۰درصدرشدكرد

س��ازمان توس��عه تج��ارت از رش��د 30 درصدي 
صادرات ايران به روس��يه در سال گذشته خبر داد. 
پس از عضويت ايران در اتحاديه اقتصادي اوراسيا، 
صادرات به كش��ورهاي عضو اين منطقه به ش��كل 
جدي افزايش يافته و در دوره تحريم ها نيز اين روند 

ادامه داشته است.
بر اساس جديدترين آمار ارايه شده از سوي سازمان 
توس��عه تجارت، اين روند در سال 1401 نيز ادامه 
داشته اس��ت. رحمت الله خرمالي، مديركل آسياي 
ميانه، قفقاز و روسيه سازمان توسعه تجارت با اشاره 

به عملكرد صادرات��ي ايران گفت: صادرات ايران به 
كش��ورهاي آس��ياي ميانه، قفقاز و روسيه در سال 
گذش��ته به بيش از سه ميليارد و ۲00 ميليون دلار 
رسيده است كه نس��بت به مدت مشابه سال قبل، 
رشد 1۸ درصدي داشته است. به گفته او صادرات 
ايران به اين كش��ورها در س��ال 1400 نيز با رشد 
40 درصدي همراه بوده اس��ت. خرمالي با اش��اره 
به پنج كش��وري كه در رتبه نخست صادرات ايران 
به كش��ورهاي حوزه آس��ياي ميانه، قفقاز و روسيه 
قرار داش��ته اند، افزود: در س��ال 1401 بيشترين 

صادرات اي��ران در اين حوزه با رق��م 745 ميليون 
دلار به فدراس��يون روسيه بوده كه رشد حدود 30 
درصدي داشته اس��ت و آذربايجان با ۶50 ميليون 
دلار، ارمنستان با 4۶5 ميليون دلار، تركمنستان با 
4۶0 ميليون دلار و ازبكستان با ۲۹0 ميليون دلار 
در رتبه هاي بعدي قرار داشته اند. مديركل آسياي 
ميانه، قفقاز و روس��يه سازمان توسعه تجارت ادامه 
داد: در يك ماهه س��ال 140۲ نيز صادرات ايران به 
كشورهاي حوزه آسياي ميانه، قفقاز و روسيه، ۲15 
ميليون دلار بوده كه رش��د 50 درصدي نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته داشته است.
خرمالي با اش��اره به عملكرد صادراتي كش��ورهاي 
حوزه آس��ياي ميانه، قفقاز و روسيه در سال 140۲ 
گفت: در يك ماهه س��ال جاري ميزان صادرات به 
فدراس��يون روس��يه ۶0 ميليون دلار، آذربايجان 
33 ميلي��ون دلار، ارمنس��تان 3۲ ميلي��ون دلار، 
تركمنستان ۲7 ميليون دلار و ازبكستان ۲0 ميليون 
دلار بوده اس��ت. به گفته او صادرات به اين 5 كشور 
نيز در س��ال 140۲ نس��بت به مدت مش��ابه سال 

گذشته با رشد همراه بوده است.

قيمت بازار )ريال(نوع خودرورديف

6/900/000/000پژو 207 دستي فرمان برقي1

پژو 207 دستي با سقف 2
7/450/000/000شيشه اي

پژو 207 فرمان 3
6/600/000/000هيدروليك

4MC 8/300/000/000پژو 207 اتوماتيك

پژو 207 اتوماتيك سقف 5
10/000/000/000پاناروما

6TU 6/850/000/000پژو پارس

5/550/000/000پژو پارس سال7

6/800/000/000دنا پلاس8

7/950/000/000دنا توربو دستي )6 سرعته(9

دنا پلاس اتوماتيك با 10
TC-EF 79/100/000/000موتور

5/480/000/000رانا پلاس11

12
 TU رانا پلاس با موتور
و سقف شيشه اي و 
گيربكس 6 سرعته

5/950/000/000

6/180/000/000سمند سورن تيپ 133

7/150/000/000تارا دستي14

قيمت بازار )ريال(نوع خودرورديف

9/050/000/000تارا اتوماتيك15

5/450/000/000پژو 206 تيپ 162

پژو 206 تيپ 3 هاچ بك با 17
6/000/000/000سقف شيشه اي

هايماS 7  پلاس توربو 18
16/000/000/000شارژ اتوماتيك

19S 3/650/000/000ساينا

20S 3/700/000/000كوئيك

3/550/000/000كوئيك21

3/580/000/000كوئيك پلاس اتوماتيك22

3/620/000/000كوئيك R  دستي23

6/100/000/000شاهين24

2/870/000/000سايپا 25151

3/550/000/000تيبا صندوقدار26

3/600/000/000تيبا هاچ بك27

6/900/000/000وانت زامياد ديزل28

3/900/000/000وانت آريسان 292

3/520/000/000كوئيك30
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خبرروز

ثبت مشاهده »شوكاي نر« در جنگل هاي گيلان 
مديركل حفاظت محيط زيست گيلان با بيان اينكه اخيرا در مناطق جنگلي گيلان گونه جانوري »شوكا« مشاهده شده است، گفت: 
ثبت و تصوير برداري اينگونه توسط پويش مردمي حيات وحش گيلان انجام شده است. حمزه عشوري در تشريح جزييات اين خبر 
گفت: به دليل اطلاعات كم از گونه شوكا تصور مي شد نسل آنها در جنگل هاي گيلان كمياب شده، ولي اخيرا در مناطق جنگلي گيلان 
اين گونه مشاهده شده است. گفتني است، »شوكا« كوچك ترين گوزن از خانواده گوزن ها است، كه توسعه انساني در حوالي مناطق 
جنگلي، فشار روز افزوني را بر زيستگاه هاي اين گونه وارد كرده است. شوكا پستانداري است كوچك تر از مرال كه در زبان تركمني آن 
را »شوكه«، در تركي »اليك« و در كردي »فيله گچه« مي نامند، اين حيوان كمي قوزدار به نظر مي رسد و داراي دم بسيار كوتاه است. 

رويخطخبر

متقاضيان وام ۳۰ميليوني نياز به ثبت نام مجدد ندارند
اداره كل فرهنگي و اجتماعي صندوق بازنشستگي 
كش��وري در اطلاعيه اي اعلام ك��رد: متقاضياني 
كه پيش تر براي دريافت تس��هيلات ۳۰ ميليون 
توماني ثبت نام كرده اند، نيازي به ثبت نام مجدد 
ندارند و درخواس��ت آنان تا پايان سال ۱۴۰۲ در 
سامانه ثبت نام اينترنتي محفوظ است. به گزارش 
صندوق بازنشستگي كش��وري، در اين اطلاعيه 
تاكيد ش��ده اس��ت: اولويت بن��دي پرداخت وام 
۳۰ميليون توماني به »واجدان شرايط« بر اساس 
»ميزان حق��وق خالص دريافت��ي و مانده بدهي 
وام هاي سنوات گذشته« انجام مي شود. براساس 
اين گزارش، با توجه به تعداد بالاي واجدان شرايط، 
امكان پرداخت به صورت يكجا فراهم نيس��ت و با 
توج��ه به اعتبار تخصيصي از س��وي بانك عامل، 
تس��هيلات ضروري به ش��كل ماهانه و مرحله به 
مرحله پرداخت خواهد ش��د. در اي��ن اطلاعيه با 
اش��اره به »متقاضياني كه به هر دليلي در اسفند 
۱۴۰۱ موفق به ثبت نام اينترنتي نشده اند« آمده 
است: صندوق بازنشستگي كشوري اين امكان را 
فراهم كرده اس��ت كه بازنشستگان در هر ماه و به 
صورت مس��تمر اقدام به ثبت نام كنند. برهمين 

اساس و با توجه به امكان ثبت نام مستمر وام در هر 
ماه، نتايج واجدان شرايط نيز بصورت ماهانه اعلام 
مي شود. نتايج ثبت نام واجدين شرايط دريافت وام 
ضروري در پايان هر ماه به متقاضيان اعلام خواهد 
شد و بازنشستگان متقاضي مي توانند با مراجعه به 
سامانه خدمات الكترونيكي صندوق بازنشستگي 
 كش��وري ب��ه نش��اني sabasrm.ir از نتاي��ج 
ثبت نام خود مطلع شوند. به گزارش ايرنا، با توجه 
به افزايش سقف تسهيلات ضروري بازنشستگان 
در س��ال ۱۴۰۲ از س��وي صندوق بازنشستگي 
كش��وري به همين منظور ثبت نام اين تسهيلات 
از ۶ تا ۲۸ اسفند سال گذشته انجام شد و تاكنون 
يك مرحله اين تسهيلات نيز به بازنشستگان اين 

صندوق اعطا شده است.

ساماندهي ۲۵۳ مدرسه ۳ تا ۶  كلاسه سنگي
رييس سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس 
كش��ور از س��اماندهي ۲۵۳ مدرس��ه سنگي سه 
تا ش��ش كلاس��ه در گام اول اجراي طرح شهيد 
سرايداران خبرداد و گفت: همچنين درنظر داريم 
۲۰۰۰ پروژه آموزشي، ورزشي و پرورشي را طي 
شش ماهه اول س��ال بهره برداري كرده و تحويل 
بدهيم. حميدرضا خان محمدي درباره جزييات 
برچيده ش��دن مدارس س��نگي در سطح كشور 
اظه��ار ك��رد: بزرگ ترين طرح ملي س��اماندهي 
مدارس س��نگي به نام دانش آموز شهيد »آرشام 
س��رايداران« از چندي پيش آغاز شده و بناست 
در قال��ب اين طرح ۱۳۸۰ مدرس��ه س��نگي در 
سراسر كشور ساماندهي ش��وند. او افزود: ۲۲۱۵ 
مدرس��ه س��نگي در كل كش��ور داريم كه از اين 
تعداد ۱۵۷۶ مدرسه داراي بيش از ۱۰ دانش آموز 
هستند و ۱۳۸۰ مدرس��ه در مناطق روستايي و 
عشايري واقع ش��ده اند. هدف گذاري طرح براي 
ساماندهي ۱۳۸۰ مدرسه در قالب ۳۹۵۶ كلاس 
درس داراي ۱۱ دانش آموز اس��ت به طوري كه در 
س��ال اول اجراي طرح براي ۲۵۳ مدرس��ه سه تا 
شش كلاس��ه داراي ۱۵ دانش آموز در هر كلاس 
و بيش��تر در قال��ب ۱۱۴۶ كلاس درس را مدنظر 
داريم و مابقي مدارس حسب تامين منابع اعتبار 
در سال هاي آتي ساماندهي خواهند شد. رييس 
سازمان نوسازي، توسعه و تجهيز مدارس كشور با 
بيان اينكه درح��ال حاضر تامين اعتباري صورت 

پذيرفته و كار در دو اس��تان آغاز شده است گفت: 
همانطور كه اشاره ش��د در گام اول ۲۵۳ مدرسه 
سنگي سه تا شش كلاسه برچيده شده و با مدارس 
مناسب جايگزين مي ش��وند. خان محمدي ادامه 
داد: براي مدارس كوچك مقياس تدابيري ديگر 
داريم و قرار است مدارس سنگي يك تا سه كلاسه 
با تع��داد ۱۰ دانش آموز به بالا توس��ط خيرين با 
مدارس كانكس��ي و.. جايگزين شوند. اين مهم تا 
پايان سال مالي ۱۴۰۳ به نتيجه مي رسد. به گفته 
وي دو استان فارس و كهگيلويه و بويراحمد كه كار 
در آنها كليد خورده داراي بالاترين تراكم مدارس 
سنگي در كشور هستند. رييس سازمان نوسازي، 
توس��عه و تجهيز مدارس كشور درباره پروژه هاي 
تحويلي امسال نوسازي مدارس نيز گفت: درنظر 
داريم ۲۰۰۰ پروژه آموزش��ي، ورزشي و پرورشي 
را طي ش��ش ماهه اول س��ال بهره برداري كرده و 
تحويل بدهيم؛ به اين ترتيب دانش آموزاني از نقاط 
مختلف كش��ور در مهر ۱۴۰۲، در ۲۰۰۰ مدرسه 

جديد مشغول به تحصيل مي شوند.

برنامه توسعه هفتم به نام مردم به كام مسوولان

به بهانه  توسعه، به بهاي جان…

كارگرانمشاغلسختوحقيكهپايمالميشود

 برنامه توس��عه هفتم بر خلاف اسمي كه 
 دارد ب��راي برخي از اقش��ار جامعه نه تنها 
پيام آور توسعه نيست كه بيش از هر چيز 
نشان از بي توجهي دولت به خواس��ت ها و نيازهاي آنها 
دارد. از جامعه معلولان گرفته تا كارگران. به هر حال مساله 
اينجاس��ت كه وقتي برنامه هفتم توس��عه توان برآورده 
كردن نيازهاي افراد و اقشار مختلف جامعه را ندارد چطور 
مي تواند باعث توسعه و پيشرفت در جامعه شود. آنچه بايد 
به آن توجه كرد اين اس��ت كه همه چيز زير سايه اقتصاد 
تورمي و وضع بد معيشتي نمي تواند آنگونه كه بايد باشد، 
اينكه حالا طبق لايحه برنامه توسعه هفتم، زمانِ رسيدن 
به سن بازنشستگي كارگران مشاغل سخت زيان آور، هم 
به دليل كاهش سقف س��نوات ارفاقي و هم به دليلِ قيدِ 
سنِ بازنشستگي، افزايش خواهد يافت. مساله اي است كه 
بسياري از كارگران با آن مخالفند، در واقع اين امر را تعدي 
به حقوق كارگر مي دانند. بسياري از آنها معتقدند برنامه 

هفتم توسعه، يك برنامه ضد كارگري است. 

   همه موارد طرد شده قانون كار 
يكجا جمع شده است

دولت، قوانين كار و تأمين اجتماعي را هدف گرفته و 
تقريبا تمامِ آنچه كه پيش از اين به دليلِ مقاومت هاي 
اجتماعي كنار گذاشته شده يكجا در اين برنامه آورده 
است! از احياي نظام استاد شاگردي و دادنِ مجوز به 
كارفرما براي به كار گرفتنِ نيروي كارِ جوان با حقوق 
پايين گرفته تا افزايش س��ن و س��ابقه بازنشستگي 
و تغيير مبناي محاسبه مس��تمري؛ به طوري كه به 
جاي مبنا قرار گرفتنِ حقوق دو س��ال آخر، حقوق 
۵ سال آخر ملاك قرار بگيرد. در اين برنامه آمده كه 
كارفرمايان حق دارند هر زماني كه اراده كردند نيروي 
كارِ جوان ش��ان را اخراج كنند. آنها همچنين اجازه 
دارند با افراد تحت پوشش كميته امداد و بهزيستي 
با حقوقي كمتر از حداقل دستمزد و بدونِ پرداختِ 
مزاياي مزدي قرارداد ببندند. كاهش حق بيمه دولت 
و كارفرما و در مقابل، افزايش حق بيمه كارگران نيز 

يكي ديگر از مواردِ اين برنامه است! 

   كاهش معافيت هاي قانوني
 مشاغل سخت و زيان آور

در كنارِ اين مواد، كارگرانِ مش��اغلِ س��خت و زيان آور 
- هم��ان كارگراني كه ج��انِ خ��ود را در ازاي دريافتِ 
مزدي ناچيز خ��رج مي كنند – ني��ز بي نصيب نمانده 
و در تبصره ه��اي ۳ و ۵ ماده ۶۶ برنامه توس��عه هفتم، 
معافيت هاي قانون��ي آنها را كاهش داده اس��ت. طبق 
تبصره ۳ ماده ۶۶ لايحه برنامه توس��عه »سقف سنوات 
ارفاقي مشمولان قانون اصلاح تبصره )۲( الحاقي به ماده 
)۷۶( قانون تأمين اجتماعي )مصوب ۱۳/۰۷/۱۳۸۰( 
»حداكثر هفت س��ال خواهد بود«. اين تبصره در واقع 
سقفِ سنواتِ ارفاقي كارگران مشاغل سخت و زيان آور 
را از ۱۰ سال به ۷ سال كاهش داده است. با اين اوصاف، 
كارگران مشاغل سخت و زيان آور، سه سال بيش از آنچه 

تا امروز مقرر بوده، بايد بر سر كار خود بمانند. 
همچنين مطابق با تبصره ۵ ماده ۶۶ »حداقل س��ن 
لازم براي بازنشس��تگي مشاغل س��خت و زيان آور 
براي زنان ۴۵ و مردان ۵۰ س��ال« تعيين شده است. 
اين در حالي اس��ت كه تا به امروز كارگرانِ مش��اغل 
س��خت و زيان آور، در صورتِ اش��تغالِ متوالي بعد 
از بيست س��ال كار بازنشسته مي شدند و سن، هيچ 
دخالتي در بازنشستگي آنها نداشت. در اين برنامه اما، 
كارگران حتي با پُر كردنِ سابقه كاري بايد تا رسيدنِ 
به سنِ بازنشس��تگي صبر كنند. بنابراين در صورتِ 
تصوي��ب و ابلاغ اين برنامه، زمانِ رس��يدن به س��ن 
بازنشستگي كارگران مشاغل سخت زيان آور، هم به 
دليل كاهش سقف سنوات ارفاقي و هم به دليلِ قيدِ 
سنِ بازنشستگي، افزايشِ خواهد يافت. به طور مثال، 
اگر كارگرِ مردي در سن ۲۰ سالگي در شغلي سخت و 
زيان آور مشغول به كار شود، در سن ۴۳ سالگي، سقف 
كاري خود را پُر مي كند اما بايد تا سنِ ۵۰ سالگي براي 

بازنشستگي صبر كند. 

   دست گذاشتن روي حقوق كارگران
نويسندگان برنامه در حالي دست روي اين حقوقِ نيم بندِ 
كارگرانِ مشاغل سخت و زيان آور گذاشته اند كه آنها از 

خيلي سالِ پيش با موانعِ بسياري براي دستيابي به اين 
حق��وق مواجه بوده اند. كارفرمايان سال هاس��ت كه به 
راحتي و براي آنكه از زير بارِ پرداختِ ۴ درصد حق بيمه 
مشاغل س��خت و زيان آور خارج شوند، عناوين شغلي 
كارگران را تغيير مي دهند يا كارگاه ها را به شكل صوري 
و با زدوبند از شمول قانون مشاغل سخت و زيان آور بيرون 
مي آورند. تأمين اجتماعي نيز، هم مسير با كارفرمايان، 
موانع بسياري بر سرِ راه پذيرش پرونده هاي كارگران اين 
مشاغل قرار مي دهد، تا با كاهش تعداد بازنشستگي هاي 
پيش از موعد، بخشي از بحرانِ عدم تعادل بين منابع و 
مصارف صندوق خود را جب��ران كند. دولت در چنين 
ش��رايطي قصد دارد با تغييرِ قوانين، اي��ن كارگران را 
از حق��وقِ خود محروم كند؛ حقوقي كه س��ال ها پيش 
قانونگذار در ازاي انجامِ كار سخت و البته زيان آور براي 
كارگران در نظر گرفته تا بخش��ي از آسيبِ وارد شده به 
اين كارگران را جبران كند. اگرچه آس��يبي كه به جانِ 
اين كارگران مي رس��د، حتي با ده س��ال ارفاقِ سنواتِ 
بازنشستگي هم قابلِ جبران نبوده و نيست. مكالمه كوتاه 
ما با دوتن از كارگران مشاغل سخت و زيان آور به خوبي 

گوياي اين وضعيت است. 

   تصميم گيري از پشت ميز براي كارگري 
در عمق ۱۷۰ متري زمين

يكي از كارگران معادن اس��تان كرمان ب��ه ايلنا گفت: 
كارگران معدن معمولا خيري از بازنشستگي نمي بينند. 
آنها ۴ – ۵ س��ال بعد از بازنشس��تگي ب��ا بيماري هاي 
ريوي فوت مي كنن��د. از اين موارد زياد داش��ته ايم. در 
واقع بس��ياري از اين افراد خيلي زود از چرخه دريافت 
حقوق بازنشستگي با مرگ خود حذف مي شوند. مساله 
اينجاست كساني كه پشتِ ميزش��ان نشسته اند و اين 
تصميمات را مي گيرند يك روز نه، يك س��اعت با ما تا 
عمقِ ۱۷۰ متري زمين بيايند و بنشينند، دست به كاري 
نزنند، فقط باشند و ببينند و بعد بروند و هر تصميمي كه 

خواستند بگيرند… 
از او خواس��ته ش��د تا يك روز كاري اش را شرح دهد و 
اين كارگر افزود: س��اعت ۴ و نيم صب��ح از خواب بلند 

شده و ساعت پنج، س��وار ميني بوس مي شويم. ساعت 
۶ ورودمان را ثبت مي كني��م و بعد از خوردنِ صبحانه، 
وارد تونل مي شويم. تا س��اعتِ ۱۲ كه براي استراحتِ 
يك س��اعته از تونل خارج مي ش��ويم، نه از نور خبري 
هست، نه استراحت، نه ميز و نه كولر. اينجا بيل و كلنگ 
است و وسايلي كه با آن تونل را بشكافيم. چشم، چشم را 
نمي بيند. فضا تنگ است و سرمان به كار. شش ساعتي 
را با گرد و خاك و مواد معدني و سيمان سر مي كنيم، بعد 

براي خوردنِ ناهار از تونل بيرون مي آييم. 

   كابوس آوارهاي چند تني
اين كارگر گفت: نه فقط صدا، ارتع��اش، گرما، گازها و 
بخارات شيميايي كه كابوسِ آوار سنگهاي چند تُني و 
گير كردن در انتهايي ترين و غيرقابل دسترس ترين نقطه 
تونل نيز هميشه با آنهاست. گازگرفتگي، برق گرفتگي 
و انفجار، حوادثي اس��ت كه اين كارگران بارها آن را به 
چشم ديده اند و شنيده اند؛ زير سنگ رفتنِ همكارانمان 
را زياد ديده ايم؛ همكاري داش��تيم كه او را به سختي از 
زير سنگ دو تُني بيرون آورديم. انگار داشتيم تُن ماهي 

جمع مي كرديم… 
او افزود: شيفت صبح تا س��اعت ۱۲ است اما معمولان 
ترجيح مي دهيم ش��يفت بعدي را هم بمانيم تا از پس 
مخارج زندگي خود بربياييم. حقوقي كه ما مي گيريم 
كفاف تامين معيشت مان را نمي دهد، سال گذشته براي 
بيش از ۱۵۰ ساعت كار در ماه ۷ ميليون تومان حقوق 

دريافت مي كرديم. اين يعني نياز به كار در دو شيفت و 
اغلب كارگران اين كار را انجام مي دهند. وقتي قرار است 
براي كار به اين س��ختي حداقل حقوق را دريافت كني 
چاره اي جز دو ش��يفت پياپي كاركردن در عمق ۱۷۰ 

متري زمين را نداري.
او در پاس��خ به اين س��وال كه اگر قانون كاهشِ سنواتِ 
ارفاقي مشاغل سخت و زيان آور تصويب شود و مجبور 
باشيد بيش از بيست سال كار كنيد چه مي شود؟ گفت: 
حتي يك س��اعت هم بعد از بيس��ت س��ال زياد است، 

نمي توانيم. 

   كار در گرماي بالاي ۵۰ درجه 
و رطوبت ۹۰ درجه

كارگر ديگري كه در يكي از كارخانه هاي فولاد مشغول 
به كار است نيز در اين باره به ايلنا گفت: در گرماي بالاي 
۵۰ درجه و رطوبتي كه گاه به ۹۰ درصد مي رسد، در يكي 
از سخت ترين و طاقت فرساترين مشاغل كار مي كنيم. 
تصور كنيد در خوزس��تان كنار كوره هاي��ي كه دماي 
آن هزار و هفتصد درجه اس��ت بايستيد و با سرعت كار 
كنيد… حتي ده سال هم براي چنين شغلي زياد است.

كارگر خوزس��تاني افزود: س��وختگي دردناك ترين 
مرگي اس��ت كه گاه براي كارگ��ران در اين مكان ها 
اتفاق مي افتد. همكاري داش��تيم ك��ه از بخارِ ذوب 
سوخت و فوت كرد. از اين دست اتفاقات رخ مي دهد، 
روحيه كارگران را خراب مي كند اما براي اينكه بتوانيم 

معاش خ��ود را تامين كنيم چاره اي نداريم.  او گفت: 
مساله اينجاست كه اكثر كارگران مشغول در فولاد از 
ناحيه چشم دچار آسيب مي شوند، از سوي ديگر غبار 
اكسيدي كه در قسمت ذوب و كوره ها وجود دارد به 
ريه ها آسيب مي زند و قطعي دست و پا هم داشته ايم. 
ديس��ك كمر و گردن هم كه ديگر شايع است.  اين 
كارگر در پايان افزود: همين سختي كار را هم به زور 
به ما مي دهند، با ماه ها تعويق و ... ديگر چه چيزي را 
مي خواهند از ما بگيرند، چه امكاناتي داده اند كه حالا 

قرار است بگيرند.

   به بهانه  توسعه به بهاي جان…
كارگران مشاغل س��خت و زيان آور به دليلِ سختي 
كار و كاب��وس حوادثِ مرگبار و مش��كلاتِ ناش��ي 
از بيماري هاي شغلي ش��ان، براي رس��يدن به سنِ 
بازنشستگي لحظه ش��ماري مي كنند. آنها در ازاي 
دريافتِ دستمزدي كه به سختي كفافِ حداقلي ترين 
نيازهايش��ان را مي دهد، جان خود را گذاش��ته اند و 
به اميدِ آنكه از معافيت هاي اين ش��غل سخت بهره 
ببرند، روز را شب و شب را روز مي كنند، غافل از آنكه 
برنامه نويس��انِ توسعه برايش��ان خواب هاي جديد 
ديده اند! چون كارگران مشغول كارند، متوليانِ توسعه 
با سرمايه داران ش��ان رايزني كرده اند و بار س��نگين 
برنامه هاي توس��عه و پيش��رفت را فقط روي دوشِ 

كارگران انداخته اند!

گزارش

ادامهازصفحهاول

 هيچ كس 
پاسخگو  نيست

 اما مس��اله اينجاس��ت كه فرقي نمي كند اين 
فرش ها در چه سالي گم شده اند، چه سالي خبر 
گم شدن آنها به دس��ت مراجع قضايي رسيده 
است و در  طي اين سال ها چه اقداماتي براي پيدا 
كردن ردي از اين فرش ها صورت گرفته اس��ت. 
مساله اينجاست كه چرا وقتي چنين اتفاقاتي رخ 
مي دهد، ابتدا اخبارش از اذهان عمومي مخفي 
مي شود، چرا بايد مردم از اين موضوعات در زمان 
درست آن مطلع نش��وند و سوال دقيق تر اينكه 
چرا هيچ كس پاسخگوي اتفاقات رخ داده نيست. 
چ��را هي��چ ك��دام از مس��وولان نمي خواهند 
مسووليت اين موضوع را به عهده بگيرند؟صرف 
اينكه بگويي��م در دوره ما اين اتف��اق نيفتاده يا 
اين س��اختمان زيرنظر نهاد ديگري اس��ت و به 
ما ربطي ن��دارد، مي تواند صورت مس��اله پاك 
كند و سوال هاي بي ش��مار مردم را پاسخ دهد. 
 اگر اين اتفاق ي��ك دزدي بوده كه بر اثر غفلت و 
س��هل انگاري رخ داده اس��ت كه باي��د همان 
روزهايي كه مس��وولان متوجه شدند خبر آن را 
با مردم در ميان مي گذاشتند، اما اگر اين مساله 
هم به يكي از ديگر از سوءاس��تفاده هاي افراد از 
موقعيت و رانت و... بازمي گردد باز هم بايد مردم 
بدانند و مسوولان در مقابل آنها پاسخگو باشند. 
بايد مشخص شود چرا افرادي نسبت به ميراث 
فرهنگي و تاريخي ما چنين بي توجه هس��تند، 
چه كس��اني به خود اجازه مي دهند اين ميراث 
را از مردم بگيرند وبه اموال شخصي خود تبديل 
كنند، و اصلا چه كس��اني بايد در اين باره مورد 

سوال قرار بگيرند.

رويداد

اوايل دهه ۷۰ مردم روستايي به نام غرقاب در شهرستان 
گلپايگان اس��تان اصفه��ان، زماني كه دام ه��ا را براي 
چرا مي بردند متوجه وج��ود نقش هاي متعددي روي 
سنگ هاي محدوده اي از اين روستا شدند. محدوده اي 
كه به آن تيمره گفته مي ش��ود و در منطقه اي مشترك 
با استان مركزي، اصفهان و لرس��تان قرار دارد. در تمام 
اين مناطق سنگ نگاره وجود داشته اما در تيمره نقوش 
متنوع تر و تعدادش بيشتر است. حجم زياد سنگ نگاره ها 
مردم را به اين فكر انداخت كه اين موضوع را با ديگران در 
ميان بگذارند. آنها اين كشف را با مرتضي فرهادي عضو 
هيات علمي دانشگاه علامه طباطبايي در ميان گذاشتند. 
فرهادي به اين محل رفت و گفت كه اين نقوش توسط 
چوپان��ان و دهقانان ايجاد ش��ده و ارزش هنري دارد اما 
ارزش تاريخي ندارد. وقتي درباره اين نقش نگاره ها سر 
كلاس دانشگاه صحبت مي كرد، يكي از شاگردانش كه 

اهل گلپايگان بود؛ پيگير اين موضوع شد.

   ۳۰۰ هزار بوم سنگي در گالري طبيعت
آنها فهميدند كه علاوه بر نقش ها، كتيبه هاي سلجوقي، 
صفوي نيز وجود دارد در نهايت با گروهي به اين منطقه 
مي روند و موضوع را بررسي كرده و مي بينند كه نقش ها 
زيادتر آن چيزي اس��ت كه آنها تصور مي كردند، حتي 
پشت هر نقش نگاره، فلس��فه اي براي ايجاد آن وجود 
داشته است بنابراين كتاب موزه اي در باد را مي نويسند 
و اعلام مي كنند كه برخي از اين نقش نگاره ها ۱۲ هزار 
س��ال قدمت دارند. به باور مرتضي فرهادي بزرگ ترين 
مجموعه نويافته سنگ نگاره هاي حكاكي شده صخره اي 
و نشانه هاي نمادين ماقبل هيروگليف در ايران و آسياست 
كه اهميت آن نه در بزرگي اندازه نگاره ها بلكه به خاطر 
پهنه كار، كثرت تصاوير تكرار نمادها و تنوع بسيار زياد آنها 
از لحاظ مضمون و صحنه هاي كمياب يا حتي منحصر به 

فرد در نقاشي هاي پيش از تاريخ آدمي است.

   بيشتر نقوش ساساني و اسلامي هستند
البته كتاب ديگري نيز با عنوان موزه هاي س��نگي، 
هنرهاي صخره اي )س��نگ نگاره هاي ايران( توسط 
محمد ناصري فرد نوشته شده اس��ت. و رازهاي اين 
سنگ نگاره ها را بيان كرده است. مطالعات آكادميك 
براي اين نقش ها نشان داد كه سنگ نگاره ها تا ۹ هزار 
س��ال هم قدمت دارند كه البته الان كمتر از ۵ درصد 
آنها باقي مانده اس��ت. بيش��تر اين نقوش ساساني و 
اسلامي هستند. در حال حاضر ۳۰۰ هزار بوم سنگي 
در محدوده اي از روستاي غرقاب وجود دارد كه برخي 
از اين بوم ها نقش بيشتر و برخي ديگر نقش كمتري 
دارند. شايد بيش از ۷۰ درصد اين نقوش، بز كوهي به 
نشانه باران خواهي و فراواني نعمت هستند. بيشترين 
اين نقش ها شكارگران پياده يا سواره هستند با تير و 
كماني در دست كه آشكارترين ابزار در ميان سلاح ها 
به ش��مار مي آيد. بنابراين جانواران، ابزارها و نشانه و 
نمادها سه دسته س��نگ نگاره هستند كه در تيمره 

كشف شده اند.

   تيمره احتمالا جنگلي بوده است
در اين نقوش مي توان اختلافات طبقاتي، نحوه استفاده 
از ابزارهاي مختلف براي ش��كار و سبك زندگي مردم را 
مشاهده كرد. حتي در يكي از اين نقوش مي توان نمونه اي 
از كفتار خال خال را مش��اهده كرد كه نسلش منقرض 
شده است اما در آن دوره وجود داشته است. اينجا شايد 
تنها جايي باشد كه نقشي از كفتار خال خال وجود دارد. 
حتي مي توان در اينجا نقش��ي از گوزن زرد را مشاهده 
كرد اين نقش نش��ان مي دهد كه ۵ هزار سال پيش اين 
محدوده جنگلي بوده است چون گوزن زرد در مناطق 
جنگل��ي زندگي مي كند. نمادهايي ك��ه در اين نقوش 
هس��تند بلاي جان همين سنگ نگاره هاست درحالي 
كه نمادها علامت هاي حكومتي و پرچم هاي حكومتي و 

قلمروي آنها هستند، حفاران آن را نماد گنج يابي تصور 
مي كن��ن!! در كنار اين نقوش، س��ه كتيبه به زبان هاي 
عربي، فارس��ي و پهلوي وجود دارد كه در پهنه اي چند 
فرس��نگي پراكنده اند و در پاره اي از اين مناطق كنار يا 
روي هم حكاكي ش��ده اند. يكي از اين كتيبه ها در سنه 
۱۲۰۰ يعني ۱۴۴ س��ال پيش نوشته ش��ده است. آن 
زمان فردي به نام عليش��اه حاكم منطقه بوده و اس��تاد 
 محمدعلي بنا آن را نوش��ته اس��ت. اين سنگ نگاره ها

 با خيلي از گالري هاي سنگي دنيا متفاوت است. چون 
اين نقوش در زندگي مردم جاري است. مردم دسترسي 
خوب��ي به آن دارند. اما متأس��فانه بر خلاف گالري هاي 

طبيعي و سنگي كشورهاي ديگر رهاست.
همين موضوع موجب شده تا برخي از سودجويان تصور 
كنند اين نقوش رمز و رازي براي گنج يابي است. به همين 
دليل در كنار اين سنگ نگاره ها حفاري هاي غيرمجازي 
ديده مي شود، كه حتي تا ۶ متر نيز عمق دارند. اين كار 
توس��ط عده اي از افرادي انجام ش��ده كه درك درستي 
از نقاش��ي هاي اينجا ندارند و آن را نقش��ه اي براي گنج 
مي دانند. درحالي كه سنگ هاي اينجا چنين مفهومي را 
از نظر علمي نمي رسانند. همين اتفاق موجب مي شود، 
تلاش ها براي حفاري بي نتيجه بماند. اما اين كار به همين 
جا ختم نمي ش��ود، آنها تصور مي كنن��د حالا كه براي 
»هيچ« حفاري كرده اند، بهتر است مانند مردمان قديم، 
يادگاري از خود باقي بگذارند. اما اين تنها آسيب منطقه 
نيست. بلكه افرادي با تصور كار فرهنگي، اقدام به ساخت 
مولاژهايي از روي اين نقوش مي كنند و آنچه كه از اين كار 
به اصطلاح فرهنگي باقي مي گذارند، چسب هايي است 
كه روي س��نگ ها باقي مانده است و خودش به آسيب 
جديد براي اين س��نگ نگاره ها تبديل شده است. اين 
نقوش همانطور كه از كتاب مرتضي فرهادي استنباط 
مي شود، موزه اي در باد است. بي هيچ حصاري، برنامه اي 

براي محافظت از آن و تبليغ و معرفي درست.

موزه اي در باد

 بازار سرمايه 
نيازمند نقدينگي

و در آخرين مورد هم كه مي توان به آن اش��اره 
نمود كه شايد بس��ياري از افراد به آن توجهي 
نداشته باش��ند رويه هاي پي در پي ثبت نامي 
خودرو اس��ت كه ك��م و بيش ب��ا فاصله زماني 
ك��م و زياد ش��كل مي گيرند كه اگ��ر به ميزان 
شركت كننده هاي اين دس��ت از اتفاق نگاهي 
داش��ته باشيم متوجه آن مي ش��ويم كه شاهد 
فريز شدن چه حجم از ميزان پول بالايي هستيم 
كه اتمام يا به تعويق افتادن اين دست اتفاقات 
تأثيرات قابل توجهي را مي تواند در ديگر بازار ها 

داشته باشد. 
چند مورد گفته شده مي توانند اندك مواردي 
در بازار باشند كه به راحتي با تغييرات و اتفاقات 
مساعد خود براي پول هاي پارك شده جذابيت 
ايجاد نمايند تا در رقابت جذب پول بتواند بورس 

برنده بي قيد و شرط باشد.
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